
روزنامه

عباس فرساد*

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: براساس 
اقدام های انجام شده در سال جهش تولید، حجم فعالیت های 
صنعتی در استان با راهبرد تکمیل زنجیره تولید گسترش یافته 
و فرصت های متعدد برای سرمایه گذاری و اشتغال در آن ایجاد 
خواهد شد.  محمود سیجانی اظهارداشت : صنعت قم دراجرای 
راهبرد تکمیل زنجیره تولید دستاوردهای قابل توجهی داشته 
و امروز صنایع مادری در قم فعالیت می کند که وجود هر کدام از 
آن ها موجب شکل گیری واحدهای تولیدی متعدد برای تامین مواد 

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: برخی از قوانین دست و پا 
گیر برای ساخت مساجد بین راهی نفس گیر شده است که باید 
این قوانین مورد بازنگری قرار گیرد.  محمد خامه یارروز گذشته 
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به فعالیت های ستاد اقامه نماز 
استان قم اظهار کرد: ستاد اقامه نماز استان قم بنا بر اعلام ستاد 
مرکزی نماز، سرآمد ستاد های اقامه نماز کشور بوده و می توان به 
بیان کرد هیچ فعالیتی در دوران کرونا متوقف نشده  صراحت 
است. وی خاطرنشان کرد: کرونا فرصتی ایجاد کرد که نگاه ویژه ای 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم به قطب  مهم تولید و صادرات
 تبدیل خواهد شد

مدیرستاد اقامه نماز استان قم :

باید قوانین مربوط به ساخت مساجد 
بازنگری شود
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مناسبی  فرصت  ماه،  اسفند  پایانی  روزهای  رسیدن  فرا 
برای مرور و ارزیابی رویدادهای سال کهنه  است. نگارنده این 
یادداشت، نکاتی اجمالی را درباره موضوعات ملی و استانی، 
به خوانندگان تقدیم می کند. الف: سطح ملی؛ سال۹۹برای 

ایرانیان یادآور رویدادهای فراوانی است که تلخی ها و مشکلاتش، 
بر شیرینی ها و آسودگی هایش فزونی دارد. هر چند ایرانیان در 
سال ها و به ویژه یک دهه گذشته با سختی های فراوانی روبرو 
بوده اند، اما سال ۹۹ آن چنان مجموعه ای از تندبادهای مختلف 

شهردار قم گفت: 6 مرحله افتتاح پروژه های عمرانی با اعتبار 
5 هزار و 500 میلیارد تومان در قم انجام شد. دکتر سید مرتضی 
با  نور،  ویژه خبری شبکه  برنامه گفت وگوی  در  نژاد  سقائیان 

گرامیداشت ایام شعبان و پاسداشت یاد و خاطره شهید باکری 
بسیار  سال  سال ۹۹،  داشت:  اظهار  شهردار،  روز  عنوان  به 
سختی بود و با کرونا و سیل و مشکلاتی برای مدیریت شهری 

رئیس مرکز فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

آمادگی کامل اورژانس ۱۱۵ قم
 در ایام نوروز و اعیاد شعبانیه

۹۹سالی با سختی های فراوان، امیدهای نافرجام؛

به امید سالی بهتر

شهردار قم مطرح کرد: 

سال ۹۹ یکی از پرشکوه ترین سال ها 
از نظر سرمایه گذاری
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نجاتی فرنگی کار قمی تیم ملی کشتی :

فقط به کسب مدال در المپیک فکر می کنم

  

از تعطیلی پنجشنبه و جمعه آخر  آرامستان های شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
سال آرامستان های داخل شهر و بهشت معصومه )س( خبر داد. سید سیف الدین 
زائرین و خدمات سفر شهرداری قم در  نیارکی در جلسه ستاد تسهیلات  موسوی 
نوروز و نیمه شعبان، از تعطیلی پنجشنبه و جمعه آخر سال آرامستان های داخل شهر 
و بهشت معصومه )س( خبر داد و اظهار داشت: با توجه به هماهنگی های انجام شده 
در استانداری و ستاد بحران، پنجشنبه و جمعه آخر سال آرامستان های داخل شهر و 
بهشت معصومه)س( تعطیل است. مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه در سکونتگاه های 
شهری به دلیل شرایط بهداشتی و رعایت نکات بهداشتی به هیچ وجه امکان اسکان در 
پارک ها و بوستان ها وجود ندارد، گفت: در بوستان اجازه برپایی چادر نیز داده نمی شود.

پیام جوادیان در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم در نوروز و 
نیمه شعبان، برنامه های سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم را در ایام نوروز و نیمه 
شعبان تشریح کرد و اظهار داشت: طبق اعلام ها در ایام نوروز و نیمه شعبان سفر به شهر 
قم ممنوع نبوده ولی ورود مسافر به بوستان ها در بحث نصب چادر و کمپ ممنوع است.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اعلام کرد:

تعطیلی آرامستان ها درپنجشنبه وجمعه آخر سال 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد:

ممنوعیت ورود مسافر و برپایی  چادر در بوستان ها

88

خونه تکونی می کنم

مدیر کل خونمون   *  جارو داده به دَسّمون
صندوخونه رو بروفم *   پرده به دیفار بکوفم

خونه تکونی بکنم   *  بلبل زبونی نکنم
فرشا رو جارو بزنم *  بشورم و پارو بزنم
اَ پشت و ارو بزنم  *  پشتک و وارو بزنم
خونه تکونی بکنم *  بلبل زبونی نکنم

مووام شده غرق غبار *   انگار بودم لای اُوار
اگه بخوام حموم برم  *   با یه برم سدّ کبار

خونه تکونی بکنم  *   بلبل زبونی نکنم
بعدش برم نون بگیرم  *   نعناع و تلخون بیگرم 

گوشت اَ تو سیدون بیگیرم   *   نمیزاره زن جون بگیرم
خونه تکونی بکنم   *     بلبل زبونی نکنم

یارو میگه آخ کَمرِم   *  شد خاک عالم به سرم
آخه با یه چیکار کنم    *  اَ دَس مادرشو ورم

خونه تکونی بکنم   *    بلبل زبونی نکنم
به بند به چونه چونه بند  *   از زیر چونه بند بخند
از خونتون بیرون نیا   *   بیشین تو خونه در ببند

خونه تکونی بکنم   *    بلبل زبونی نکنم
کرونا اگه سین نداره   *  جا توی هف سین نداره

شاید تو هف سینوم بیاشه   *   چون دین و آیین نداره
خونه تکونی بکنم   *   بلبل زبونی نکنم

هیچ کسی رو تو ماچ نکن   *   خربوزه رو تو قاچ نکن
قاشق توی اُماج مکن   *  خود تو تو هاج و واج نکن

خونه تکونی بکنم    *    بلبل زبونی نکنم
انشااله دس به دسّ هم  *    کرونا رو بیرون می کنیم
رُوشو چو قزقون می کنیم   *   اُنو پریشون می کنیم

خونه تکونی بکنم   *    بلبل زبونی نکنم
وختی کرونا که بره   *  می شینیمو خنده می کنیم
هویجارا رنده می کنیم   *  دلامونو زنده می کنیم

خونه تکونی بکنم  *  بلبل زبونی نکنم
خوش اومدی جونم

ولادت امام حسین )ع(،حضرت ابوالفضل العباس )ع( و امام سجاد)ع (را تبریک می گوییم

۹۹سالی با سختی های فراوان، امیدهای نافرجام؛

به امید سالی بهتر
ارزیابی  و  پایانی اسفند ماه، فرصت مناسبی برای مرور  فرا رسیدن روزهای 
رویدادهای سال کهنه  است. نگارنده این یادداشت، نکاتی اجمالی را درباره 

موضوعات ملی و استانی، به خوانندگان تقدیم می کند.
الف: سطح ملی؛

سال۹۹برای ایرانیان یادآور رویدادهای فراوانی است که تلخی ها و مشکلاتش، بر شیرینی ها و آسودگی هایش 
فزونی دارد. هر چند ایرانیان در سال ها و به ویژه یک دهه گذشته با سختی های فراوانی روبرو بوده اند، اما سال 
۹۹ آن چنان مجموعه ای از تندبادهای مختلف را بر کشتی جامعه ایران تحمیل کرد که مسافرانش هیچ گاه 

فراموش نخواهند کرد.
۱-سختی های فراوان

فراگیری ویروس کرونا، علاوه بر مرگ تعدادی از هموطنان از جمله چهره های مشهور سبب بیماری بسیاری 
از ایرانیان و اعمال محدودیتهای دوره ای شد. محدودیت های گریزناپذیری که هرچند توانست به مهار بیماری 
منجر شود اما برای اقتصاد بی سامان ایران، پیامدهایی منفی به همراه داشت. دولت به علاوه به سبب مشکلات 
مختلف از جمله تحریم و شیوع ویروس کرونا، مجبور شد پایه پولی را افزایش دهد. موضوعی که به گونه ای قابل 
پیش بینی، تورم را افزایش داد تا ایرانیان برای گذران زندگی، با سختی های فراوان روبرو شوند. تداوم تصمیمات و 
رویکردهای اشتباه مانند نظام اشتباه آمیز قیمت گذاری نیز سبب ادامه اختلال بازار و کمبود برخی کالاها شد تا 

آمیزه ای از فشار های خارجی و تصمیمات غیر منطقی سال سختی را برای ایرانیان رقم زند.
۲- امیدهای نافرجام

افزایش قیمت سهام و حرکت صعودی شاخص بورس، موجب شد بسیاری از ایرانیان، بدون داشتن دانش 
کافی سرمایه های خرد خود را به این بازار وارد کنند. موضوعی که تشویق تبلیغ آمیز بعضی مسئولان آن را 
تشدید کرد. اما سقوط قابل پیش بینی قیمت سهام، موجب نابودی سرمایه های سهامداران به ویژه سهام داران 
غیرحرفه ای و آموزش ندیده ای شد که به امید کسب سودهای خیالی، هر سهمی را با هر قیمتی خریده بودند. 
آشکار و قابل پیش بینی است که بازار سهام تنها بر اساس ساز و کارهای خود رفتار خواهد کرد و تصمیماتی مانند 

دستکاری دامنه نوسان تنها روند بازار را با تأخیر روبرو می کند.
ایران توانست اقدامات دشمنانه آمریکا را در ماه های آخر دوره ترامپ مدیریت کند. دیپلماسی ایران از جمله 
عواملی بود که سبب شد ترامپ و همکارانش در شورای امنیت، با انزوای کم سابقه ای روبرو شوند. پیروزی بایدن 
و شکست ترامپ در انتخابات آمریکا، این امید را ایجاد کرد که توافق هسته ای ایران و شش قدرت جهانی، احیا 
شود. اما گذشت زمان نشان داد بایدن و همکارانش، بیش از آنکه به ایجاد اعتماد دوباره در مقام های ایران- که 
در پی خروج آمریکا از برجام به شدت کاهش یافته بود- بپردازند، می کوشند  از تداوم تصمیمات و اقدامات ترامپ 
برای کسب امتیازات مختلف از ایران استفاده کنند. رویکردی که وقتی با پافشاری آمریکا و دیگر حکومتهای 
غربی درباره ضرورت تجدید نظر ایران در سیاست منطقه ای و برنامه موشکی ایران همراه شد، بدبینی ایران را در 

پی آورد. ادامه این شرایط هرگونه امید را درباره احیای برجام به شدت کاهش خواهد داد.
آنانی که تصور می کردند مجلس یازدهم، سبب تغییرات مثبتی خواهد شد، اکنون با شیرین کاری های 
نمایندگان مانند تبریک تولد فرزند یکدیگر به ملت و مسئولان عالی نظام و سیلی نوازی بر صورت پلیس و بعضی 
رفتارهای جمعی نمایندگان مانند واکنشهای عصبی برخی از آنان در برابر تصمیم شورای عالی امنیت ملی درباره 
توافق با آژانس و روند بررسی بودجه، دریافته اند که توان کارشناسی و تجربه کافی، ضرورتی انکارناپذیر برای 
برعهده گیری سمت نمایندگی است و تنها می توان به کارآمدی آنانی امید داشت که بیش از تکرار برخی شعارها 

از دانش و تجربه کافی برای تصمیم گیری درباره موضوعات مختلف برخوردارند.
ب: سطح استانی؛

استان قم، سال ۹۹را با مشکلات برخاسته از شیوع کرونا شروع کرد. مسئولان استان همه امکانات موجود را 
برای مهار کرونا بسیج کردند و با فداکاری نیرو های درمانی توانستند به شکل قابل قبولی، بحران را مدیریت کنند. 
درگذشت  آیات  یزدی و مصباح و ریاست آیت الله حسینی بوشهری بر جامعه مدرسین ،تحولات مهم حوزه علمیه 

قم بود که نتایج آن در آینده آشکار خواهد شد. اما قم ماجراهای دیگری نیز پشت سر نهاد.
۱- همگرایی های نتیجه بخش

شروع فعالیت مجلس یازدهم به معنای پایان دوره لاریجانی در قم و تحولی احتمالی در رویکردهای مدیریتی 
استان بود. با این وجود مسئولان دولتی و استانی و نمایندگان مجلس در سطوح مختلف توانستند به گونه 
موفقیت آمیزی، با یکدیگر همکاری کنند این همگرایی در پی گیری نتیجه بخش موضوعاتی مانند پیشرفت 
طرح مترو، واگذاری زمین بوستان جوان به شهرداری، افزایش قابل ملاحظه زمینهای اختصاصی برای توسعه 
فضای سبز قم، حل مشکل الحاق جمکران به قم و افزایش تعداد شهرستان های استان، بازتاب یافت. می توان 

امیدوار بود که تعامل سازنده مسئولان ، دستاوردهای مثبت بیشتری برای مردم استان به همراه آورد.
۲- واگرایی های بی حاصل

هر چند مسئولان استانی با وجود برخی اختلاف نظرها توانستند با همگرایی به نتایج مثبتی دست یابند اما 
بعضی با اظهارات خود، این نکته را نشان دادند که ملاحظات جناحی، برای آنان از چنان اهمیتی برخوردار است 
که حاضرند همه خدمات دولت را از جمله کمکهای آن به شهرداری قم و تلاشهای آن برای ایجاد زیرساختهای 
لازم برای ساخت مسکن ملی نادیده بگیرند. موضوعی که نمی تواند با رقابتهای درون جناحی اصول گرایان 
برای دستیابی به صندلی شورای شهر با استفاده از روش های گوناگون از جمله حمله قهرمان پندارانه به دولت، 

بی ارتباط باشد.
سال ۹۹سالی سخت برای ایرانیان بود، امیدواری به بهبود شرایط در آخرین سال قرن، سال۱۴۰۰، برای ما که 

به امید زنده ایم، انتخابی ناگزیر است.
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حسن بختیاری زاده*

رییس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه مشکل 
امروز کشور، ابلاغ قانون نیست، گفت: ما در اجرای صحیح قوانین دچار 

مشکل هستیم.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری صبح سه شنبه در دیدار اعضای 
کادرسازی،  کمیسیون  اعضای  طلاب،  نمایندگان  مجمع  رئیسه  هیأت 
شورای سیاست گذاری قرارگاه حوزه انقلابی و کارگروه انتخابات این مجمع، 
ضمن تبریک اعیاد ماه رجب و ماه شعبان، گفت: در سالروز دیدار نمایندگان 
طلاب و فضلا با رهبر معظم انقلاب در سال ۱۳۹۴ قرار داریم و بنده به سهم 
خود صمیمانه از فعالیت های نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم 
تقدیر و تشکر دارم؛ آن جلسه تاریخی نباید از خاطره ها فراموش شود و باید 
هرساله مورد مرور قرار گرفته و بر روی تکالیفی که در آن دیدار بیان شده و 

نقشه راهی که در راستای حوزه انقلابی ترسیم شده، سرمایه گذاری شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه حوزه علمیه پس از آن دیدار تاریخی، دست 
به کار شد و مجموعه ای را تنظیم نمود و به سراسر کشور به عنوان اصول و 
چارچوب حوزه انقلابی ابلاغ نمود؛ البته ابلاغ یک چارچوب، یک مقوله 

است و اجرای آن مقوله دیگری است که باید مورد نظارت قرار گیرد.
امام جمعه موقت قم افزود: مشکل امروز کشور ما ابلاغ نیست و قوانین 
زیادی داریم؛ ما در اجرای قوانین دچار مشکل هستیم و اجرا حرف اول را 
می زند اما مطابق با دستورات اسلامی، جامعه هم باید خواهان اجرای قانون 

باشد تا روی سعادت را ببیند.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: خوشبختانه 
چند موضوعی که در فرمایشات رئیس مجمع نمایندگان طلاب و برخی از 
رؤسای کمیسیون ها بوده است، نشان دهنده این است که مجمع نمایندگان 
طلاب، مجمعی زنده، بالنده، پرتحرک، پویا، وظیفه شناس و مسئولیت 

پذیر است و در راستای حوزه انقلابی، گام های مناسبی را برداشته است؛ 
حوزه ای که به فکر اداره نظام و کادرسازی نباشد، حوزه بی تحرکی است؛ چرا 
که حوزه، خاستگاه انقلاب است و اگر این حوزه، فکر و برنامه ای برای ادامه 

انقلاب نداشته باشد، از مسیر انقلاب خارج شده است.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: کادرسازی برای نظام از 
وظایف حوزه است؛ البته این مسئله بر دوش دانشگاهیان نیز می باشد و 
حوزه و دانشگاه باید در کنار هم به این مسئله بپردازند و وحدت خود را در 

این مسئله نیز نشان دهند.
آیت الله حسینی بوشهری افزود: مرحوم آیت الله یزدی نیز در زمان حیات 
خود و در راستای کادرسازی برای نظام، منزل مسکونی خود را وقف نموده 
و در وقف نامه آورده اند: »این منزل را وقف کردم تا نیروهایی تربیت شوند که 
تأثیرگذار در اداره نظام باشند«. این مطلب، نشان دهنده اهتمام و دغدغه 

مرحوم آیت الله یزدی بوده است.
وی به وجود برخی مراکز حوزوی برای کادرسازی نظام اشاره کرد و گفت: 
یکی از نکاتی که قبل از موضوع کادرسازی باید به آن بپردازیم، شناخت 
داشته های فعلی حوزه است؛ امروز افراد توانمند و دارای قابلیت در حوزه 
حضور دارند که شناخته شده نبوده و نمی توانیم از آنان بهره ببریم؛ پس نیاز 
است مجمع نمایندگان طلاب در این عرصه وارد شده و نیروهای توانمند و 

دارای قابلیت را شناسایی کرده و معرفی نماید.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه غفلت از داشته های 
فعلی حوزه و تمرکزِ صرف به کادرسازی، مناسب نخواهد بود، گفت: امروز 
استان های گوناگون، نمایندگان طلابی دارد که می توانند نیروهای توانمند 
استان خود را معرفی کرده و طی لیستی همراه با نوع تخصص این عزیزان و 
جایگاهی که می تواند در آن خدمت نماید، از سوی رئیس مجمع نمایندگان 

طلاب به جامعه مدرسین معرفی شوند.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه افزود: حوزه انقلابی، حوزه دغدغه مند 
و به فکر نظام می باشد و به فکر نیروهایی است که می خواهند این نظام را 

اداره کنند.
از سخنان خود به موضوع  الله حسینی بوشهری در بخش دیگر  آیت 
انتخابات ۱۴۰۰ اشاره و تصریح کرد: یکی از مشکلات ما در زمان انتخابات 
این است که منتظر می مانیم چه کسانی ثبت نام کرده اند تا به ارزیابی آنان 
بپردازیم؛ یکی از موضوعاتی که می تواند در بحث کادرسازی برای نظام مورد 
توجه قرار گیرد، همین موضوع انتخابات است که باید افرادی را برای مناصب 

مهم کشور تربیت نمائیم و از قبل، پیش بینی لازم را داشته باشیم.
وی افزود: خواست رهبر معظم انقلاب در موضوع انتخابات در درجه اول، 
مشارکت حداکثری و مسئله بعدی، انتخاب دولتی جوان، انقلابی و حزب 
اللهی است و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در موضوع انتخابات ۱۴۰۰ 

ورود داشته و فعالیت هایی را انجام داده است.

آیت الله حسینی بوشهری:

مشکل کشور در اجرای صحیح قوانین است

از  مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم 
راه اندازی خط اتوبوس شهرک شکوهیه از میدان 
مطهری خبر داد گفت: حرکت اتوبوس ها در سه 
سرویس صبح گاهی و دو سرویس عصرگاهی از 

میدان مطهری به سمت شهرک شکوهیه است.
خدمات  ارائه  اهمیت  به  اشاره  با  نیک  علی 
اظهار  شهر،  در  منظم  عمومی  حمل ونقل 
و تشویق مردم  ترافیک  برای ساماندهی  داشت: 
از خودرو شخصی در سفرهای  استفاده  به عدم 
درون شهری نیازمند مدیریت خطوط اتوبوسرانی و 

ارائه خدمات مطلوب هستیم.
قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 

نقاط  همه  در  را  اتوبوسرانی  خطوط  راه اندازی 
خطوط  اصلاح  افزود:  و  قرارداد  موردتوجه  شهر 
اتوبوسرانی از قطری به شعاعی و طراحی خطوط 
جدید در مناطقی که تا امروز از خدمات اتوبوسرانی 
به صورت  ترافیک  بوده اند در طرح جامع  محروم 

کامل به آن پرداخته شده است.
قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
حمایت از اشتغال و تولید ملی را یکی از دغدغه های 
شهرداری دانست و تأکید کرد: سازمان اتوبوسرانی 
شهرک های  شرکت  همکاری  با  قم  شهرداری 
صنعتی استان در راستای حمایت از تولید ملی 
شهرک  تا  شهر  مرکزی  هسته  از  اتوبوسی  خط 

شکوهیه راه اندازی کرده است.
نیک مسیر این خط اتوبوس را از میدان مطهری 
این خط  گفت:  و  کرد  اعلام  تا شهرک شکوهیه 
همه روز در سه سرویس صبح گاهی و دو سرویس 
کارگران  به خصوص  و  همشهریان  به  عصرگاهی 
جامانده از سرویس های کارخانه ها، خدمات رسانی 

می کند.
وی ادامه داد: حرکت اتوبوس ها رأس ساعت های 
۶:١۵، ۶:٣٠، ۶:۴۵ صبح از میدان مطهری به 
سمت شهرک شکوهیه و ساعت بازگشت اتوبوس ها 
از شهرک در زمان عصر و رأس ساعت ٣٠:١۶، ١٧ 

است

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:
راه اندازی خط اتوبوس شهرک شکوهیه از میدان مطهری
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

 شاید اصلاح طلبان نتوانند کاندیدای 
جامع الشرایطی معرفی کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در این دوره از انتخابات این گونه نیست که 
مردم به هرکسی که اصلاح طلبان معرفی کردند، رای دهند. 

جلال جلالی زاده در ارزیابی خود از کاندیدهای مطرح شده جریان اصلاحات، 
اظهار کرد: نظر دادن در این باره خیلی سخت است، زیرا هر کاندیدا دارای ویژگی 
های خاص خود است، ولی باید براساس نظرسنجی ها پایگاه رای و جایگاه مردمی 
هر کاندید را ارزیابی کرد، زیرا معرفی هر فردی از سوی جریان اصلاحات موجب رای 

آوری آن فرد نخواهد شد.
وی ادامه داد: شاید اسحاق جهانگیری در بین افراد معرفی شده،  سابقه اجرایی و 
قدرت رای آوری بیشتری دارد و شناخت بیشتری هم از او در بین مردم وجود دارد، اما 
متاسفانه هر کاندیدایی ضعف هایی دارد اما به نظر من بهترین ویژگی برای  کاندیدا 
این است که از سابقه دفاع از حق مردم برخوردار باشد، یعنی در  موضع گیری ها و 
عملکرد خود از حق مردم دفاع کرده باشد. متاسفانه افرادی که تا حالا معرفی می 
شوند، از این ویژگی کمتر برخوردار هستند و نگران هستم شاید  اصلاح طلبان نتوانند 

کاندیدای جامع الشرایطی معرفی کرده و در نتیجه دچار شکست شوند.
این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که آیا کاندیداهای موجود چنین ویژگی 
هایی دارند، خاطرنشان کرد: اگر چنین کاندیدایی  وجود نداشته باشد که باید فاتحه 
اصلاح طلبی را خواند. اگر جریان اصلاحات چنین شخصیتی نداشته باشد، این 

جریان دیگر نباید در صحنه حضور پیدا کند.
وی تاکید کرد: قطعا چنین افرادی در جریان اصلاحات وجود دارد که البته به هر 
دلیلی در انتخابات شرکت نمی کنند، اما با این حال  مطمئن هستم اصلاحات باز 
هم  نیروهایی با این ویژگی ها دارند که می توانند سکان ریاست جمهوری را بر عهده 
بگیرند. در مجموع من معتقدم این افرادی که تاکنون معرفی شده اند در مقایسه با 
اصلاح طلبانی که سمت دولتی ندارند، شاید همه ویژگی های که نام بردم از جمله 

سابقه دفاع از مردم را نداشته باشند.
جلالی زاده در پایان گفت: پس از انجام نظرسنجی ها و بررسی های لازم، اگر 
اصلاح طلبان به یک شخص اجماع کردند، باید بر ویژگی ها و امتیازهایی تکیه کنند 
که برای مردم قابل قبول باشد، زیرا در این دوره از انتخابات اینگونه نیست که مردم به 

هرکسی که اصلاح طلبان معرفی کردند، رای دهند.

فرمانده نیروی هوایی ارتش: 
هرکجا ناامید شویم شکست ما حتمی است

فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی،گفت: برای موفقیت در اهداف و 
برنامه ها صرف مومن بودن کافی نیست و به مجاهدت و صبر نیاز دارد و تمام تلاش 
دشمنان در این زمینه ایجاد ناامیدی است چون هرکجا ناامید شویم شکست ما 

حتمی است. 
سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده روز سه شنبه در همایش معاونین آماد و پشتیبانی 
یگان های تابعه این نیرو گفت: توان رزم بیشتر از آنکه مرتبط با اعداد و ارقام باشد، 
به نحوه عملکرد مرتبط است و نیروی هوایی ارتش امسال با شرکت در رزمایش های 
مختلف، انجام پروازهای مفید، آموزش بهتر و انجام ماموریت های محوله، عملکرد 

موفق و به مراتب بهتری از سال های گذشته داشته است.
فرمانده نیروی هوایی ارتش با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
مبنی بر اینکه پیروزی بدون مجاهدت، بدون حرکت و بدون خطرپذیری امکان 
ندارد، افزود: برای موفقیت در اهداف و برنامه ها صرف مومن بودن کافی نیست و به 
مجاهدت و صبر نیاز دارد و تمام تلاش دشمنان در این زمینه ایجاد ناامیدی است، 

چون هرکجا ناامید شویم شکست ما حتمی است.
نصیرزاده ادامه داد: ما در نیروی هوایی همیشه در پی یک سازمان خوب و موثر 
هستیم که یکی از ویژگی های سازمان خوب، یادگیرنده بودن آن است و به این 
معناست که افراد در آن سازمان همیشه در حال یادگیری باشند و ویژگی دیگر آن رخ 
دادن اتفاقات مثبت در سازمان و جلوگیری از به وقوع پیوستن اتفاقات بد است که 

نقش مهمی در پویایی و روبه جلو بودن یک سازمان دارد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از راه های بقا هر سیستم ایجاد تغییر در روش های 
مدیریتی است که در این زمینه، کیفی سازی نیروی انسانی اهمیت ویژه ای دارد و 
یکی از وظایف ما در نیروی هوایی ارتش، تربیت نیروی انسانی باکیفیت است که 
این نیروی انسانی با کیفیت با پر کردن خلأها، افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها، 

نقشی اساسی در پیشرفت هر سازمان ایفا می کند.
 

محسن رضایی:

 بجای تعدد نامزدها نگران مشارکت 
در انتخابات هستم

دبیرمجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان اینکه قبل و بعد انتخابات نیازمند 
وحدت هستیم، گفت: در شرایط فعلی نگران تعدد کاندیدا نیستم بلکه نگران حضور 

مردم هستم. 
محسن رضایی روز سه شنبه در آیین گشایش سامان مردم یار در خبرگزاری تسنیم 
در جمع خبرنگاران، گفت: در پایانی سالی هستیم که جهان از وجود یک شرور 
بین المللی بنام ترامپ خلاص شد و اخلال گری او پایان یافت. امیدوارم دولت مردان 
جهان از این داستان درس بگیرند زیرا او از همه قراردادهای بین المللی خارج شد و 

در جهان بی نظمی را رایج کرد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، افزود: ترامپ در منطقه ما هم ایجاد ناامنی 
کرد و تا آخرین لحظات هم از تهدیدها و خرابکاری های خود دست نکشید حتی در 
مواردی به داعش هم کمک کرد. از این نظر کنار رفتن او برای ملت ایران خبر خوبی 
بود. رضایی ادامه داد: ما ایرانی ها به مواردی نظیر عید نوروز و صله رحم اهمیت 
می دهیم. این ارزش ها با فرهنگ اسلامی سازگاری کامل دارد. یکی از خصوصیات 
ایرانی ها که قبل از اسلام وجود داشته و بعد از اسلام هم مورد تایید اسلام قرار گرفت 

همین فرهنگ توجه به صله رحم در ایامی چون نوروز است.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در مورد ائتلاف با سعید محمد خاطرنشان کرد:  
ما در این انتخابات نیاز به یک دولت قوی و کارآمد داریم لذا از هر نوع رایزنی استقبال 

می کنیم و امیدواریم اکثر داوطلبان در کابینه دولت آینده حضور داشته باشند.  
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: در کشور به دو نوع وحدت نیاز 
داریم، اولین مورد مربوط به قبل از انتخابات است و بعدی مربوط به بعد از انتخابات 

است. امروز کشور از ناکارآمدی و فساد رنج می برد که باید ریشه کن شود
رضایی یادآور شد: برای انتقال قدرت از نسل اول و دوم به سوم و چهارم، تنها ۱۰ 
سال فرصت داریم. در شرایط فعلی نگران تعدد کاندیدا نیستم بلکه نگران حضور 

مردم هستم.
 

وزیر ارتباطات:

تعلل در اجرای دولت الکترونیکی ما را به 
فساد نزدیک می کند

وزیر ارتباطات گفت: هر یک روزی که اجرای دولت الکترونیکی عقب بیفتد، یک 
روز بیشتر به فساد اجازه رشد خواهیم داد. 

»محمدجواد آذری جهرمی« در بیستمین جلسه کارگروه تعامل پذیری درباره تعلل 
و تخلف دستگاه ها برای پیوستن به دولت الکترونیکی و این که از چه تضمینی برای 
همراه کردن آن ها وجود دارد، گفت: گاهی اوقات که کارگروه تعامل پذیری از عدم 
همراهی برخی از دستگاه ها صحبت می کند و دنبال راه چاره ای است. باید بگویم  

از این ظرفیت قانونی اعلام تخلف به بازرسی استفاده کنید.
آذری جهرمی ادامه داد: اگر این تخلفات را اعلام نکنید آن وقت سازمان بازرسی 
است که از شما را درباره اجرایی نشدن دولت الکترونیکی مواخذه کنند.  پیشنهادم 
این است که یک روز سازمان بازرسی را به صورت جداگانه دعوت کنید تا این موارد 
را پیگیری کند. وی افزود: من بر این موضوع تاکید می کنم هر یک رزوی که اجرای 
دولت الکترونیکی عقب بیفتد ما یک روز بیشتر به فساد اجازه رشد می دهیم و 

مسئولین نیز یک روز بیشتر در معرض انجام فساد قرار می گیرند.

چرا توصیه به سفرنرفتن ؟
بیش از یکسال از شیوع ویروس کرونا در کشور می 
گذرد و علی رغم ضعیف شدن زنجیره انتقال، با شیوع 
کرونای انگلیسی مواجه هسیتم که خطر جدی برای 
همه هموطنان به شمار می آید. ما این را می دانیم که 

مردم از جهت رعایت پروتکل های بهداشتی خسته شده اند و به آن هم حق می 
دهیم اما درخواستمان این است که در تعطیلات نوروزی پیش رو در خانه مانده و به 

دید و بازدید عید نروند.
با توجه به اینکه در مقابله با ویروس کرونا هنوز به سطح ایمنی در کشورمان دست 
نیافته ایم، رعایت پروتکل های بهداشتی امری ضروری است. واکسنی که در داخل 
کشور در دست تولید است، هنوز به مرحله بهره برداری نرسیده و از سوی دیگر 

واکسن وارداتی نیز بسیار محدود بوده و فقط برای قشر خاصی قابل استفاده است.
تا زمانی که واکسیناسیون برای گروه های آسیب پذیر انجام نشده باشد و به سطح 
ایمنی دست نیافته ایم، رعایت فاصله گذاری اجتماعی و اجرای دستورالعمل های 
بهداشتی تنها راه مقابله با این ویروس است. اگر در ایام نوروز سفرها به مناطق 
گردشگری انجام شود و شاهد ازدحام در این مناطق باشیم، شاهد موج چهارم این 

بیماری خواهیم بود که کنترل آن نیز به سادگی ممکن نیست.
بیماری  این  آغاز موج چهارم  با توجه به جهش های اخیر ویروس کرونا قطعا 
خوشآیند نخواهد بود و به سادگی نیز نمی توان از آن عبور کرد چراکه بر اساس آمار، 
ویروس جهش یافته هم قدرت انتقال سریع تری دارد و هم درمان آن پیچیده تر 
است. فلذا پروتکل های بهداشتی تا زمانی که واکسیناسیون انجام شود باید با جدیت 
دنبال گردد. مردم ما یکسال وضعیت کرونایی را تحمل کردند و اکنون صلاح بر این 
است تا چندماه دیگر نیز پروتکل ها را همچنان با جدیت دنبال کرد. ان شاءالله چند 
ماه آینده وضعیت بهتر شده و فرصت مناسبی برای سفرهای مردم فراهم می شود. 
کادر درمانی کشور نیز در این مدت فشار زیادی را تحمل کرده و در ایام نوروز نیز آن ها 

مانند سایر افراد دوست دارند در کنار خانواده های خود وقت بگذرانند.
کم رنگ شدن اجرای پروتکل های بهداشتی باعث تلخ شدن کام مردم در ایام 
نوروز می شود. کاری نکنیم که ایام نوروز منجر به شیوع گسترده این بیماری و تهدید 

سلامتی و جان عزیزانمان شود.
نماینده مردم سمیرم

محمدجواد ظریف:

 گفتمان و دیپلماسی کلید ایجاد تحول
 در منطقه است

وزیر امور خارجه کشورمان در نشست گفت وگوی تهران به چالش های منطقه و 
راه کار گذر از این چالش ها اشاره کرد. 

محمدجواد ظریف، دیروز با مشارکت در نشست گفت و گوی تهران در سخنرانی 
ابتدایی این نشست با اشاره به پیشینه تاریخی جشن باستانی و ملی نوروز و تبریک 
پیشاپیش آغاز سال نوی شمسی، به چالش ها و تحولان امروز منطقه اشاره کرد و 
گفت که منطقه خاورمیانه در ماهیت خود با چالش ها و بحران رو به رو نیست و این 

بحران ها ریشه انسانی دارند. 
ظریف با بیان این که »گفتمان و دیپلماسی« کلید ایجاد تغییر در وضع منطقه 
هستند و گفتمان بنیان دیپلماسی است، گفت که منطقه ما امروز با فقدان گفتمان 

مواجه است. 
وزیر امور خارجه کشورمان اشاره کرد که ایران همان طور که در طرح صلح هرمز 
حسن روحانی، رئیس جمهور کشورمان در سازمان ملل مطرح شد، به دنبال پیش 
برد گفت و گوی منطقه ای بوده است و از طریق این گفت و گوهاست که فضای 

جدید منطقه شکل می گیرد. 
ظریف بیان کرد: سوال اساسی این است که منطقه ما، غرب آسیا چگونه می تواند 
تغییر شکل دهد؟ وضعیت فعلی منطقه ما خوب نیست. تغییر شکل منطقه ای به 
معنای این است که ما اول باید دلایل اصلی مشکلات در منطقه گسترده ترمان را 
شناسایی کنیم. صادقانه بگویم که وضع کنونی در منطقه ما خوب نیست.  کشتار و 
خون ریختن، جنگ های داخلی و بی ثباتی ها شرایط حسادت برانگیزی نیستند. 
قصد ندارم لیست بلندبالایی از کاستی ها را ارائه کنم. همه ما آن ها را می دانیم اما به 
ندرت دنبال ریشه و دلایل آن ها می گردیم. به نظرم سه ریشه اصلی وجود دارند که در 

اصل مداخله بین المللی، امنیتی سازی و اولویت بندی هستند. 
ظریف در این راستا ادامه داد: جای هیچ سوالی نیست که مداخله های طولانی و 
خطرناک بین المللی در منطقه ما یکی از دلایل اصلی مشکلات فعلی است. منطقه 
ما در پنج قرن گذشته، هدف طرح های ژئوپولیتیکی از سوی بازیگران فرامنطقه 
ای قرار گرفته است. تا همین اواخر که به یاد می آوریم، آمریکا ناامنی و بی ثباتی 
این منطقه را بیش از هر منطقه دیگری شدت داده است. طبق آمار و ارقام خود این 
کشور، در کمتر از دو دهه حدودا ۷ تریلیون دلار برای جنگ های همیشگی و مداخله 
های نظامی در این منطقه هزینه شده است. اما مداخله آمریکا فقط به قلمرو نظامی 
محدود نمی شود. اقدامات اقتصادی قهری آمریکا علیه مردم ایران به ویژه در دوره 
یک بیماری همه گیر، دست کمی از یک جنگ اقتصادی ندارد. همان طور که الان 
هم شاهد هستیم، هنوز هیچ تفاوتی میان رئیس جمهور پیشین و رئیس جمهور 
فعلی آمریکا در استفاده از سیاست شکست خورده موسوم به فشار حداکثری وجود 
نداشته است. وزیر امور خارجه کشورمان همچنین گفت: آمریکا به خاطر برتری 
نسبی اش در توان نظامی امنیتی سازی همه چیز را برای چیرگی بر آن ها دنبال می 
کند. منطقه ما بهترین نمونه بوده است. مداخله آمریکا برای امنیتی کردن منطقه ما 
و به ویژه ایران طراحی شده است. همه چیز از یک محدوده امنیتی یا دقیق تر بگویم 
از منظر نظامی در نظر گرفته می شود. این منطقه به عنوان یک منطقه نظامی در نظر 
گرفته می شود و تعامل غالب ماهیت نظامی دارد. این در برگیرنده امتیاز دیگری هم 
برای آمریکا و شرکای غربی اش است و آن انبار کردن تمام سخت افزارهای نظامی 
شان)در منطقه( است. وی افزود: شش کشور همسایه ما در جنوبی خلیج فارس 
با جمعیت کل کمتر از ۴۰ میلیون نفر، یک چهارم تمام تسلیحاتی که در جهان به 
فروش می رسد را جذب می کنند. یکی از آن ها سال گذشته بیش از ۶ میلیارد دلار 
هزینه تسلیحات کرد و دیگری با تنها یک و نیم میلیون نفر جمعیت ۲۲ میلیارد دلار 
هزینه کرد. اما امنیتی سازی احتیاج به تهدیدها و دشمن های ساختگی و همچنین 
دوستان مصنوعی و اتحادهای سطحی دارد. امنیتی سازی، اولویت های منطقه را از 
پرداختن به اساسی ترین چالش ها و تهدیدهای واقعی امنیتی به سروکار داشتن با 

نمونه های ساختگی آن تغییر می دهد.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا: 

سفر و دید و بازدید نوروزی کرونا را در 
کشور گسترش می دهد

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا سفر و دید و بازدید در نوروز را عوامل اصلی 
گسترش همه گیری کووید ۱۹ در کشور در آینده اعلام کرد. 

علیرضا رئیسی روز سه شنبه در آخرین جلسه شورای مدیران معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت در سال ۱۳۹۹ گفت: دید و بازدیدها در نوروز عاملی تهدید کننده 
و گسترش دهنده ویروس کرونا به خصوص از نوع جهش یافته خواهد بود و همه 
هموطنان ضمن توجه ویژه به این موضوع برای حفظ جان خود و خانواده به خصوص 

کودکان و سالمندان از میهمانی ها و دید و بازدید در نوروز جدا خودداری کنند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت استفاده فضای مجازی را بهترین روش جایگزین 
دید و بازدیدها خواند و گفت: با رعایت این موضوع خواهیم توانست در مناسبت های 

بعدی و اعیاد سال های آینده عزیزان خویش را در کنار خود داشته باشیم.
رئیسی با  اشاره به خریدهای نوروزی در روزهای آخر سال افزود: با توجه به تقویت 
زیرساخت ها در کشور طی یک سال گذشته، بهترین روش برای انجام خریدها 
مراجعه به فروشگاه های اینترنتی است و این اقدام باعث کاهش قابل ملاحظه 
ترددها و شیوع کرونا خواهد شد. معاون بهداشت وزارت بهداشت سفر را یکی از 
عوامل مهم انتقال و شیوع کرونا خواند و افزود: هموطنان در نوروز سفر نروند. با 
گسترش واکسیناسیون و کاهش شیوع بیماری طی ماه های آینده زمینه مناسب 

برای سفرها فراهم خواهد شد.

اخبار

اصغر سلیمی*

 

 سخنگوی قوه قضاییه از تعیین نرخ دیه برای سال ۱۴۰۰ خبر داد و تصریح 
کرد:  نرخ دیه قتل غیرعمد مسلمان ۴۸۰ میلیون تومان است و مبلغ تعیین شده 

از اول فروردین سال ۱۴۰۰ لازم الاجرا است. 
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در آخرین نشست خبری سال ۹۹ در 
پاسخ به سوالی درباره به میزان دیه سال ۱۴۰۰ گفت: به موجب قانون در پایان 
هر سال باید مبلغ دیه توسط قوه قضاییه تعیین تکلیف شود. این موضوع در 
دو جلسه متوالی روز گذشته)دوشنبه( در شورای عالی قوه قضاییه مطرح شد. 
مصوبه ریاست قوه قضاییه این شد که برای سال ۱۴۰۰ نرخ دیه قتل غیرعمد 
مسلمان ۴۸۰ میلیون تومان باشد و مبلغ تعیین شده از اول فروردین سال ۱۴۰۰ 

لازم الاجرا است
حکم طبری قطعی شد

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره آخرین وضعیت 
پرونده اکبر طبری گفت: پرونده مهم و ویژه اکبر طبری بعد از یک دادرسی عمیق 
و طولانی در دادسرا و دادگاه انجام شد و شهریور سال جاری اعلام کردیم رأی 
این پرونده صادر شد که بعد به دیوان عالی کشور برای فرجام خواهی ارجاع شده 
بود و در روزهای اخیر این پرونده در دیوان عالی کشور رسیدگی و حکم نهایی و 

قطعی صادر شد. 
وی اظهارداشت: محکومیت وی در ارتباط با رهبری و سردستگی باند ارتشاء 
در مجموع به ۳۱ سال حبس تعزیری، پرداخت جزای نقدی، انفصال دائم از 
خدمات دولتی و استرداد فهرست بلند بالای وجوه به بیت المال محکوم شده 

است.
اسماعیلی ادامه داد: دیوان عالی کشور فقط در مورد یک اتهام پولشویی تردید 
داشت و مقرر شد با توجه به قانون جدید مجددا این اتهام را دادگاه مورد رسیدگی 

قرار دهد.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال دیگری درباره اینکه آیا پرونده زمین 
های کلاک با طبری ارتباط دارد، گفت: بخشی از اقدامات مرتبط با آقای طبری 

بود اما از حیث پرونده مستقل بود.
وی ادامه داد: در آن پرونده که یکی از همین پرونده هایی بود که طبری در 
فرایند قضایی آن اعمال نفوذ کرده بود، قبلا رای صادر شده بود و در دادگاه 
قطعی شده بود که در دوره اخیر نسبت به رای صادره قبلی تقاضای اعاده 

دادرسی شد.
اسماعیلی اضافه کرد: دیوان عالی کشور اعاده دادرسی را پذیرفت و محکومیت 
آقایان نجفی را در ارتباط با وضعیت اراضی کلاک تایید کرد و در نتیجه اراضی با 
حکم دیوان عالی کشور اعاده به وضع سابق شد و متعاقب حکم صادره از دیوان 
عالی کشور پرونده مجددا در کمیسیون های ماده ۱۰۰ شهرداری لواسان مطرح 

شد.
سخنگوی قوه قضاییه اظهارداشت:  کمیسیون های ماده ۱۰۰ شهرداری 

لواسان رأی به قلع و قمع بناهای احداثی صادر کردند و آنچه که اجرا شد آرای 
صادره از کمیسیون ماده ۱۰۰ بود که متعاقب رای دیوان عالی کشور بود.

وی افزود: اکنون نیز رأی کمیسیون ماده ۱۰۰ اجرا شده و بخشی از آن اگر 
باقی مانده در همین روزها اجرا می شود و مجموعه اراضی کلاک که متعلق به 

آقای نجفی بود اعاده به وضع سابق شد.
صدور حکم اعدام برای ۳ مفسد اقتصادی

سخنگوی قوه قضاییه درباره برخورد با مفاسد اقتصادی گفت: در سال ۱۳۹۹ 
مبارزه با مفاسد اقتصادی همچنان اولویت رسیدگی های قضایی بود و صرفاً در 
شعب ویژه مبارزه با اخلالرگران در کشور ۲۰۶ پرونده رسیدگی شد که هفت متهم 

دارای شخصیت حقوقی هم در این شعب محاکمه شدند.
وی ادامه داد: در شعب تهران ۱۴۲ محکومیت، در فارس ۱۹، خراسان رضوی 
۱۵، هرمزگان ۱۱، قم ۸، اصفهان ۶ و در گلستان پنج نفر محکومیت قطعی 

گرفتند.
اسماعیلی اضافه کرد: نوع محکومیت های صادره به این صورت بود که سه 
نفر در این شعب محکوم به اعدام، یک نفر محکوم به حبس۳۰ سال و هشت 
نفر حبس ۲۰ تا ۲۵ سال و هفت نفر به تحمل ۱۵ تا ۲۰ سال حبس، ۳۱ نفر 
به تحمل حبس از ۱۰ تا ۱۵ سال، ۷۲ نفر به تحمل حبس ۵ تا ۱۰ سال، ۵۱ 
نفر انفصال از مشاغل دولتی، ۶ شرکت حکم انحلال و ۴۷ مورد مجازات شلاق 

توسط شعب مبازره با مفاسد اقتصادی گرفتند.
صدور حکم قطعی برای مدیرعامل وقت منطقه آزاد کیش 

اسماعیلی افزود: در دادنامه صادره دادگاه تجدیدنظر استان تهران که منتهی 
به صدور قطعی حکم شده علیرضا عامری رئیس هیات مدیره و مدیرعامل وقت 
منطقه آزاد کیش به جرم اخذ رشوه و تبانی در معاملات دولتی و سوءاستفاده از 
مقام شغل به  یک فقره چهار و نیم سال حبس و یک فقره چهار سال حبس و دو 
سال حبس و نیز  یک سال حبس و جزای نقدی و شلاق و انفصال از مشاغل 

دولتی محکوم شده که البته مجازات اشد قابل اجراست.
وی اظهار داشت: همچنین لیلا امیرآبادی وکیل دادگستری به جرم پرداخت 
رشوه و جعل اسناد و اعمال نفوذ و معاونت در تحصیل مال نامشروع به سه فقره 
دو سال حبس و یک فقره یک سال حبس محکوم شده است.  در این پرونده 

متهمان دیگری هم محکومیت یافتند.
پرونده عیسی شریف همچنان در دیوان عالی کشور

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین پرونده عیسی شریفی 
گفت: دیوان عالی کشور وعده داده بود که تا قبل از پایان سال جاری رأی این 
پرونده را صادر کند و به محض وصول رأی و نظر دیوان عالی کشور، این اطمینان 

را به مردم می دهم که درباره پرونده اطلاع رسانی دقیق خواهد شد.
وی افزود: امیدوارم در روزهای باقی مانده سال این پرونده مشخص شود؛ به 

محض اینکه رأی دیوان عالی را دریافت کنیم، اطلاع رسانی خواهد شد.
احیای هزار واحد تولیدی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دستگاه قضا برای 
حمایت از تولید گفت: در سال ۹۹، هزار و دو واحد تولیدی با اقدامات قوه قضاییه 
حیات به آنها برگشت همچنین بالغ بر دو هزار واحد صنعتی در دو سال اخیر و در 
دوره تحول با پیگیری های قوه قضاییه احیا شدند و شاغلین این مجموعه ها نیز 

که حدود دهها هزار نفر هستند، ب فعالیت خود ادامه دادند.
هشدار به بانک ها

اسماعیلی ضمن هشدار به بانک ها افزود: اولین مسئولیت نظام بانکی کمک 
به تولیدگران و صنعتگران است و تملک بانک نباید به معنای تعطیلی واحد 
تولیدی و کارگران باشد. بانک باید همانند مالک قبلی بلکه بهتر از آنها فعالیت 
و تولید را ادامه دهند بنابراین در صورت قصور بانک، با آنها برخورد و بازخواست 

خواهند شد.

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی 
با اشاره به اجرای فناورانه و دانش محور سند  کشور 
تحول قضایی در زندان ها گفت: طرح زندان هوشمند 

به زودی اجرا می شود. 
محمدمهدی حاج محمدی در آیین تبادل تفاهم نامه 
همکاری مشترک با معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری افزود: با کمک شرکت های دانش بنیان و 
راه اندازی مرکز نوآوری های سازمان زندان ها به زودی 
طرح پایلوت زندان هوشمند اجرا و مرکز نوآوری های 

سازمان زندان ها افتتاح خواهد شد.
وی ادامه داد: تحقق این تحول نیازمند به استفاده 

از حوزه فناوری و تکنولوژی های نوین است و سازمان 
زندان ها با انعقاد این تفاهم نامه وارد عصر جدیدی در 

اجرای سند تحول می شود.
حاج محمدی ابراز امیدواری کرد با حضور معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری شرط لازم و مورد نیاز، 
یعنی حاکمیت حوزه فناوری اطلاعات و استفاده از 
دانش و تکنولوژی های روز، محقق و سازمان زندان ها 
سند  محور  دانش  و  فناورانه  اجرای  جدید  عصر  وارد 
تحول شود. رئیس سازمان زندان ها تصریح کرد: انتظار 
می رود با امضای تفاهمنامه و شروع همکاری، اجرای 
طرح پایلوت زندان هوشمند با کمک شرکت های دانش 

بنیان و راه اندازی مرکز نوآوری های سازمان زندان ها 
آغاز و در کوتاه مدت محقق شود.  

معاون راهبردی قوه قضاییه نیز در این مراسم با اشاره 
به سند تحول قضایی، اظهار داشت: این سند بر اساس 
لزوم تحولات نوآورانه و فناوری های نوین تدوین شده و 
همکاری معاونت علمی و فناوری از بخش های مختلف 
از امروز در سازمان زندان ها نیز  قوه قضاییه شروع و 
کلید خورد.   سیدمحمد صاحبکار افزود: قوه قضاییه، 
و هر گونه  اداره می شود  بر اساس خدمات محوری 
ارائه بهتر این خدمات موجب توسعه عدالت در جامعه 

خواهد بود.  

رئیس سازمان زندان ها:

طرح »زندان هوشمند« به زودی اجرا می شود

سخنگوی قوه قضاییه:

نرخ دیه سال 1۴۰۰ تعیین شد

و  شأن  گفت:  اصولگرایان  وحدت  شورای  رییس 
منزلت جامعه روحانیت مبارز با نیم قرن فعالیت و سابقه 
درخشان نباید با برخی از اظهارات غلط و نسنجیده 
زیر سوال برود پس امیدوارم این رویه اشتباه اصلاح 
شود و عزیزان از تخریب دست بکشند و تعارض گویی 

نکنند. 
نشست  در  کرمانی  موحدی  علی  محمد  آیت الله 
رونمایی از سامانه شورای وحدت اصولگرایان با اشاره 
به اهمیت وحدت در انتخابات پیش رو، بر تلاش برای 
ایجاد همگرایی در جمع نیروهای انقلاب تاکید کرد و 
افزود: حرکت جامعه روحانیت مبارز اجابت درخواست 
تشکل ها، گروه ها و احزاب انقلابی در مقطع حساس 

کنونی بود.
بین  اتحاد  مورد  در  مبارز  روحانیت  جامعه  رییس 
دو  هر  گفت:  نیز  ائتلاف  شورای  و  وحدت  شورای 

مجموعه هدف خود را ایجاد وحدت عنوان کرده اند و 
البته به عنوان یک مقوله مهم به آن پرداخته اند اما باید 
مراقب برخی از اقدامات و سخنانی که خدشه بر این 

اصل وارد می کند، باشند.
موحدی کرمانی با انتقاد از مواضع دوگانه برخی از 
فعالان سیاسی در شورای ائتلاف، یادآور شد: توصیه 
می کنم برخی تجربه انتخابات مجلس سال گذشته را 
به نفع خود مصادره به مطلوب نکنند و آن را به عنوان 
یک موفقیتی که خود ایجاد کرده اند قلمداد نکنند. 
اعضای شورای ائتلاف توجه داشته باشند اگر سال 
محصول  شد  حاصل  توفیقی  انتخابات  در  گذشته 

همراهی همه جریان ها و احزاب انقلابی بود.
وی تصریح کرد: پس شأن و منزلت جامعه روحانیت 
مبارز با نیم قرن فعالیت و این سابقه درخشان نباید با 
برخی از اظهارات غلط و نسنجیده زیر سوال برود. من 

امیدوارم این رویه اشتباه اصلاح شود و این عزیزان از 
تخریب دست بکشند و تعارض گویی نکنند و در عمل 

به وحدت و همدلی کمک کنند.
رییس شورای وحدت اصولگرایان اظهار کرد: به نظر 
می رسد با مذاکراتی که در حال انجام است بتوان در 
نیروهای  یکپارچگی  و  وحدت  شاهد  نزدیک  آینده 
انقلاب باشیم و مقرر شده عزیزان شورای وحدت و 

شورای ائتلاف بنشینند و اختلافات را رفع کنند.
رئیس جامعه روحانیت مبارز گفت: ما حضور فعال 
در  انقلاب  نیروهای  همگرایی  به  دریغ  بی  کمک  و 
جریان انتخابات را وظیفه و تکلیف خود می دانیم و 
همه گروه ها و تشکل های دلسوز و انقلابی را محترم 
می شماریم و معتقدیم رقابت در عرصه انتخابات باید 
به شکل سالم و بدون تخریب انجام شود تا مردم با 

شناخت اصلح در انتخابات شرکت کنند.

رییس شورای وحدت اصولگرایان: 

نباید شأن جامعه روحانیت با اظهارات غلط زیر سوال برود

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بنا به دستور وزیر جهاد کشاورزی از روز 
)سه شنبه( توزیع گسترده مرغ منجمد در سراسر کشور برای متعادل شدن قیمت ها 

در بازار انجام می شود. 
»علیرضا رزم حسینی«  دیروز در نشست مشترک وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با موضوع تنظیم بازار کالاهای اساسی، افزود: پیش از این 
وزارت جهاد کشاورزی و صنعت هماهنگی با یکدیگر داشته اند اما جلسه روزسه 

شنبه  به منظور انسجام بیشتر اقدامات است.
وی اظهارداشت: ستاد تنظیم بازار هماهنگ کننده دستگاه های مرتبط است و 
به صورت هفتگی توسط همکاران تشکیل می شود و همه اعضای موثر نیز در این 

راستا حضور دارند.  
وزیر صنعت گفت: شب عید و ایام ویژه به دلیل افزایش تقاضا ممکن است در بازار 

هیجاناتی بوجود بیاید به همین منظور جلسات منظم تری صورت می گیرد.
وی ادامه داد: امروز با وزارت جهاد کشاورزی تقسیم کار خوبی انجام دادیم تا 

منسجم تر در جهت معیشت مردم حرکت کنیم.
رزم حسینی افزود: امروز مهمترین مسئولیت در بخش اقتصادی دولت که شامل 
جهاد کشاورزی به عنوان متولی و تامین کننده امنیت غذایی کشور است و وزارت 

صنعت به عنوان تامین کننده نهاده های دامی صادرات و واردات و بانک مرکزی و 
دیگر دستگاه ها باید در این شرایط جنگ اقتصادی همکاری کنیم تا بتوانیم از این 

شرایط عبور کنیم.
وزیر صنعت گفت: براساس تقسیم کار انجام شده قرار شد وزارت جهاد کشاورزی 
نسبت به تامین به موقع مرغ اقدام کند و همکاران ما با استفاده از شبکه توزیع و 

اصناف اقدام کنند.
کارکنان،  تعاونی  شرکت های  صنفی،  واحد  میلیون  سه  اکنون  وی،  گفته  به 
شرکت های تعاونی نیروهای مسلح و بسیج اصناف در سراسر کشور فعال هستند و 

همکاری خوبی شروع کردند تا یک شبکه توزیع خوب مردمی ایجاد شود.
رزم حسینی افزود: امیدواریم که در ماه های پیش رو که همین سیاست را دنبال 

خواهیم کرد به سمت فراوانی کالاها برویم.
وی اضافه کرد: تولیدکنندگان ما باید قادر به افزایش تولید باشند که سیاست های 
ما در جهت تامین مواد اولیه بوده و در بخش قوانین و مقررات، پیش بینی های لازم 

صورت گرفته است.
وزیر صنعت گفت: امیدواریم روز های پایانی سال و ایام عید را با کمترین هیجانات 

بازار سپری کنیم.

وزیر صنعت اعلام کرد:

توزیع گسترده مرغ منجمد در سراسر کشور
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رییس انجمن متخصصین گوارش وکبد ایران گفت:زمان طلایی برای انجام 
غربالگری سرطان روده بزرگ، مرحله قبل از پیدایش علایم است که شانس درمان 

و معالجه بیماری را تا ۹۰ درصد افزایش می دهد.
رضا ملک زاده، بیشترین میزان شیوع سرطان روده بزرگ در کشور را مربوط به 

سنین بالای ۵۰ سال به ویژه سنین ۶۵ سال به بالا اعلام کرد.
رییس انجمن متخصصین گوارش و کبد ایران با هشدار نسبت به روند افزایشی 
این بیماری با کم تحرکی و چاقی گفت: سالانه ۱۲ هزار مورد جدید سرطان روده 

بزرگ و حداقل ۵ هزار مرگ ناشی از آن در کشور رخ می دهد.
ملک زاده ادامه داد: سرطان روده بزرگ در جنوب کشور شیوع بیشتری  دارد و 
درحال کسب رتبه اول در میان سرطان ها است. استان های سمنان، تهران، یزد، 
قم، خراسان رضوی بیشترین شیوع و سیستان بلوچستان، کردستان، هرمزگان و 

خراسان شمالی کمترین میزان شیوع این بیماری را دارند.
وی با اشاره به روند صعودی پیوسته سرطان روده بزرگ در بسیاری از کشورها 
خاطرنشان کرد: در ۳ دهه گذشته، بروز و مرگ ناشی از سرطان روده بزرگ در 

جهان ۱۰ درصد افزایش یافته است. 
 ملک زاده اظهار داشت: در سال ۲۰۲۰ نزدیک به دو میلیون نفر ) ۲۰ در ۱۰۰ 
هزار نفر( در جهان به سرطان روده بزرگ مبتلا شدند و بیش از ۹۳۵ هزار نفر )۹ در 

۱۰۰ هزار نفر( بر اثر این بیماری جان خود را از دست دادند.
رییس پژوهشکده بیماری های گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: 
این تعداد قابل توجه بروز و مرگ، سومین رتبه را در میان بیش از ۱۹ میلیون مورد 
جدید ابتلا و دومین رتبه را در بین ۱۰ میلیون مرگ پیش بینی شده ناشی از کل 

سرطان ها در سال گذشته، به سرطان روده بزرگ اختصاص داده است.
سن ابتلا به سرطان روده بزرگ در جهان جوان تر شده است

محقق بین المللی سرطان، دیگر نکته بسیار قابل توجه در سرطان روده بزرگ را 
جوانتر شدن سن ابتلا به آن در جهان دانست و گفت: درحالی که سن بروز سرطان 
روده بزرگ، اغلب ۵۰ سال و بالاتر است، اما مطالعات جهانی سرطان روده بزرگ، از 
افزایش موارد این سرطان در سنین ۴۹ سال و کمتر، از دهه ۹۰ به این سو حکایت 

می کنند.
ملک زاده، سهم سرطان روده بزرگ از شایعترین انواع سرطان های بروز یافته و 
نیز کشنده ترین آنها در جهان را نیز حدود ۱۰ درصد بیان کرد و گفت: این درحالی 
است که سرطان روده بزرگ، کاملا قابل پیشگیری و در صورت تشخیص در مراحل 

اولیه، کاملا قابل درمان است.
ابتلای سالانه ۱۲ هزار و مرگ  حداقل ۵ هزار ایرانی بر اثر سرطان روده بزرگ

استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران آخرین آمار موارد جدید سرطان روده بزرگ در 
کشور را  بیش از ۱۲ هزار و ۵۰۰ نفر )۱۶ در ۱۰۰ هزار نفر(  شامل ۶۹۴۹ مرد )۱۸ 
در ۱۰۰ هزار( و ۵۶۵۷ زن )۱۴ در ۱۰۰ هزار( در سال ۹۶ )آخرین گزارش ارائه 
شده در نظام ثبت سرطان بر پایه کل جمعیت کشور( اعلام کرد و گفت: سرطان 

روده بزرگ، از میان ۱۳۵ هزار مورد جدید کل سرطان ها در ایران، رتبه سوم بروز و 
رتبه دوم مرگ ناشی از این بیماری را در بین هر دو جنس دارد.

به گفته وی همچنین سالانه حداقل ۵ هزار مرگ ناشی از سرطان روده بزرگ در 
ایران رخ می دهد.

نشانه های بالینی سرطان روده بزرگ
ملک زاده عنوان کرد:  بسیاری از مبتلایان سرطان روده بزرگ در ابتدای بیماری، 
علامتی ندارند و با گذشت زمان علائم هشداردهنده بیماری در آنها آشکار می 
شود. خونریزی از مقعد و مدفوع خونی )خون موجود در مدفوع می تواند رنگ 
مدفوع را سیاه کند یا به صورت رگه های قرمز رنگ بر سطح مدفوع شود(، تغییر در 
عادات اجابت مزاج که بیش از چند هفته مداومت داشته باشد مانند درد در هنگام 
اجابت مزاج یا تمایل به آن بدون داشتن مدفوع، تغییر در حرکات روده، کاهش 
وزن بدن به دلیل ناشناخته در هر سنی، کم خونی و فقر آهن به دلیل ناشناخته، 
درد و پیچش پایدار در ناحیه پایین شکم از جمله نشانه های بالینی سرطان روده 

بزرگ است.
منشأ  ۹5 درصد موارد سرطان روده بزرگ

محقق بین المللی سرطان اظهار داشت: منشا تقریبا ۹۵ درصد موارد سرطان 
روده بزرگ »پولیپ های آدنوماتوز روده« است که برای مدت طولانی در روده وجود 
داشته باشند. پولیپ های روده معمولًا علامت بالینی خاصی در بدن ایجاد نمی 
کنند؛ ولی به مرور زمان به سرطان تبدیل می شوند. دست کم ۵ تا ۱۰ سال طول 
می کشد که یک پولیپ در صورت درمان نشدن و خروج از روده بزرگ، به توده 
سرطانی تبدیل شود. ملک زاده گفت: پولیپ های روده در همه سنین دیده می 
شوند، اما در سنین بالای ۵۰ سال شایعتر است و می تواند خطرآفرین شود. هر چه 
اندازه پولیپ ها بزرگ تر و تعداد آن ها بیشتر باشد، شانس بروز سرطان روده بزرگ و 

میزان خطر بدخیمی آن هم بیشتر می شود.
مهمترین عوامل خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ

رییس انجمن متخصصین گوارش و کبد ایران تصریح کرد: سن ۵۰ سال و 
بالاتر)خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ با بالا رفتن سن افزایش می یابد، به طوری که 
تقریباً دو سوم موارد سرطان روده بزرگ در افراد ۵۰ ساله و مسن تر به وجود می آید(، 
سابقه داشتن پولیپ  در روده بزرگ، سابقه سرطان روده بزرگ در بستگان درجه 
یک )پدر، مادر، برادر، خواهر یا فرزند( در سن کمتر از ۶۰ سال، سابقه بیماری 
 های التهابی روده )کولیت السراتیو یا کرون( از عوامل خطر بروز سرطان روده بزرگ 

است.
وی ادامه داد: عوامل وراثتی و ژنتیکی، سبک زندگی ناسالم )مصرف دخانیات، 
سیگار، قلیان یا تریاک، ...، مصرف الکل( و نیز رژیم غذایی ناسالم )رژیم های کم 
کلسیم، کم شیر و کم فیبر، مصرف زیاد گوشت قرمز و فرآوری شده، غذاهای آماده 
یا فست فود، مصرف زیاد غذاهای نمک خورده و کباب شده با ذغال، مصرف کم 
سبزیجات و میوه های تازه(، پرخوری، کم تحرکی، چاقی، کبد چرب غیرالکلی و 

دیابت، دیگر عوامل خطر بروز این سرطان است.
نقش مهم پرخوری، چاقی و بی تحرکی در افزایش سرطان روده بزرگ در ایران

ملک زاده سهم با تاکید بر سهم ۳۰ درصدی چاقی در بروز بسیاری از سرطان ها، 
هشدار داد: پرخوری، چاقی، اضافه وزن و کم تحرکی در ایران نقش بسیار موثری 
در افزایش سرطان روده بزرگ دارند. نزدیک به ۷۰ درصد ایرانی ها یا چاق هستند 
یا اضافه وزن دارند؛ ۹۰ درصد تحرک کافی ندارند و ۸۰ درصد اصلا تحرک ندارند. 
این وضعیت، در ادامه روند صعودی نگران کننده سرطان روده بزرگ در ایران قطعا 

موثر است.
غربالگری کلید اصلی پیشگیری از افزایش سرطان روده بزرگ

عضو انجمن جهانی گوارش یادآور شد:  رشد جمعیت و پیری جمعیت به شتاب 
بروز سرطان روده بزرگ که عمدتا در سنین بالای ۵۰  سال بروز می یابد، افزوده 

است.
وی بر ضرورت رعایت سبک زندگی و رژیم غذایی سالم تاکید کرد و گفت:  اجرای 
برنامه های غربالگری از مهمترین عوامل موفقیت کشورها در کنترل روند افزایشی 

سرطان روده بزرگ است.
ملک زاده گفت: به طور کلی، کشورهای توسعه یافته سهم بیشتری در بروز و 
کشورهای در حال توسعه سهم بیشتری در مرگ ناشی از سرطان روده بزرگ، به 
دلیل تفاوت در برخورداری از نظام ثبت سرطان پیشرفته، برنامه های غربالگری، 
ارائه خدمات تشخیصی کافی و کیفیت مناسب تر و پیشرفته تر درمان دارند. میزان 
بروز این سرطان در کشورهایی که برنامه غربالگری را در دو سه دهه گذشته آغاز 

کرده اند، کاهش یافته است.
رییس پژوهشکده بیماری های گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران درباره 
زمان انجام غربالگری روده بزرگ گفت: زمان طلایی برای انجام غربالگری سرطان 
روده بزرگ، مرحله قبل از پیدایش علایم است که شانس درمان و معالجه بیماری را 

تا ۹۰ درصد افزایش می دهد.
وی غربالگری روده بزرگ با روش های مختلف را بی خطر و موثر دانست و گفت: 
تست های غربالگری به روشهای مختلفی انجام می شود و متخصصان گوارش و 
کبد تشخیص می دهند که چه روشی برای چه بیماری مناسب تر است. در بین 
تست های مختلف، کونولوسکوپی تنها روش تک مرحله ای است که بررسی و 
پیشگیری )برداشتن پولیپ های روده در صورت مشاهده حین کولونوسکوپی( را 

ترکیب می کند.
ملک زاده افزود: در این روش بیمار، برداشتن پولیپ ها را احساس نمی کند. 
برداشتن پولیپ ها، مانع تبدیل آنها به پولیپ های سرطانی می شود. دفعات 
کونولوسکوپی هم به میزان خطر سرطان روده بزرگ در افراد و یافته های قبلی 

کولونوسکوپی بستگی خواهد داشت.
از  که عضوی  بزرگ گفت: کسانی  روده  غربالگری  زمانی  فواصل  درباره  وی 
خانواده آنها، سرطان روده بزرگ داشته است، ۲ تا ۳ برابر سایرین در معرض خطر 
ابتلا به این نوع سرطان هستند و باید ۱۰ سال قبل از سن بروز سرطان روده بزرگ 

در عضو مبتلای خانواده، مورد آزمایش و معاینه قرار گیرند.
ملک زاده تصریح کرد: همچنین افرادی که به منظور پیشگیری از سرطان روده 
بزرگ، تحت کولونوسکوپی قرار می گیرند، اگر پولیپ نداشتند، باید هر ۱۰ سال 
یک بار مجددا کولونوسکوپی شوند. اگر یک تا سه پولیپ در روده بزرگ داشتند، 
هر ۵ سال و اگر بیش از سه پولیپ داشتند، باید هر سه سال کولونوسکوپی شوند.

استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: دیگر روشهای غربالگری سرطان روده 
بزرگ نیز شامل آزمایش سالانه ایمونوشیمیایی مدفوع و آزمایش خون پنهان در 
مدفوع و تست هر سه سال یک بار Cologuard )جست و جوی دی ان ای مرتبط 
با سرطان روده بزرگ در مدفوع( است. این روش ها اگرچه نشانه های اولیه را 
شناسایی می کنند، اما قادر به شناسایی پولیپ های سرطانی نیستند و در صورت 

مثبت بودن نتیجه این روش های غربالگری، انجام کولونوسکوپی ضروری است.
رییس انجمن متخصصین گوارش و کبد ایران در پاسخ به این که چه کسانی باید 
تحت غربالگری برای پیشگیری از سرطان روده بزرگ قرار گیرند، اظهار داشت: 
اساساً برنامه های غربالگری، افراد ظاهراً سالم و بدون مشکل خاص سلامتی را 
بیشتر مورد هدف قرار می دهند، اما افراد بالای ۵۰ سال به ویژه کسانی که یکی 
از علائم خطر گفته شده را دارند باید تحت غربالگری روده بزرگ قرار گیرند. این 
افراد هر یک سال باید آزمایش مدفوع داده و هر ۱۰ سال غربالگری کولونوسکوپی 

شوند.
ملک زاده بر تلاش بزرگ رسانه ای با همکاری جامعه پزشکی برای افزایش آگاهی 

عمومی در زمینه عوامل خطر و پیشگیری از سرطان روده بزرگ تاکید کرد.

رییس انجمن متخصصین گوارش و کبد ایران:

غربالگری کلید اصلی پیشگیری از افزایش سرطان روده بزرگ
مضرات مصرف بیش از اندازه فلفل

خوردن فلفل برای این افراد ممنوع!

فلفل به علت تندی و طبع گرمی که دارد برای همه افراد توصیه نمی شود.
فلفل یکی از سبزی های مورد علاقه در جهان است، اما به علت تندی و 
طبع گرمی که دارد برای همه افراد توصیه نمی شود. توجه کنید که این افراد 

نباید فلفل بخورند.
فلفل یکی از سبزی های مورد علاقه در جهان است که به غذا افزوده می شود 
یا همراه غذا خورده می شود. اما به علت تندی و طبع گرمی که دارد برای همه 
افراد توصیه نمی شود. توجه کنید که این افراد هرگز نباید فلفل بخورند... اگر 
افرادی که هرگز نباید فلفل بخورند، رعایت نکنن مبتلا به بیماری می شوند و 

سلامتی خود را به خطر می اندازند.
 مصرف فلفل قرمز در قاعدگی:

 این ادویه حاوی ترکیبی به نام »کاپسایسین« است که با تحریک کردن 
پایانه های اعصاب و کاهش ماده شیمیایی انتقال دهنده سیگنال های درد، 

نوعی مسکن موثر برای کاهش درد های دوره قاعدگی به حساب می آید.
مصرف فلفل قرمز در بارداری و شیردهی:

 فلفل قرمز از جمله موادی است که بهتر است در دوره بارداری و تا چند ماه 
بعد از زایمان مصرف نشود. زیرا کودکان چند ماه پس از تولد به تدریج از رشد 
بهتری از دستگاه گوارش برخوردار شده و قدرت هضم این قبیل موادغذایی 

منتقل شده از شیر مادر را پیدا می کنند.
۱. مصرف فلفل قر مز برای کودکان چندان توصیه نمی شود.

۲. خوردن فلفل قر مز در عده ای ایجاد ناراحتی می کند.
اشخاصی که دارای مزاج گرم هستند نمی توانند فلفل قرمز تند را بخصوص د 
رمصارف داخل تحمل نمایند و به علاوه اشخاصی که آلرژی دارند از خوردن و 
مصرف آن محروم می باشند بهتر است مصرف فلفل قر مز تند همیشه با جلب 

نظر و مشورت با کارشناسان گیاه درمانی و پزشکان باشد.
۳. اگر مصرف فلفل تند یا قرمز بیش از اندازه مجاز باشد به تومور های 
سرطانی منجر می شود و اگر در حد مجاز مصرف شود می تواند اثرات ضد 

سرطانی خود را نشان دهد.
۴. مصرف فلفل تند سرعت سوخت و ساز را در بدن بالا می برد و به همین 
خاطر به لاغر شدن کمک می کند. اما »کاپسایسین« یک ماده فعال در فلفل 
به مقدار زیاد استفاده شود  بافتی می شود و اگر  التهاب  است که موجب 

می تواند به لایه مخاطی معده و روده آسیب جدی وارد کند.
۵. فلفل قرمز می تواند مری را تحریک کرده و منجر به درد سوزش سر دل 
شود. خوردن فلفل قرمز می تواند یک مشکل بزرگ را برای افراد مبتلا به سندرم 
روده و یا کسانی که در حال حاضر از سوزش سر دل حتی به صورت مزمن رنج 

می برند فراهم سازد.
 

یک متخصص قلب و عروق؛

»فشار خون« خود را چه زمانی بگیریم؟
متخصص قلب و عروق گفت:بهتر است فشار خون قبل از صبحانه و یا 

عصرها اندازه گرفته شود.
محمدرضا محمدحسنی، متخصص قلب و عروق گرفتگی عروق و ارتباط آن 
با فشار خون بالا به عنوان یکی از عوامل سکته های قلبی«، گفت: فشار خون 
بالا بیماری شایع، رایج و بی علامت است که در جامعه مورد غفلت قرار گرفته 

است.
وی ادامه داد: این بیماری حدود ۲۰ درصد مردان و ۲۵ درصد زنان را درگیر 
می کند. فشار خون بالا چون بی علامت است مورد غفلت قرار می گیرد و فقط 
زمانی که موجب عوارضی همچون سکته های مغزی و قلبی، خون ریزی در 
چشم و بینی و بیماری های کلیوی شده فرد متوجه فشار خون بالای خود 

می شود؛ به همین دلیل این بیماری را با نام کشنده بی صدا می شناسند.
این متخصص قلب و عروق بیان داشت: توصیه پزشکان این است که همه 
مردم هر ۵ سال یکبار فشار خون را اندازه گیری کنند. اگر فشار خون در حد 
نرمال ۱۲ روی ۷ باشد، هر ۵ سال، اگر کمی بالاتر از نرمال باشد، هر ۳ سال 

یکبار و اگر بالا باشد، هر سال باید چک شده و بیمار از دارو استفاده کند.
وی درباره »بهترین زمان سنجش فشار خون«، گفت: بهتر است فشار خون 
قبل از صبحانه و یا عصرها اندازه گرفته شود. اگر فشار خون در فرد بالغی که 
غذا نخورده باشد، هیجان نداشته باشد و حداقل ۱۰ دقیقه استراحت کرده 
و سیگار نکشیده باشد؛ بالاتر از ۱۲ بر روی ۸ باشد، فشار خون نرمال تلقی 
نمی شود؛همچنین اگر ۱۴ بر روی ۹ باشد فشار خون بالا محسوب شده و 

نیاز به درمان دارد.
این متخصص قلب و عروق درباره علائم دیگر فشار خون بالا،گفت: حدود ۱ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون نفر در دنیا به فشار خون بالا مبتلا هستند که می تواند 
زمینه ای برای بیماری های عروق کرونر باشد و باعث توقف عملکرد قلب به 
عنوان حیاتی ترین عضو بدن شود. فشار خون بالا می تواند به جداره داخلی 
رگ ها آسیب بزند. وی  با اشاره به نقش مهم تغذیه، ورزش و استرس به عنوان 
عوامل موثر بر فشار خون، خاطر نشان کرد: برای پیشگیری از گرفتگی عروق 
کرونر، باید مصرف قند و چربی را کاهش داده، به طور مداوم ورزش کرده و از 

استرس دوری کنیم تا بتوانیم از این بیماری دور بمانیم.

یک فوق تخصص بیماری های کلیوی؛

چطور سنگ کلیه نگیریم؟
فوق تخصص بیماری های کلیوی بزرگسالان با اشاره به اینکه سنگ کلیه به 
صورت تصادفی کشف می شود، گفت: بهترین روش برای جلوگیری از ایجاد 

سنگ، مصرف روزانه ۱.۵ تا ۲ لیتر آب است.
حسن ارگانی درباره »علل ایجاد سنگ کلیه در بدن«، اظهار داشت: سنگ 
کلیه یکی از شایعترین بیماری های کلیوی است. این بیماری معمولا بی 

علامت است و به صورت تصادفی در سونوگرافی کشف می شود.
وی با اشاره دلائل بروز این بیماری، گفت: دلایل متعددی از جمله اقلیم، 
رژیم غذایی، ژنتیک و آناتومی کلیه دارد. سنگ کلیه می تواند با تکان خوردن و 
التهابی که با تکان خوردن آن روی می دهد و تورمی که در کپسول کلیه به دلیل 

کشش ناشی از سنگ روی می دهد، خود را نمایان کند.
این فوق تخصص بیماری های کلیوی خاطرنشان کرد: دفع موادی از ادرار 
می تواند جلوی ایجاد سنگ کلیه را بگیرد و مواردی هم هستند که با دفع آنها از 
ادرار سنگ کلیه ایجاد می شود. اگر کفه ترازو به سمت مواد ایجادکننده بچربد 

بیمار دچار سنگ کلیه می شود.
ارگانی با بیان اینکه بهترین روش برای جلوگیری از ایجاد سنگ، مصرف 
روزانه ۱.۵ تا ۲ لیتر آب است،تصریح کرد: اگر موادی که می تواند باعث 
جلوگیری از ایجاد سنگ کلیه شود به مقدار زیاد از ادرار دفع شود، موجب 
ایجاد آن خواهند شد؛ اگرچه به طور معمول موادی از ادرار ما دفع می شود که 

می  تواند جلوی ایجاد سنگ کلیه را بگیرد.

پاسخ های آلرژیک معمولا زمانی رخ می دهند که سیستم ایمنی بدن در حال مبارزه با یک محرک یا آلرژن مانند گرده گیاهان و یا 
اجزای تشکیل دهنده برخی مواد غذایی باشد. در این زمان سیستم ایمنی بدن ماده ای شیمیایی به نام هیستامین ترشح می کند 

که همراه با واکنش های آلرژیک و علائم آزاردهنده است.
به گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده، به طور قطع نمی توان از آلرژی اجتناب کرد. با این حال خبر خوب 

این است که برخی مکمل های طبیعی به کمک شما می آیند تا بهتر بتوانید واکنش های آلرژیک را مهار کنید:
رزماری: رزماری تازه و خشک نقش مهمی در خلاقیت های آشپزی در سالهای اخیر داشته است ولی مهمترین نقش آن در کاهش 
علائم آسم و آلرژی بخصوص در فصل بهار است. این گیاه محبوب شامل رزمارینیک اسید است که خاصیت ضد التهابی و آنتی 

اکسیدانی دارد. رزمارینیک اسید منجر به کاهش اثرات رادیکال های آزاد و در نهایت کاهش پاسخ های التهابی در بدن می شود.
زردچوبه: یک ادویه رایج و محبوب در غذاهای تایلندی، هندی و دیگر قومیت ها است. با این حال زردچوبه فواید سلامتی بیشماری 
دارد و قدرتمندترین ترکیب آن یعنی کورکومین، منجر به کاهش و مهار واکنش های آلرژیک در بدن می شود. مطالعات منتشر شده 
توسط کالج آمریکایی آسم، آلرژی و ایمونولوژی نشان می دهد کسانی که به مدت دو ماه از مکمل کورکومین استفاده می کنند، علائم 

آلرژی شامل عطسه، در آنها کاهش می یابد ضمن این که بهبود جریان هوا در بینی را احساس می کنند.
بادرنجبویه: بادرنجبویه از واژه  ای یونانی به معنای زنبور گرفته شده است. این گیاه محبوب نوعی زنبور عسل است. از نظر ترکیبات 
شیمیایی در اندام سبز این گیاه موادی مانند اسید اولئیک، سیترال، ژرانیول و رزماری اسید وجود دارد. این گیاه دارای اسانس تند 
و لیمویی است که سیترال نام دارد و در صنعت عطرسازی کاربرد دارد. این گیاه همانند یک داروی مسکن بر روی دستگاه عصبی 

مرکزی عمل می  کند و به همین دلیل آرامبخش بوده و تحریکات حساسیتی را کاهش می  دهد.
سیر: سیر خام نه تنها بخش مهمی از یک رژیم سالم است، بلکه خاصیت ضد التهابی دارد و منجر به تقویت سیستم ایمنی بدن می 
شود. سیر سرشار از آنتی اکسیدانی به نام کورستین است که منجر به کاهش هیستامین می شود و یک خوراکی خوش طعم برای 

مبارزه با آلرژی بهاره به شمار می رود.
برگ گزنه: گزنه یک گیاه گلدار چندین ساله است که خواص دارویی مفیدی برای تمامی سنین دارد. گزنه از زمان یونان باستان 
شناخته شده است و نشان داده شده مصرف آن منجر به کاهش التهاب در بدن می شود. ترکیبات زیستی فعال موجود در گزنه منجر 

به از بین رفتن کاهش چشمگیر واکنش های آلرژیک مرتبط با فصل بهار می شود.

مصرف ادویه ها یک راه ساده و آسان برای سرعت بخشیدن به سوخت و ساز بدن و از دست دادن چربی های 
اضافه است.

ادویه ها نه تنها منجر به کاهش وزن می شوند، بلکه از بیماری های مزمن نظیر فشار خون بالا، دیابت نوع ۲، حمله 
قلبی، و ... پیشگیری می کنند:

زنجبیل: نه تنها نقش مهمی در سوزاندن چربی های اضافه دارد، بلکه به لطف خواص ضد التهابی اشت، 
دستگاه گوارش را آرام می کند. ساده ترین راه این است که هر روز یک فنجان چای زنجبیل را در وعده صبحانه 
مصرف کنید. جالب است بدانید که زنجبیل می  تواند مانع چاقی ناشی از رژیم های غذایی سرشار از چربی شود 

و می  توان از زنجبیل به  عنوان مکملی برای درمان چاقی استفاده کرد.
دارچین: دارای مزایای سلامتی متعددی از جمله کاهش سطح اسید بدن، تنظیم فرایند هضم، مبارزه با 
آنفلوآنزا، کاهش سطح قند خون و تنظیم میزان تری گلیسیرید و کلسترول بد و در نهایت افزایش متابولیسم است. 
برای استفاده از این مزایا، دارچین را به دسرها اضافه کنید. راه دیگر، نوشیدن چای دارچین به طور روزانه است.

زیره: این ادویه متابولیسم را افزایش می دهد و علاوه بر کاهش وزن، طیف وسیعی از خواص را دارد از جمله: 
بهبود فرایند هضم، کاهش التهاب و از بین بردن نفخ، جلوگیری از یبوست، و از بین بردن بافت های چربی.

فلفل سیاه: برای کوتاه کردن دوره کاهش وزن، شما می توانید فلفل سیاه را هر روز در رژیم غذایی تان بگنجانید. 
علاوه بر این نقش این ادویه در سرعت بخشیدن به فرایندهای گوارشی، کاهش تولید گاز، جلوگیری از کم آبی 
بدن، تنظیم فشار خون و ... شناخته شده است. هل: توانایی این ادویه در کمک به فرآیند گوارش و بهبود عملکرد 
سوخت و ساز باعث می شود برای کاهش وزن ایده  آل باشد. پژوهش نشان داده  است که طعم لذیذ و بوی هل نیز 
روشی فوق  العاده برای تسکین افسردگی به  طور طبیعی است. خردل: دانه های خردل با افزایش دمای بدن، 
منجر به افزایش سوخت کالری می شود. شما می توانید سه قاشق چای خوری از دانه های خردل را قبل از شروع 
تمرینات ورزشی بخورید تا از مزایای آن در از دست دادن کالری بیشتر بهره ببرید. زردچوبه: مطالعات نشان داده 
که این ادویه می تواند تشکیل بافت چربی را کاهش دهد پس مصرف آن راه خوبی برای جلوگیری از اضافه وزن 

نیز هست. مصرف زردچوبه برای پیشگیری از دیابت و جلوگیری از افزایش مقاومت به انسولین نیز مفید است

کدام ادویه ها وزن تان را کاهش می دهند؟ ۵ گزینه غذایی گیاهی برای کاهش علائم آلرژی بهاره!

حتی اگر به سراغ انتخاب سالم ترین گزینه های غذایی بروید، بدون در نظر 
گرفتن نحوه صحیح مصرف آنها، نمی توانید از همه فواید و مواد مغذی موجود 

در آنها بهره مند شوید.
حتی اگر به سراغ انتخاب سالم ترین گزینه های غذایی بروید، بدون در نظر 
گرفتن نحوه صحیح مصرف آنها، نمی توانید از همه فواید و مواد مغذی موجود 

در آنها بهره مند شوید.
چند نمونه از بزرگترین اشتباهات که می توانند مانع جذب ویتامین ها و املاح 

معدنی در غذاها شوند، از این قرارند:
غلات کامل: غلات کامل و حاوی سبوس مانند انواع لوبیا، حاوی آنتی اکسیدان 
هایی به نام فیتات هستند که به ویتامین ها و مواد معدنی در غذاها متصل می 
شود و از جذب آنها جلوگیری می کند. پس همیشه این غلات را قبل از مصرف 
در آب قرار دهید و بگذارید مدتی سپری شود تا فیتات موجود در آنها از بین برود.

ماست: ماست حاوی آب است که البته خیلی ها راغب به مصرف آن نیستند. 
این در حالی است که این مایع حاوی پروتئین، ویتامین ب ۱۲ و فسفر است. پس 
ماست را با آب موجود در آن مخلوط کنید و از حرارت دادن آن با غذاها نیز اجتناب 

نمایید چون باکتری های مفید موجود در آن، در اثر حرارت از بین می روند.
گوجه فرنگی: لیکوپن موجود در گوجه فرنگی ضد سرطان و ضد بیماری 
های قلبی است اما بهتر است برای بهره بردن از این فواید، گوجه فرنگی را 

بپزید.
مارچوبه: این سبزی ارزشمند را آب پز نکنید. این کار باعث خارج شدن ویتامین 
ث موجود در مارچوبه می شود. بهتر است این سبزی را بخارپز و در نهایت کبابی 
کنید. آب مارچوبه را که بخارپز شده، دور نریزید و از آن برای تهیه سوپ و سس 

استفاده کنید تا از ویتامین ها و مواد معدنی موجود در آن بهره ببرید.
دانه کتان: این غلاف حاوی تعداد زیادی از خواص درمانی است ضمن این که 
منبع غنی از فیبر، امگا ۳، و لیگنان؛ ماده شیمیایی گیاهی نیز محسوب می شود 
که خاصیت ضد سرطان دارد. بدن ما قادر به هضم این دانه نیست و بنابراین برای 
استفاده از خواص تغذیه ای آن، این دانه را آسیاب کنید تا بخش های ارزشمند 

آن از بین نروند.
چای سیاه: قبل از این که مقادیری شیر به چای خود بیفزایید، این را بدانید که 
مطالعات نشان داده اضافه کردن لبنیات به چای سیاه، خواص آنتی اکسیدانی 

چای را از بین می برد. پروتئین های شیر به ترکیب موجود در چای سیاه که 
کاتچین نام دارد می چسبد و ترکیبات مفید چای را از بین می برد.

کلم بروکلی: این نوع کلم سرشار از ویتامین ث، کلروفیل، آنتی اکسیدان ها 
و ترکیبات ضد سرطانی است. بنابراین آن را به شکل بخارپز و یا آب پز مصرف 
کنید و از سرخ کردن آن بپرهیزید تا باعث از دست رفتن مواد مغذی موجود در 

این سبزی نشوید.
توت فرنگی: چاقو زدن به توت فرنگی و یا خرد کردن آن، منجر به کاهش جذب 
ویتامین ث و آنتی اکسیدان های موجود در این میوه می شود. ویتامین ث موجود 
در توت فرنگی به نور و اکسیژن حساس است و وقتی در معرض آنها قرار می گیرد، 
سیر از بین رفتن دارد. اگر قرار است میوه هایی مثل توت فرنگی را خرد کرده و بعد 

مصرف کنید، بهتر است اصلا قید خوردن آن را بزنید.
سیر: برعکس توت فرنگی که حاوی ویتامین ث بوده و در برابر نور حساس است، 
آلیسین موجود در سیر که خواص ضد سرطانی دارد، با قرارگیری در معرض نور 
و هوا، بیشترین میزان اثربخشی را دارد. سیر را خرد کرده و بعد آن را به مدت ۱۰ 

دقیقه در معرض هوا قرار دهید.

تمام گزینه های غذایی که تا به حال اشتباه مصرف می کردید!
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سوم شعبان سالروز ولادت با سرسعادت حضرت امام حسین)ع( امام سوم 
شیعیان جهان در جمهوری اسلامی ایران به عنوان روز پاسدار نامگذاری شده 
روز بزرگ و با شکوهی در تاریخ انقلاب اسلامی که بیانگر تجلیل از پاسدارانی 

است که مولود مبارك انقلاب شکوهمند اسلامی هستند. 
درطول تاریخ پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی همه افتخارسپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی آن است که تلاش دارد در راه حسین بن علی)ع( گام بردارد و 
کارنامه این نهاد انقلابی در این سال ها حاکی از آن است که همواره درخط امام 

راحل و ولایت مطلقه فقیه ره سپرده است. 
سپاه پاسداران شجره طیبه و درخت تناور انقلاب اسلامی است، همان نهاد 
برجسته و پایداری که بنیانگذار نظام مقدس جمهوری اسلامی درباره اش 

فرمودند »اگر سپاه نبود کشورهم نبود.« 
سپاه رشد وبالندگی خود را در میادین تحت نبرد و بحران های رنگارنك بدست 
آورده و از آن چنان آب دیدگی و استحکامی برخورداراست که نه سیاست بازان و 
قدرت طلبان داخلی و نه دشمنان خارجی و استکبارجهانی با همه ترفندهایی 
که به کارمی گیرند، قادر نیستند روند رو به توسعه این نهاد که حقیقتا رسالت 

خود را پاسداری از اصول و ارزشهای انقلاب می داند، متوقف سازند. 
درمقاطع مختلف بیش ازسه دهه تلاش بی وقفه سپاه، دشمنان داخلی و 
خارجی، گروهك ها و جبهه های معارض انقلاب اسلامی و سازمانهای سیاسی 
به کرات تلاش کرده اند تا با هجمه به پاسداران یکی از پایه های مستحکم 

انقلاب را به چالش در آورند. 
ملت هوشیار ایران اسلامی برخوردهای گوناگون داخلی و خارجی را با این 
نهاد که صداقت خود را در پاسداشت انقلاب و اسلام عزیز و آحاد مردم در صحنه 

های خون و شهادت به اثبات رسانیده است، هرگز فراموش نمی کنند. 
بی شك پاسداران انقلاب اسلامی همواره در خدمت انقلاب و نظام بوده و 
پاسداری و حراست از کشور و انقلاب را در هر صحنه و عرصه ای بخوبی می 

دانند و قدرت های شیطانی جهانی نمی توانند از این سد آهنین نفوذ کنند. 
در این رهگذر، بدون تردید عبور افتخارآمیز و مقتدرانه نظام اسلامی از برهه 
های سرنوشت ساز ، فتنه ها و اغتشاشات ضد انقلاب، دوران حماسی دفاع 
مقدس تا خنثی سازی توطئه های شیطانی استکبار جهانی از جمله فتنه سال 
۱۳۸۸ و کنترل  ویروس  کرونا  با اجرای طرح شهید سلیمانی  دیگر آزمون های 
بزرگ بصیرت و آگاهی، جملگی مرهون حضور شکست ناپذیر و پرصلابت سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی در عرصه های دفاع از نظام بوده است. 

جنگ  سال  درهشت  مسلح  درکناردیگرنیروهای  پاسداران  افتخارآفرینی 
تحمیلی آینه ای روشن از ایثارگریها و حماسه وصف ناشدنی آنها با تاسی به سید 

و سالار شهیدان حضرت امام حسین )ع( است. 
سپاه درطی دوران حیات خود تاکنون نقش های مهمی را در شرایط گوناگون 
از خود نشان داده است، این نهاد انقلابی در سال های اولیه پیروزی انقلاب 
شکوهمند اسلامی توانست تمام نقشه های و برنامه هایی که توسط دشمنان 
برای شکست انقلاب و فروپاشی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران طرح 
ریزی شده بود را خنثی نماید به گونه ای که در تمام حوادثی که از سوی گروهك 
های ضد انقلاب و تروریستی، امنیت عمومی کشور را در کردستان، آذربایجان 
غربی، خوزستان، ترکمن صحرا، سیستان و بلوچستان و نظایر آن را در آتش فتنه 
و توطئه تجزیه و جداسازی مورد هدف قرار داده بود، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی نقش اول را در توسعه امنیت و حل چالش ها و بحران های به وجود 

آمده ایفا کرد. 
در این راستا نباید حضور پویا و سرنوشت ساز سپاه در عرصۀ بحران سالهای 
نخستین پیروزی انقلاب و نقش آفرینی در برخورد با ضد انقلاب و همراهی 
با دیگر قوای مسلح و رزمندگان اسلام در طول هشت سال دفاع مقدس و 
و  از جنگ و مشارکت  همچنین تلاش و مجاهدت در دوران سازندگی پس 
همت در اجرای ده ها پروژۀ عظیم ملی در خدمت رسانی به مردم فراموش کرد، 
خدماتی که همگان به ویژه افراد آگاه و بصیر آنها را تابلو و نمادی حیرت انگیز از 
کار آمدی و کارایی فرزندان معنوی ملت و میراث داران شهیدان و امام شهدا)ره( 
می داند که اینك عبرت و آموزه ای گران سنگ برای امروز و فردای تاریخ این مرزو 

بوم به شمار خواهد رفت. 
مقاومت و پایداری نیروهای جان بر کف بسیجی و سپاه پاسداران در دوران 
بحرانی جنگ تحمیلی که با کمترین امکانات نظامی در مقابل دشمن متجاوز 
از دستاوردهای الهی انقلاب دفاع کردند، نشان از عشق و ایمان عمیق آنان به 

اسلام و انقلاب اسلامی دارد. 
پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان سربازان مخلص مقام ولایت در سی سال 
گذشته، عشق و محبت قلبی خود را با اجرای فرامین مقام معظم رهبری به 
نمایش گذاشته و تقدیم هزاران لاله پرپر بیانگر درس آموزی پاسداران از مکتب 

سرخ عاشورایی حضرت اباعبدالله الحسین )ع( است. 
فرا رسیدن روز سوم شعبان، سالروز ولادت حضرت امام حسین)ع( بر پاسداران 

سبز پوش، ولایت مدار و مهربان انقلاب اسلامی مبارك باد. 

به بهانه سوم شعبان و روز پاسدار؛

سپاه وسپاهیانی که مولود مبارك انقلاب اسلامی هستند

اجتماعی

به مناسبت سالروز میلاد حضرت عباس)ع(؛

 حضرت ابوالفضل)ع( و جانبازی
 در میدان حقیقت

 چهارم شعبان سالروز ولادت حضرت ابوالفضل عباس)ع( است؛ بزرگ آموزگار 
شجاعت و وفاداری که در روز امتحان و قیام سرنوشت ساز عاشورا به عنوان 
پرچمدار سپاه اخلاص و شهادت جانبازی کرد و ردای زیبای شهادت برازنده 

قامت رعنای او شد. 
خانه ی نورانی امام علی)ع( نخستین پیشوای شیعیان و ام البنین در چهارم 
شعبان ۲۶ هجری قمری با قدوم نوزادی از تبار بهشتیان نورباران شد، نامش 
را عـباس به معنی شیربیشه نهادند. او از امیرالمومنین)ع( درس ایثار و رشادت 
آموخت و در کنار برادران بزرگوارش امام حسن)ع( و امام حسین)ع( رشد و 
پرورش یافت و توانست در قیام بزرگ عاشورا، معلم و پرچمدار شهامت و رشادت 

باشد. 
حضرت عباس)ع( از نوجوانی، در جنگ پدر با منافقان همواره یاور ایشان بود 
و با وجود سن کم، حریفان نامی عرب را مغلوب خویش می ساخت، با شهادت 
امام  و  امام حسن)ع(  برادرانش  مظلومانه ی مولای متقیان در محراب نماز، 
حسین)ع( را در انجام رسالت سنگین رهبری همراهی کرد تا آنکه در روز عاشورا 
سرپرستی قافله ی عشق و شهادت را برعهده گرفت و با قبول نکردن امان نامه 
امویان درس وفاداری، ایثار و جوانمردی را به همه ی رهپویان راه حقیقت داد و 

بنابر وصیت پدرش، تا آخرین نفس امام حسین)ع( را تنها نگذاشت. 
سپاه دشمن آب را بر اهل بیت پیامبر)ص( بستند، لبان تشنه ی کودکان تاب و 
تحمل را از بزرگ سپهدار سپاه اسلام ربود، پس یك تنه به قلب سپاه دشمن زد تا 
از آب فرات، تشنگی کاروان را رفع کند، او هنگامی که بر فرات رسید با آنکه خود 
نیز تشنه بود، اما یاد لبان تشنه ی کودکان، مانع از آن شد تا خویش را سیراب 
کند، پس با مشك آب به طرف قافله بازگشت. یزیدیان تیرهای کین خود را به 
سمت وی پرتاب کردند و او پس از جانبازی های فراوان و با لبی تشنه به آرزوی 

دیرین خویش یعنی شهادت نایل آمد. 
امام حسین)ع( زمانی که سقای کربلا از اسب بر روی زمین افتاد، فرمود: 
»اکنون پشتم شکست و چاره ام کم شد.« که بیانگر نقش و اهمیت علمدار کربلا 

در پشتیبانی از سومین امام شیعیان است. 
پیامبر)ص( درباره ی حضرت عباس می فرمایند: »خداوند چشمت را روشن 

گرداند، تو باب الحوائج هستی، از هر که خواستی شفاعت کن.« 
امام زین العابدین)ع( فرمود:  »خداوند حضرت عباس)ع( را رحمت کند که به 
حق ایثار کرد و امتحان شد و جان خود را فدای برادرش کرد تا آنکه ۲دستش 
قطع شد. لذا خداوند عزوجل در عوض،  ۲ بال به او عطا کرد تا همراه ملائکه در 
بهشت پرواز کند... حضرت عباس )ع( نزد پروردگار مقام و منزلتی دارد که روز 

قیامت همه شهدا به آن مقام و منزلت غبطه می خورند.« 
روز ولادت حضرت ابوالفضل عباس)ع( را به یاد ایثارگری های رزمندگان اسلام 
در هشت سال جنگ تحمیلی در دفاع از آرمان های انقلاب و رویارویی با دشمن 
متجاوز، روز جانباز نام نهادند تا قدردان از خودگذشتگی و شجاعت جانبازان این 

مرزو بوم باشیم. 
جانبازان و ایثارگران یادگاران ارزشمند هشت سال دفاع مقدس هستند که با 
تاسی از حضرت ابوالفضل)ع( اسوه ی شجاعت و غیرت، دلاورمردانه در برابر 
ماشین جنگی دشمن متجاوز ایستادند و با ایمانی راسخ، حماسه هایی جاودان 
را خلق کردند و پیام آور راستین همرزمان شهید خویش شدند. آنهایی که با وجود 
جانبازی و معلولیت هایی که تحمل آن بسیار دشوار است، همچنان ایستاده اند 

و از آرمان های والای انقلاب اسلامی دفاع می کنند. 
امام خمینی)ره( جانبازان را مایه ی افتخار و سربلندی ملت ایران دانستند و 
فرمودند: سلام بر عزیزان ما که در راه عزّت اسلام و عظمت کشور اسلامی به 
پاخاستند و در راه دفاع از میهن، معلول و مجروح شدید و برای خودتان، مایه ی 
افتخار و برای ملت بزرگ تان، هم مایه ی تاسف و هم سربلندی شدید. درود بر شما 
جانبازان و مصدومان که اعضا و سلامت خود را در راه اعتلای قرآن کریم از دست 
داده اید. ملت شریف و اسلام بزرگ هیچ گاه شما عزیزان را از یاد نمی برد. درود 
بر خواهران و برادران مصدوم و معلول که شجاعانه در راه حق و پیروزی، قیام و 
فداکاری کردند و ملت را در جهان سرافراز کردند. اینجانب، تقدیر و تشکر و دعای 
خالصانه ام را به شما عزیزان اهدا می کنم و از خداوند متعال، سلامت و سعادت و 

بهبودی شما فرزندان اسلام را خواهانم. 
به مناسبت سالروز میلاد حضرت ابوالفضل)ع( پژوهشگر گروه اطلاع رسانی 
ایرنا با »حجت الاسلام محمدحسن نادم« پژوهشگر و عضو هیات علمی دانشگاه 

ادیان و مذاهب به گفت و گو پرداخته است. 
حجت الاسلام محمدحسن نادم با اشاره به این که امام عصر)عج( در زیارت 
با حضرت  ارتباط  را در  و زیباترین سخن  ناحیه مقدسه، گویا ترین، بهترین 
ابوالفضل)ع( بیان داشته اند، گفت: امام عصر)عج( در فرازهایی از این زیارت به 
شان و مرتبه ی حضرت عباس)ع( اشاره کرده اند و در آنجا پس از درود و سلام به 
پیشگاه سقای کربلا درباره ی شخصیت و ویژگی ایشان می گویند او با جانفشانی 

در رکاب برادرش، جانش را نثار امام و دنیا را برای آخرتش انتخاب کرد. 
وی ادامه داد: بسیاری از انسان ها دنیا را برای دنیا انتخاب و همه ی زندگی 
خود را تنها برای دستیابی به خواسته های دنیوی صرف می کنند. اما حضرت 
ابوالفضل)ع( دنیا را برای آخرتش انتخاب کرد تا از این دنیا برای رسیدن به رضای 
پروردگار و آخرت خوب تر استفاده کند. یکی دیگر از خصلت های برجسته 
ی حضرت عباس)ع( این است که او فدایی برادرش شد. یك وقت انسان یك 
شخص را دوست دارد، اما جایی که می بیند امکان دارد این علاقه او را به رنج و 
مصیبت دچار کند، این علاقه را رها می کند، اما حضرت ابوالفضل)ع( نسبت به 

امام حسین )ع( فدایی بود یعنی خودش را قربانی ایشان کرد. 
پژوهشگر مسایل دینی این نکته را یادآور شد که حضرت عباس)ع( در روز 
عاشورا، نه تنها نگهبانی خیمه ها و مراقبت از زنان و کودکان را برعهده داشت، 
بلکه تمام تلاش خویش را برای آب رسانی به تشنگان کربلا بکار بست و آن طور 
که امام عصر)عج( در زیارت ناحیه گفته اند که ایشان ۲ دست خویش را در راه 

دین و برادرش امام حسین)ع( از دست داد. 
حجت الاسلام محمدحسن نادم صحرای کربلا و عاشورا را یك دانشگاه بسیار 
بزرگ و گسترده دانست و افزود: در این دانشگاه استادان بسیار برجسته ای 
حضور دارند که ماه منیر بنی هاشم)ع( یکی از آموزگاران بسیار بزرگ این دانشگاه 
هدایت است که به همه بشریت درس علمی و عملی در وفاداری به امام وقت 

داد. 
وی با مهم خواندن این که انسان باید هر کاری را با علم و آگاهی انجام دهد، 
خاطرنشان کرد: حضرت ابوالفضل)ع( عالمانه جانش را فدای برادرش کرد، 
چون آگاه بود که اگر کسی توفیق فدا شدن در رکاب امام معصوم را پیدا کند، 
حتما در آخرت سعادتمند خواهد بود، پس تمام نیروی خویش را صرف نگهبانی 
از فرزندان رسول الله کرد و می دانست که اگر کسی در راه نگهبانی، حفظ و 
حراست این خانواده پاك و منزه که از خوبان درگاه الهی و برگزیدگان این درگاه 
هستند، جانش را نثار کند، رضایت خداوند را به دست خواهد آورد. لذا تا آخرین 
لحظه در پای وفاداری به امام حسین )ع( ایستاد و جانش را فدا کرد و حتی 

قطعاتی از بدنش جدا شد. 
عضو هیات علمی دانشگاه ادیان و مذاهب حضرت ابوالفضل)ع( را اسوه ی 
غیرت، مردانگی و وفاداری دانست و اظهار داشت: دلیرمرد یگانه ی صحرای 
کربلا تعلیم یافته ی مکتب علوی )ع( بود که در دامن امیرالمومنین پرورش یافت 
و در کنار امام حسن و حسین )ع( رشد پیدا کرد و از علم برخوردار شد و عالمانه 
روش پیروی کردن از آموزه های امامان معصوم)ع( را به تمام رهپویان مکتب اهل 

بیت)ع( آموخت. 
جانبازان،تنها یادگاران بازمانده گردان شهادت

 جانبازان، این یادگاران دوران عشق و حماسه، امروز تنها بازماندگان گردان 
شهادت هستند که ناگفته های جنگ تحمیلی را برای نسل جوان روایت می 

کنند. 
جانبازان  انسان هایی که هر کدام تکه ای از بدن خود را در میدان های مین و 
خمپاره جا گذاشتند و بدون هیچگونه توقع و انتظاری با کوله باری از دلیری و 
جوان مردی به وطن بازگشتند. چه حیف است تا زمانی که این قهرمانان وطن 

زنده هستند و نفس می کشند از برکت وجودشان استفاده نکرد. 

به مناسبت سالروز میلاد چهارمین پیشوای شیعیان؛
نیایش های امام سجاد)ع(

 گنجینه کمال و سرچشمه پارسایی

امام سجاد)ع( چهارمین امام شیعیان و زینت بخش عبادت کنندگان است که با 
نیایش های عارفانه خویش در راه هدایت و ارشاد جامعه گام های موثری برداشت و 
زبان دعا و وعظ را به منظور مبارزه با ستمگران زمانه و معرفی حقیقت اسلام و اهل 
بیت)ع( برگزید و اینگونه به پاسداری و احیای حماسه عاشورا همت گماشت و رسالت 

خویش را به سرانجام رساند. 
امام زین العابدین)ع( چهارمین پیشوای شیعیان در پنجم شعبان ۳۸ هجری در 
شهر مدینه دیده به جهان گشود. ایشان فرزند بزرگوار امام حسین)ع( و شهربانو فرزند 
یزدگرد سوم آخرین پادشاه ساسانیان بود. لقب های امام)ع( »زین العابدین، سجاد، 
سید العابدین، زین الصالحین، وارث علم النبیین، وصی الوصیین، خازن وصایا 
المرسلین، امام المومنین، منار القانتین، الخاشع، اَلمتهجد، الزاهد، العابد، العدل، 
البکّاء، ذوالثفنات، امام الامه، الزکی، الامین و السجاد« به شمار می رود و »ابامحمد و 

ابوالحسن ثانی« از کنیه های ایشان محسوب می شود. 
چهارمین پیشوای شیعیان)ع( دارای ویژگی های برجسته ای چون فصاحت و 
بلاغت در کلام، تواضع، بردباری، شجاعت، عفو و جوانمردی، تقوا و عبادت بود. 
ایشان از مروجان اصلی و احیاگر واقعه عاشورا محسوب می شد که در کربلا حضور 
داشت اما به دلیل بیماری با وجود علاقه بسیار برای مبارزه نتوانست در این قیام 
شرکت کند. این بیماری موقت چند روزی بیش ادامه نیافت و پس از آن مصلحت 

الهی بر این امر قرار گرفت تا ایشان عهده دار امامت و ولایت شود. 
امام زین العابدین)ع( پس از شهادت امام حسین)ع(، رسالت سنگین امامت را 
به مدت ۳۴ سال برعهده گرفت و در طول این سال ها با زبان دعا و وعظ و برجای 
گذاشتن آثار گرانبهایی چون رساله حقوق و صحیفه سجادیه، پیام این رویداد تلخ را به 
همگان رساند و اینگونه در جهت حفظ حادثه عاشورا و هدایت مردم گام های موثری 
برداشت. صحیفه سجادیه شامل ۵۷ دعا است که دقیق ترین مسایل توحیدی، 
عبادی، اجتماعی و اخلاقی را در خود دارد. به این اثر ارزشمند »زبور آل محمد)ص(« 

نیز می گویند. 
شیخ مفید از عالمان و دانشمندان جهان اسلام درباره مقام امام زین العابدین)ع( 
بیان کرده است: »علمای اهل سنت علوم بسیاری را از امام سجاد)ع( نقل کرده  اند 
و پندها، دعاها، احادیثی در فضل قرآن، جنگ ها و روزها)تاریخ( از وی به جا مانده 
که نزد علما مشهور است. گفتنی است از امام زین العابدین)ع( ۳۰۰ حدیث در کتب 

اربعه شیعه آمده است«. 
افرادی چون »یزید بن معاویه، عبدالله بن زبیر، معاویه بن یزید، مروان بن حکم، 
عبدالملك بن مروان و ولید بن عبدالملك« در دوره امامت چهارمین امام شیعیان به 
خلافت رسیدند. دوره امامت ایشان با وقوع قیام های بسیاری همراه بود که از آن 
جمله می توان به قیام مختار، توابین، عبدالله بن زبیر در مکه و مردم مدینه علیه بنی 

امیه اشاره کرد. 
افشاگری های امام سجاد)ع( و خطبه های کوبنده و موثر ایشان نسبت به فعالیت 
های خلفای اموی سبب شد تا هشام بن عبدالملك این امام همام را در ۵۵ سالگی 
در مدینه مسموم کند و سرانجام امام)ع( در ۱۲ محرم ۹۵ هجری قمری به مقام والای 
شهادت نایل آمد و پیکر پاك ایشان در قبرستان بقیع در شهر مدینه در کنار عموی 

بزرگوارش امام حسن مجتبی)ع( به خاك سپرده شد. 
با  ایرنا  پژوهشگر گروه اطلاع رسانی  امام سجاد)ع(  مناسبت سالروز ولادت  به 

»حجت الاسلام صادق گلزاده« پژوهشگر امور دینی به گفت وگو پرداخت. 
زین  امام  اخلاقی  های  ویژگی  ترین  مهم  با  ارتباط  در  گلزاده  الاسلام  حجت 
العابدین)ع(، گفت: دعا و نیایش های فراوان و برجای گذاشتن اثری چون صحیفه 
سجادیه، وجود معارف فراوان بر عبادت و بندگی در دعاها، رکوع و سجودهای طولانی 
در نماز، تضرع در پیشگاه خداوند به دلیل وقوع حماسه کربلا، شب زنده داری و 
تلاش برای فرهنگ سازی این امر در جامعه، شکستن فضای اختناق در ارتباط با 
امام حسین)ع( که نتیجه آن فراگیر شدن فضای عبادی در مدینه و تاثیرگذاری ایشان 
بر مردم است، دلیل هایی برای اثبات لقب زینت عبادت کنندگان امام)ع( محسوب 

می شود. 
این پژوهشگر امور دینی ضمن اشاره به نقش موثر امام سجاد)ع( در حفظ واقعه 
عاشورا، بیان داشت: با بررسی ویژگی ها و منش والای امام زین العابدین)ع( می توان 
دریافت؛ عصمت و شخصیت والای ایشان نشان می دهد که آن والامقام در زمینه 
جامعه شناسی، روانشناسی، مدیریت بحران، مدیریت فرهنگی و ... بسیار خوب 
عمل می کرد و به هدایت جامعه می پرداخت. به این معنا که وقتی مشاهده کرد؛ 
مردم با خطابه و سخن عادی نمی توانند با حادثه کربلا انسی پیدا کنند بنابراین این 
رویداد تاریخی را در قالب روضه برای همگان یادآوری کرد و توانست با فعالیت های 
بسیار در منطقه های مختلف پیام واقعه عاشورا را به دیگران منتقل کند. باید دانست 
در واقع دعاهای امام سجاد)ع( برای معرفی حقیقت های اسلام ناب و اهل بیت)ع(

بود. 
بنابراین این ویژگی های اخلاقی امام)ع( سبب شد تا مردم همواره به خدمت امام 
زین العابدین)ع( برای آشنا شدن با دیدگاه های این امام همام برسند و ایشان در 
کنار بیان دیدگاه های خویش به تبیین واقعه عاشورا نیز می پرداخت. به یقین نقش 
راهبردی آن والامقام در کنار حضرت زینب)س( در رخداد کربلا و استمرار اهداف 
این نهضت بسیار تاثیرگذار بوده است که در ادامه فرزند وی؛ امام باقر)ع( حرکت 
های علمی امام)ع( را در این زمینه کامل کرد. در واقعه عاشورا نه تنها مبارزه امام 
حسین)ع( نقش موثری را در زنده نگاه داشتن اسلام بر عهده داشت بلکه پس از آن 
امام سجاد)ع( و حضرت زینب)س( نیز در حفظ این مهم تاثیرگذار بودند و با آگاهی 
بخشی، اطلاع رسانی و بازگرداندن مردم به طرف رسالت خویش این رویداد را احیا 

و کامل کردند. 
این پژوهشگر امور دینی با بیان اینکه انسان ها با خواندن صحیفه سجادیه به کمال 
واقعی دست می یابند، تصریح کرد: مجموعه عقاید، اصول دین، تربیت، اخلاق، 
جایگاه و نقش اهل بیت)ع( در هدایت امت و حکومت اسلامی، فضاسازی برای 
آینده ائمه معصومان)ع(، توجه به علم، شرایط مومنان و ویژگی های جامعه ایمانی را 
می توان در دعاهای امام زین العابدین)ع( به زیبایی مشاهده کرد که فضا را برای عصر 
غیبت آماده ساخت یعنی دعاهای ایشان سند تحول، توسعه و حرکت به طرف آینده، 
مبانی دین و معارف است و باید مسلمانان از آن بهره مند شوند. آن حضرت عمق 
معارف را کاوش کرد و در اختیار نسل های بعدی قرار داد. آن بزرگوار را دوباره باید 
شناخت و اینگونه هر روز یافته های نوینی از دعاهای امام سجاد)ع( می توان کسب 
کرد. مدیریت بحران موجود در معارف ایشان در جهان اسلام کاربردی محسوب می 
شود. همچنین در رساله حقوق امام)ع( نیز حق نباتات، حیوانات، طبیعت، انسان، 

درون بینی، پدر، مادر، فرزندان و همسران مطرح شده است. 
حجت الاسلام گلزاده در پایان درباره قیام مختار و نقش امام سجاد)ع( در این زمینه 
عنوان کرد: امام)ع( در جامعه آن روز مسیر آرامش، ثبات و امنیت را هموار ساخت و به 
صورت غیرمستقیم قیام مختار و دیگر قیام های خونخواهانه را به دلیل ظلم ستیزی 
برای بازسازی جامعه تایید کرد و اگر امام زین العابدین)ع( قیام مختار را آسیبی برای 
اهل بیت)ع( می دانست، آن را منع می ساخت اما با تایید این مهم به هدایت و 
حمایت از این قیام به صورت غیرمستقیم پرداخت و نقش راهبردی ایشان را می توان 
در تمامی قیام های پس از نهضت عاشورا چون قیام زیدبن علی بن حسین مشاهده 
کرد. در واقع آن حضرت با هدایت غیرمستقیم، قیام مختار را محکم ساخت و زمینه 
را برای مقاومت و پایداری های دیگر پدید آورد و علاوه بر آنکه امام)ع( در سایه ثبات و 
آرامش به مدیریت بحران همت گماشت، اینگونه شرایط را برای بیان معارف و تدریس 

امام باقر)ع( و امام صادق)ع( نیز فراهم کرد. 

سوم شعبان سالروز ولادت سومین پیشوای شیعیان 
امام حسین)ع( است؛ قافله سالار کاروان عشق که 
برای احیای سنت پیامبر)ص(  و رویارویی با پلیدی 
ها قیام کرد و با اهدای جان خویش و یاران باوفایش 
از ارزش های والای  به پاسداری از معنویت و دفاع 

انسانی پرداخت. 
را  او  است.  علی  فرزند  حسین،  این  مردم!  »ای 
بشناسید. سوگند به آن که جانم در دست اوست، 
در  دوستدارانش  دوستداران  و  دوستدارانش  و  او 
بهشت اند.« این جملات گزیده ای از سخنان پیامبر 

اکرم)ص( درباره امام حسین)ع( است. 
سال  شعبان  سوم  در  شیعیان  پیشوای  سومین 
چهارم هجری در مدینه چشم به جهان گشود، پاسدار 
سنت و دین الهی که حماسه عاشورا را برای دفاع از 
آرمان های اسلام ناب محمدی و حفظ اصول دین 
خلق کرد و در سال های بعد با قیامی سرنوشت ساز، 
به  این گونه  و  نام گرفت  و شجاعت  آزادگی  آموزگار 

جامعه اسلامی حیاتی تازه بخشید. 
»سیدالشهدا، الشهید السعید، الامام الثالث، رشید، 
مبارك، سبط، ، الدلیل علی ذات الله و ...« از لقب 
های ایشان محسوب می شوند و ابوعلی کنیه این 

امام همام به شمار می رود. 
امام حسین)ع( در دوران کودکی از چشمه دانش 
پیامبر اکرم)ص( بهره برد و پس از رحلت ایشان در 
سایه محبت امام علی)ع( رشد و پرورش یافت و برای 
برادر  و  پدر  کنار  در  همواره  اسلام  اهداف  پیشبرد 

بزرگوارش در تمامی لحظه ها بود. 
سید و سالار شهیدان مقام والای امامت را به مدت 
١١ سال برعهده داشت، در آن هنگام حاکمان بنی 
امیه چون معاویه و یزد فرزندش بر مسند خلافت تکیه 
زده بودند و تمام تلاش خویش را برای تخریب جامعه 

اسلامی به کار می بستند. 
ایشان برای دفاع از حقانیت اسلام علیه ظلم و ستم 
یزیدبن معاویه قیام کرد تا پیام وحدت مسلمانان را 
برای اجرای حکومت عدل و حفظ ارزش های راستین 
اسلام به گوش همگان برساند، به گونه ای که اکنون 
پس از گذشت چندین سده از وقوع رویداد عاشورا؛ 
ارج می  را  بزرگ  این رخداد  شیعیان جهان سالروز 

نهند. 
امام حسین)ع( در روز عاشورا به مصاف سپاه ظلم 
رفت و به همراه ٧2 تن از یاران وفادارش به شهادت 
رسید و به انسان های آزاده درس ایثار و شجاعت را 
به نیکی آموخت و به عنوان الگوی کامل پاسداری از 
ارزش های اسلامی در میان مسلمانان گرامی داشته 

می شود. 
رزمندگان ایران اسلامی با پیروی از سیدالشهدا)ع( 
سال  هشت  در  آن  از  پس  و  انقلاب  تاریخ  درطول 
از  دفاع  و  ستم  و  ظلم  با  مبارزه  به  تحمیلی  جنگ 
وطن پرداختند و همین رشادت ها و مجاهدت های 
سربازان اسلام سبب شد تا امام خمینی)ره( هفتم تیر 
١٣58 خورشیدی را همزمان با سوم شعبان سالروز 
میلاد امام حسین)ع(، به پاس قدردانی از پاسداران 

این مرز و بوم روز پاسدار نام نهند. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت سالروز 
پاسدار  روز  گرامیداشت  و  حسین)ع(  امام  میلاد 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا با حجت الاسلام 
»مجتبی دهقانی پوده« کارشناس معارف و امور دینی 

به گفت وگو پرداخته است. 
 امام حسین)ع(؛ مظهر تمامی صفات پسندیده 
بارزترین  به  با اشاره  حجت الاسلام دهقانی پوده 
حسین)ع(  امام  اخلاقی  خصوصیات  و  ها  ویژگی 
گفت: امام حسین)ع( مظهر تمامی صفات پسندیده 
و کمالات است. وی در همه جهت های اخلاقی و 
رفتاری نمونه و تجسم کامل حضرت محمد)ص( بود. 
سیره اخلاقی و رفتاری آن امام همام نشان از روح 
متعالی و تربیت در دامان پیامبر گرامی اسلام)ص( 

و خصلت  های برجسته آن حضرت)ع(، در صحنه 
 های مختلف نهضت عاشورا نیز جلوه داشت. ایشان 
در سخت ترین شرایط محاصره و سختی در کربلا به 
بیعت راضی نشد و عزتمندانه به استقبال شهادت 

رفت. 
 نهادینه کردن اخلاق در جامعه؛ 

هدف امام حسین)ع( 
اخلاقی  جهت  در  را  حسین)ع(  امام  نهضت  وی 
شدن جامعه آن زمان دانست و بیان داشت: ایشان 
اخلاق مداری در جامعه را بسیار لازم می دانست و 
همواره سعی می کرد تا مردم این امر مهم را رعایت 
کنند. بخش زیادی از این مساله مربوط به حکمرانان 
می شود، کارگزاری که دروغ می گوید، حق دیگران 
را غصب می کند نمی تواند به درستی جامعه را اداره 
کند. ایشان همواره به حاکمان و کارگزاران سفارش 
می کردند که نباید اعمال و رفتارشان آغشته به دروغ 
باشد زیرا زمینه ساز فساد در جامعه خواهد شد و مردم 
نیز از آنها الگو می گیرند. جامعه اسلامی که به طرف 
اخلاقی شدن پیش برود دارای ارزش های فراوانی 
است. در جامعه اسلامی همه باید از کرامت انسانی و 
حقوق فردی برخوردار باشند و مردم این حق را دارند 

که حکمرانان شایسته ای داشته باشند. 
 آگاهی بخشی؛ مهمترین دستاورد و قیام

 امام حسین)ع( 
کارشناس امور دینی حقوق مردم را سومین آگاهی 
بخشی در نهضت امام حسین)ع( دانست و گفت: 
آگاهی بخشی درباره حقوق مردم حق طبیعی آنها 
است و اگر آنان هر کجا دیدند به اسلام عمل نمی 
شود و هر کجا حقوق اولیه و حقوقی که از طرف اسلام 
به رسمیت شناخته شده بر آنها نادیده گرفته می شود 
می توانند اعتراض کنند. امام حسین)ع( همواره به 
آزادی بیان تاکید داشت و مردم را در برابر اقدام های 
نادرست حکومت دینی مسوول می دانستند که با 
انتقاد، قیام و انقلاب علیه حکومتی که در راستای 
دین و عمل به دستورهای بزرگان حرکت نمی کند 

ایستادگی کنند. 
 استقامت و پایداری؛ مهمترین ویژگی

 یاران امام حسین)ع( 
از  را  امام حسین)ع(  یاران  دلیری  و  وی شجاعت 
مهمترین ویژگی های برجسته آنان دانست و بیان 
داشت: یاران آن امام همام)ع( افرادی شجاع و دلیر 
بودند. ریشه شجاعت ایمان راستین به خدا است و 
هرچه ایمان قوی باشد میزان شجاعت نیز بیشتر می 
شود. یاران امام حسین)ع( همواره به امام زمان خود 
ایمان داشتند و ترس و کشته شدن برای آنها معنایی 
شجاعت،  هدفمندی،  نشان  همه  اینها  و  نداشت 
بود.  آنان  عمیق  بینی  روشن  و  بصیرت  شهامت، 
ارتباط عاشقانه صحابه اباعبدالله)ع( با خدا آنها را تا 
مرز اهدای جان در راه حق تعالی پیش برد. بصیرت 
و مقاومت  آن  بینی عمیق در  یعنی روشن  در دین 

کردن در آن مسیر که خدا در این باره مومنان را می 
ستاید و در قرآن کریم می فرماید؛ »مومنان واقعی تنها 
کسانی اند که به خدا و رسولش ایمان آورده، سپس 
هرگز شك و تردیدی به خود راه ندادند و با اموال و 
جان های خود در راه خدا جهاد کردند اینان راستگو 
هستند.« حضرت ابی عبدالله حسین)ع( در میان 
رضایت  خویش  یاران  از  همواره  معصوم)ع(  امامان 
کامل داشتند و می فرمودند؛ »من یارانی باوفاتر و بهتر 

از یاران خویش سراغ ندارم.« 
 آگاهی و هوشیاری از وظایف مهم جامعه تشیع 
حجت الاسلام دهقانی پوده با اشاره به تاثیر واقعه 
اظهار  اسلامی  جامعه  آگاهی  و  بیداری  در  عاشورا 
داشت: قیام امام حسین)ع( سبب شد تا انسان های 
عاقل و منصف در برابر ظلم آگاه تر شده و ساکت 
حرکت  و  ها  انقلاب  نیز  معاصر  دوران  در  و  نباشند 
هایی با الهام از نهضت عاشورا در نقاط مختلف جهان 
صورت پذیرد. ملتی که با هوشیاری و آگاهی امور 
مربوط به جامعه را بپذیرد هرگز فریب دشمنان اسلام و 
بدخواهان را نمی خورد و دست آنها را در نفوذ به عقاید 

و زندگی کوتاه می کند. 
واقعه عاشورا سبب شد تا بسیاری از افرادی که در 
واقعه کربلا به نحوی شریك بودند، در قیام های پس 
از آن به خونخواهی امام حسین)ع( و یاران ایشان 
بپردازند، این سرآغازی بود بر سایر حرکت ها و قیام 
هایی مانند قیام مختار که علیه حکومت های جور آن 

زمان صورت گرفت. 
و  مکان  هر  در  باید  شیعیان  افزود:  ادامه  در  وی 
و  کنند  کسب  را  لازم  آگاهی  هستند  که  شرایطی 
از زنده نگاه  بدانند که هدف اهل بیت)ع(  همواره 
داشتن اسلام چه بوده است. اتحاد، وحدت و آگاهی 
که  است  وظایفی  جمله  از  اسلام  مکتب  از  واقعی 

مذاهب اسلامی ملزم به رعایت و انجام آن هستند. 
 پاسداران انقلاب اسلامی
 پیرو راه امام حسین)ع( 

به  با اشاره  پایان  حجت الاسلام دهقانی پوده در 
امام  ولادت  سالروز  در  پاسدار  روز  مناسب  انتخاب 
نام  به  روز مهم  این  انتخاب  یادآور شد:  حسین)ع( 
روز پاسدار به وسیله امام راحل)ره( نشان از بینش و 
آگاهی عمیق بنیانگذار جمهوری اسلامی داشت. 
پاسداران انقلاب اسلامی با الگو پذیری از حماسه و 
فداکاری امام حسین)ع( در حوادث انقلاب اسلامی 
و جنگ هشت ساله تحمیلی و بعد از آن مبارزه با نفاق 
و همچنین در بازسازی و سازندگی ایران اسلامی به 
دفاع از این مرز و بوم پرداختند و با تابعیت از آن امام 
معصوم)ع( شهیدان را در راه اسلام و دفاع از آرمان 
ولایت  پاسدار  کردند.  تقدیم  اسلامی  انقلاب  های 
و  الهی  ارزش های  و  از حریم  پاسداری  یعنی  بودن 
پاسداری از تلاش مجاهدان راه خدا که این مسوولیت 
بزرگی است که با توکل بر خدا و توسل به ائمه اطهار 

)ع( امکان  پذیر است.

به مناسب سالروز میلاد امام حسین)ع(:

امام حسین)ع(؛ پاسدار معنویت و دفاع از ارزش های الهی
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 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۳۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۱۴ مربوط به حمیدرضا 
آقا محمدی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۹/۴۰ مترمربع پلاک باقیمانده ۱۱۱۸۸/۱ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حبیب اله ولی)م الف 

)۹۳۵۵
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۷۹۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۴ مربوط به زمانعلی 
خانی فرزند ابراهیمعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۷/۲۵ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۴۱ اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سیدالیاس عقیلی)م الف ۹۳۵۶(
۳-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۹۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۱۴ مربوط به مرتضی 
دریاب فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۷۳اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسنقلی نصراله پور)م الف ۹۳۵۷(
۴- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۶۶۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۰۴ مربوط به فاطمه 
مهدی پور فرزند فرشید با ولایت فرشید مهدی پور به شماره ملی ۱۲۶۱۷۵۹۸۴۲ در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ۱۱۷/۶۰ مترمربع پلاک شماره۱۱۱۱۹ مکرر اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از مه جبین سلیمانی امیری صادره در دفتر ۳۵۰ صفحه ۱۳۷)م الف ۹۳۵۸(
۵-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۴۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۴۳ مربوط به محمود 
صادقی فرزند سلطانعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۱ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۲۹ اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۴۶ صفحه ۵۶۹ )م الف ۹۴۲۱(
۶-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۱۹۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۹۶ مربوط به محسن 
زمان زاده فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۵/۳۳ مترمربع پلاک شماره ۱/۶۷۴ اصلی واقع در قم 
بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از خانم بابایی از سند قطعی ۱۶۱۲۲ مورخ 

۲۴/۰۱/۲۹ دفترخانه ۳ قم)م الف ۹۴۲۲(
۷-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۳۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۲۳ مربوط به مرتضی 
توکلی محمدی فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۳۳/۸۰ مترمربع 
پلاک شماره۱۱۶۹۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۴۸۳)م الف ۹۴۲۳(
۸-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۴۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۲۴ مربوط به محمود 
میرزا بیکی نائینی فرزند مسیب در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۳۳/۸۰ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۶۹۷اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۴۸۱)م الف ۹۴۲۴(
بی  اکبر  به  مربوط  پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۱۱  به  مربوط  ۹-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۷۵۶ 
پروا فرزند محمدعلی در ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ۶۲۴ مترمربع پلاک شماره ۲۰۲ و ۲۰۱ و ۱۶۵ و ۱۶۴فرعی از 
۱۱۲۰۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اکبر رمضانی خاوه از 
پلاک ۱۶۴ فرعی نسبت به ۲۰۰مترمربع و از پلاک ۱۶۵ فرعی نسبت به ۱۲۵ مترمربع و از پلاک ۲۰۱ فرعی نسبت به ۱۱۰ 
مترمربع و مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از لطف اله پارسا از پلاک ۲۰۲ فرعی نسبت به ۱۷۶ مترمربع)م الف ۹۴۲۵(

مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۸۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۳۶ شماره  ۱۰-رای 
مترمربع پلاک شماره  به مساحت ۸۲/۲۵  باب ساختمان  یک  در ششدانگ  باقر  فرزند  اکبر سجادی همراز  علی  به 
۱۱۲۸۵/۲۵۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 

۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۴۸۹۷)م الف ۹۴۲۶(
۱۱-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۰۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۶۰ مربوط به تغرید 
ماجدی فرزند مجید در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۰/۸۱ مترمربع پلاک شماره ۵۹۱۸اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۹ صفحه ۲۷۸ به موجب سند قطعی 

۱۴۸۰۰۴ مورخ ۱۳۹۹/۰۷/۰۸ دفترخانه ۷ قم)م الف ۹۴۲۷(
۱۲-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۱۹۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۴۶ مربوط به معصومه 
محمدزاده فرزند نعمت اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۴ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱۱۱۸۶ اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی سزاوار)م الف ۹۴۲۸(
به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۶۰۶ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۹۳۴ شماره  ۱۳-رای 
محمدتقی اسماعیلی جمکرانی فرزند علی  در ششدانگ یک باب دامداری به مساحت ۲۶۵/۲۹مترمربع پلاک شماره 
۱/۷۶۶ اصلی واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۰۵ صفحه ۳۷۴)م 

الف ۹۴۲۹(
۱۴-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۰۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۱۶ مربوط به سیدرضا 
موسی کاظمی فرزند سیدمحمد  در چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷۴ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۵۸۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۶۳۲۱۴ مورخ 

۷۱/۰۲/۰۵ دفترخانه ۱۶ قم و سند قطعی ۷۲۸۱۵ مورخ ۹۰/۱۱/۱۱ دفترخانه ۲۱ قم)م الف ۹۴۳۰(
۱۵-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۰۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۱۷ مربوط به مرضیه 
اسدی مبارکه فرزند حبیب اله در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷۴مترمربع پلاک 
شماره۱۰۵۸۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی ۷۲۸۱۵ مورخ ۹۰/۱۱/۱۱ دفترخانه 

۲۱ قم)م الف ۹۴۳۱(
۱۶-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۱۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۳۹ مربوط به حمید 
رضا کچویی فرزند تقی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۳/۹۱مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۴۰ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۲۸۶)م 

الف ۹۲۰۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آرمان ملی(
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۱۲/۲7
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱400/0۱/۱5
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۹۲۸ شماره  ۱-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۱۶مربوط به ابوالفضل بیات فرزند عابدین درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۵مترمربع پلاک 
شماره ۳۴ فرعی از ۱۸۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم 
مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۲۱۵۱۶ مورخ ۹۷/۱۲/۲۷ دفترخانه 

۷۴ قم)م الف۹۲۰۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۵۲۵ شماره  رأی   -۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۵۴ مربوط به خدیجه ینگی ملکی فرزند امان اله در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۶مترمربع 
پلاک شماره ۱۹۴۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث هاشم علی عیسی آبادی ثبت دفتر ۳۶۴ 

صفحه ۴۸۲)م الف۹۲۰۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۴ شماره  رأی   -۳
قربانعلی  فرزند  میرزائی  فاطمه  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۶۲
درقسمتی از یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۵۹ مترمربع پلاک شماره ۶۷ فرعی از ۲۶۰۲ اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 
از علی دولیخانی طی سند قطعی شماره ۵۴۸۶۳ مورخ ۶۰/۳/۱۰ دفترخانه ۳ 

قم)م الف۹۴۱۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۲ شماره  ۴-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۶۰ مربوط به زینب دولیخانی فرزند علی درقسمتی از 
یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۹ مترمربع پلاک شماره ۶۷ فرعی از ۲۶۰۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی دولیخانی طی 

سند قطعی شماره ۵۴۸۶۳ مورخ ۶۰/۳/۱۰ دفترخانه ۳ قم)م الف۹۴۱۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۱ شماره  ۵-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۵۸ مربوط به مرضیه دولیخانی فرزند علی درقسمتی 
از یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۵۹ مترمربع پلاک شماره ۶۷ فرعی از ۲۶۰۲اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی 
دولیخانی طی سند قطعی شماره ۵۴۸۶۳ مورخ ۶۰/۳/۱۰ دفترخانه ۳ قم)م 

الف۹۴۱۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۰ شماره  ۶-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۵۷ مربوط به راضیه دولیخانی فرزند علی درقسمتی از 
یک و نیم دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۹ مترمربع پلاک شماره ۶۷ فرعی از ۲۶۰۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی دولیخانی طی 
سند قطعی شماره ۵۴۸۶۳ مورخ ۶۰/۳/۱۰ دفترخانه ۳ قم)م الف۹۴۲۰(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۶۸۵ شماره  ۷-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۶۷ مربوط به جمال الدین بیرامی خوش کیش فرزند 
مختار درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۲/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۶/۲۴۸اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قیه مرتضی ترکه 

طی سند قطعی شماره ۳۰۷۹۷ مورخ ۳۶/۵/۱۷ دفترخانه ۱۸قم)م الف۹۴۳۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  تا چنانچه  آگهی  روز  فاصله ۱۵  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آرمان ملی(
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۳۹۹/۱۲/۲7 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱400/0۱/۱5
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد: 

تامین ۱۰ میلیارد دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساسی

رییس کل بانک مرکزی گفت: با وجود کاهش شدید درآمدهای نفتی دولت در 
سال جاری، بانک مرکزی موفق به تامین ارز ۱۰ میلیارد دلار با نرخ ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساسی، دارو و نهاده های دامی و مواد اولیه واحدهای تولیدی شد.

»عبدالناصر همتی« در شصتمین مجمع سالیانه بانک مرکزی به تشریح تحولات 
ارز  تامین  ارز،  بازار  مدیریت  خصوص  در  مرکزی  بانک  اقدامات  و  کشور  اقتصاد 

کالاهای اساسی و مدیریت نقدینگی پرداخت.
وی با اشاره به فشار بی سابقه تحریم ها بر اقتصاد کشور گفت: مشکلات ناشی 
از شیوع ویروس کرونا فشار مضاعفی را بر اقتصاد کشور وارد و شرایط سخت و 

بی سابقه ای برای سیاستگذاری پولی و ارزی ایجاد کرد.
رییس بانک مرکزی افزود: از این لحاظ برای حمایت از اقتصاد ۴۲ هزار میلیارد 
تومان وام کرونایی تخصیص داده شد که از این میزان ۲۸.۵ هزار میلیارد تومان 
مختص خانوارها بود. با این حال بانک مرکزی حداکثر تلاش خود را برای مدیریت 

نقدینگی انجام داد.
وی ادامه داد: با وجود کاهش قابل ملاحظه درآمد ارزی و شوک ناشی از کرونا، 
متوسط رشد نقدینگی در سه سال گذشته ۳۰.۳ درصد بوده که این میزان از متوسط 

۲۰ سال گذشته تنها ۲.۸ درصد بیشتر بوده است. 
همتی گفت: با کمک وزارت اقتصاد طی ۴۱ حراج انجام شده، توانستیم ۱۱۵ هزار 
میلیارد تومان اوراق دولتی را به فروش برسانیم و اگر این کار انجام نمی پذیرفت پایه 
پولی ۳۲ واحد درصد و نقدینگی ۲۶ واحد درصد افزایش می یافت که بانک مرکزی 

جلوی تحقق آن را گرفت.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به رشد اقتصادی ۲.۲ درصدی کشور در ۹ ماهه 
سال جاری ابزار امیدواری کرد: افزایش رشد اقتصادی طی فصول دوم و سوم سال 
۱۳۹۹ نوید بخش عبور از شرایط سخت بخش واقعی اقتصاد ایران و حاکی از خروج 

از رکود و آغاز دوره رشد مجدد اقتصادی است.
وی اجرای موفق ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح را پروژه ای مهم در 
راستای اصلاح ساختاری نظام بانکی دانست و گفت: در خصوص اصلاح ناترازی 
بانک ها که سابقه ای طولانی در اقتصاد کشور دارد اقدامات موثری توسط بانک 

مرکزی انجام شده که نتایج آن به مرور نمایان خواهد شد.
همتی افزود: اجرای عملیات بازار باز به عنوان یک سیاست پولی نوین مبتنی بر 
کنترل نرخ سود که سال ها در نظام بانکی مغفول مانده بود از اقدامات مهم بانک 
مرکزی در سال جاری بود که منجر به بازتعریف رابطه بانک مرکزی و بانک ها شده و 

مسیر اصلاح ناترازی های بانکی را هموارتر می کند.

وزیر جهاد کشاورزی: 

عدم عرضه مرغ بالای ۴۵ روز تخلف است 
وزیر جهاد کشاورزی گفت: همه تولیدکنندگان موظف هستند مرغ بالای ۴۵ روز را 
به کشتارگاه ها عرضه کنند، در غیر این صورت، اقدامشان تخلف محسوب می شود.

»کاظم خاوازی«  روز سه شنبه در نشست مشترک وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
صنعت، معدن وتجارت با موضوع تنظیم بازار کالاهای اساسی شب عید، افزود: مرغ 
به اندازه کافی وجود دارد و با تصمیماتی که امروز گرفته شد مرغ گرم و منجمد با 

کیفیت در سیستم های مختلف طراحی و   توزیع می شود.
وزیر جهاد کشاورزی اظهارداشت: امیدواریم در وزارت صنعت با سرعت و دقت زیاد 

مرغ در اختیار مردم قرار بگیرد.
در  مرغ  بالایی  تناژ  اکنون  افزود:  تولیدکنندگان،   به  هشدار  ضمن  خاوازی 

مرغداری های کشور داریم که هماهنگی ها برای عرضه  آن انجام شده است.
وی اظهارداشت: در صورتی که تولیدکنندگان اقدام به عرضه نکنند با آنان برخورد 

می شود.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: تصمیمی که در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت گرفته شده مبنی بر اینکه این مرغ در کشتارگاه ها به وزارت صنعت تحویل 
داده می شود و با شبکه توزیع خوبی که طراحی شده به سرعت در اختیار مردم قرار 
می گیرد. خاوازی درباره مذاکرات صورت گرفته درخصوص کالاهای اساسی گفت: 
برای کالاهای اساسی شب عید تامین انجام شده و برنامه ریزی خوبی در بحث توزیع 

اتفاق افتاده و امیدواریم مردم در روزهای پایانی سال احساس آرامش کنند.
وی اظهارداشت: در بحث میوه، وزارت صنعت تدارک خوبی انجام داده است و 

میوه های با کیفیت در شبکه قرار داده که با قیمت مناسب به دست مردم برسد.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در بحث تخم مرغ هیچ محدودیتی با قیمت 

مناسب وجود ندارد و با قیمت مصوب در بازار موجود است.
وی گفت: در بحث روغن و شکر هم تدارک خوبی با همکاری وزارت صنعت انجام 

شده که  به اطلاع مردم می رسد.

پس از رفع ایرادات شورای نگهبان

سقف بودجه سال ۱۴۰۰ تصویب شد
نمایندگان مجلس با تصویب ماده واحده لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ کل  کشور، 

دخل و خرج کشور را در سال آینده را مشخص کردند.
اسفند( مجلس شورای  روز )سه شنبه ۲۶  علنی  در جلسه صحن  نمایندگان 
اسلامی و پس از بررسی ایرادات شورای نگهبان در کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 

سال ۱۴۰۰، دخل و خرج سال آینده را تعیین و تصویب کردند.
وکلای ملت ماده واحده اصلاحی بودجه سال ۱۴۰۰ را در صحن علنی دیروز با 
۱۶۴ رأی موافق،  ۳ رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع از مجموع  ۱۹۵ نماینده حاضر در 

جلسه به تصویب رساندند.
به موجب مصوبه مجلس، بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور از حیث منابع بالغ بر 
بیست و هشت میلیون و هشتصد و بیست و سه هزار و سیصد و نود و هشت میلیارد و 

چهارصد و پنجاه و هفت میلیون ریال به شرح ذیل است؛
الف- منابع بودجه عمومی دولت از لحاظ درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای 
دارایی های  تملک  و  هزینه ها  حیث  از  دولت  عمومی  بودجه   مصارف  و  مالی  و 
سرمایه ای و مالی بالغ بر ۱۳ میلیون و هفتصد و سی و هفت هزار و ششصد و نود و نه 

میلیارد و دویست و شصت و هشت میلیون ریال شامل؛
۱- منابع عمومی بالغ بر  دوازده میلیون و هفتصد و هفتاد و نه هزار و دویست و نه 

میلیارد و سیصد و پنجاه و شش میلیون ریال.
۲- درآمدهای اختصاصی وزارتخانه ها و مؤسسات دولتی بالغ بر نهصد و پنجاه  و 

هشت هزار و چهارصد و هشتاد و نه میلیارد و نهصد و دوازده میلیون ریال.
ب- بودجه شرکت های دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت از 
لحاظ درآمدها و سایر منابع تأمین اعتبار بالغ بر پانزده میلیون و هفتصد و سیزده 
هزار و دویست و هفده میلیارد و هشتصد و چهل و سه میلیون ریال و از حیث هزینه 
ها و سایر پرداخت ها بالغ بر پانزده میلیون و هفتصد و سیزده هزار و دویست و هفده 
میلیارد و هشتصد و چهل و دو میلیون ریال است. به دولت اجازه داده می شود نسبت 
به ابلاغ نه میلیون و سیصد و هفتاد و نه هزار و دویست و نه میلیارد و سیصد و پنجاه و 

شش میلیون ریال منابع عمومی متناسب با مبالغ مصوب اقدام کند.

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: دامنه نوسان نامتقارن به 
منظور کنترل فضای نااطمینانی و فرصت تحلیل به سهامداران مصوب 

شد، این تصمیم موقت و برای شرایط موقت گرفته شده است.
"محمدعلی دهقان دهنوی" با بیان اینکه شاخص بورس متاثر از همه 
شرکت های فعال در بازار سرمایه تغییر می کند، اظهار داشت: سرمایه 
و  کنند  می  فروش  و  خرید  به  اقدام  سهام،  ارزندگی  اساس  بر  گذاران 

انتخاب ها بر روند شاخص اثرگذار است.
 وی تصریح کرد: در بازار سرمایه مکانیسم عرضه و تقاضا حاکم است 
و جریان  بوده  بازار شفاف  تا  دارد  نظارت  معاملات  بر  بورس  و سازمان 

اطلاعات از سمت شرکت ها به سمت سهام داران برقرار باشد.
دهقان دهنوی با اشاره به دامنه نامتقارن افزود: معتقد به بازشدن دامنه 
نوسان هستم، کارایی بازار حکم می کند که اگر برداشتی در خصوص یک 

سهم یا بازار وجود دارد، اثر خود را به صورت فوری بگذارد.
سخنگوی شورای عالی بورس با تاکید بر اینکه این تصمیم زمانی کارایی 
دارد که بازار در شرایط متعادل باشد، گفت: در زمان اتخاذ تصمیم دامنه 

نوسان نامتقارن، متغیرهای کلان اقتصادی و تحولات سیاسی پیش رو، 
فضای نااطمینانی ایجاد کرده بود. در چنین فضا، قدرت تصمیم گیری 

کاهش می یابد و سهام داران نیازمند زمان بیشتری برای تحلیل بودند.
فایده دامنه نامتقارن، بیش از هزینه آن بود

وی به بررسی هزینه و فایده این تصمیم پرداخت و ابراز داشت: ایجاد 
فضای آرامش، فرصت تحلیل، جو آرام بازار سرمایه و رفع نگرانی از سهام 
دارانی که به روند منفی بازار نگاه می کنند، از مزایای این تصمیم به شمار 
می رود. اما در مقابل، نقدشوندگی بازار کاهش یافت که برای رفع این 
حداقل  اکنون  هم  کرد.  تغییر  ثابت  درآمد  صندوق های  نصاب  مساله، 
نصاب این صندوق ها ۱۰ و حداکثر ۱۵ درصد است. در کنار این موضوع، 
بازارگردانی به شکل مسولیت پذیری ناشر نسبت به بازار مدنظر قرار گرفت 
و به طور گسترده در حال انجام است. البته دستورالعمل بازارگردانی هم 

اکنون درحال بازنگری است.
 دهقان دهنوی با اشاره به اینکه دامنه نوسان نامتقارن، فردا در جلسه 
شورای عالی بورس بررسی می شود و از ابتدا قرار بود این تصمیم ماهانه 

برای شرایط موقت تصمیم موقت  داد:  ادامه  بگیرد،  قرار  بررسی  مورد 
و  رفته  پیش  روشنی  سمت  به  اقتصادی  فضای  روزها،  این  می گیریم. 

شرایط اقتصادی از غبارآلودگی خارج شده است.
حال،  هر  به  کرد:  خاطرنشان  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
تغییرات متعدد خودش هزینه و فایده دارد. البته چشم انداز نهایی، حذف 
دامنه نوسان یا بازشدن آن است. در این بین هم پیشنهاد سازمان بورس 
این است که دامنه به شکل فعلی باقی بماند تا بسته نهایی را طراحی و 
ارایه کنیم البته تصمیم نهایی توسط شورای عالی بورس گرفته می شود.

اظهارنظرهای غیرتخصصی به بازار آسیب می زند
رییس سازمان بورس تصریح کرد: در سال جاری تلاطم زیادی در بازار 
سرمایه داشتیم، بخشی از این صعود و نزول ناشی از متغیرهای کلان از 
جمله جهش ارزی بوده است اما بخش دیگر ناشی از عوامل غیراقتصادی 
از جمله اظهارنظرهای غیرتخصصی بودند که باید با آن ها مقابله کنیم. 
علاوه بر این موارد، راجع به قانون گذاری و مقررات زدایی هم باید ثبات 

داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه بورس بازاری تخصصی و مبتنی بر دانش است، 
خاطرنشان کرد: نهاد ناظر بازار سرمایه درخواست می کند، کسانی در 
خصوص بازارسرمایه اظهار نظر کنند که از تخصص و دانش کافی مالی 

برخوردار باشند.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار به یکی از قوانین بازار سرمایه اشاره 
و خاطرنشان کرد: از ناشر می خواهیم که یک سال، قیمت به زیر عرضه 

اولیه نرسد.
بورس، پیشتاز سایر بازارها در بازدهی

وی افزود: پس اندازهای مردمی به انواع مختلفی مانند پول در بانک 
نگهداری می شود و با وجود نداشتن ریسک، در معرض کاهش ارزش 
پول قرار دارد. از میان بازارهای ارز، مسکن، طلا و سهام ، سرمایه گذاری 
در بازارسهام، به نفع اقتصاد کشور است و سابقه هم نشان می دهد که 

بازارسرمایه بازدهی بالاتری نسبت به سایر بازارهای داشته است.
است،  اقتصاد  آینه  بازارسرمایه  اینکه  بر  تاکید  با  دهنوی  دهقان 
خاطرنشان کرد: تغییرات اقتصاد در این بازار نمایان می شود و هم اکنون 
به  انتظار می رود جریان اطلاعات  و  اقتصادی مثبت شده است  رشد 

سمت مردم حرکت کند.
سخنگوی سازمان بورس ادامه داد: در ۹ ماهه سال جاری، سود شرکت 
های بورسی سه برابر دوره مشابه شده است و امری مثبت به شمار می 

رود.
دهقان دهنوی با بیان اینکه پیش بینی سود شرکت ها به منظور ارایه 
اطلاعات قابل اتکا به سرمایه گذاران منتشر خواهد شد، ابراز داشت: این 
اطلاعات نباید عاملی برای گمراه کردن سرمایه گذاران باشد، بلکه باید 
بر اساس تحلیل، تفسیر، سناریو منتشر شود تا به شفافیت بازار و قدرت 

تصمیم گیری کمک کند.

رییس سازمان بورس:

 اجرای دامنه نوسان نامتقارن موقتی است

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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رییس فدراسیون کشتی گفت: مسابقات انتخابی در همه وزن های تیم های ملی 
کشتی آزاد و فرنگی برگزار خواهد شد.

»علیرضا دبیر« روزسه شنبه در نشست خبری در خصوص نحوه انتخابی تیم 
ملی، افزود: در همه وزن ها انتخابی برگزار می شود.  خیلی ها شلوغ کاری می کنند 
که چرا انتخابی نیست. ما در ۳ وزن انتخابی برگزار کردیم و قطعا در تمامی اوزان 
نفرات با برگزاری انتخابی راهی المپیک می شوند و تمام سعی ما ایجاد عدالت در 

این  باره است.
و  شده  کرونا  وقتی  اما  پایبندم  ملی  تیم  انتخابی  چرخه  به  شد:  یادآور  وی 
مسابقاتمان را نتوانستیم برگزار کنیم، نتوانستیم آن را بطور کامل اجرا کنیم. وقتی 
برای حسن یزدانی انتخابی گذاشتیم این پیام داشت و پیامش این بود که همه باید 
با انتخابی ملی پوش شوند. قطعا در تمامی اوزان رقابت انتخابی خواهیم داشت و 

گاهی نیز ممکن است دو کشتی گیر همزمان به تورنمنت خارجی نیز اعزام شوند. 
جام تختی را ۲۸ اردیبهشت داریم و اگر برگزار شود، شاید یکی دو وزن در آزاد و 
فرنگی در آنجا کشتی بگیرند. احتمال کشتی مستقیم هست و احتمال اینکه 
خیلی ها نیز به تورنمنت لهستان بروند و آنجا کشتی بگیرند نیز وجود دارد. بنابراین 
احتمال اجرای یکی از این ۳ حالت وجود دارد. نمی دانم چرا برخی ها انتقاد 
می کنند، واقعا ما انتخابی خواهیم داشت و به آن پایبندیم. من برای خودم جهنم 
نمی خرم، الان با برگزاری انتخابی ۲ وزن، عموزاد و قاسمپور که بازنده شدند، الان 

حداقل حریفانشان را دعا می کنند.
وی یادآور شد: »حسن یزدانی« کشتی گیری است مانند سوریان که اگر زودتر 
حریفش مشخص شود، خیالش راحت تر است. در سه وزن گزینشی داریم اما اگر 
آنها را اذیت کنیم نمی توانند راحت کشتی بگیرند. مسابقات کسب سهمیه المپیک 

را باید از انتخابی تیم ملی جدا کنیم. من به چرخه انتخابی پایبند هستم اما شرایط 
کرونا این چرخه را دچار مشکل کرد.  

دبیر افزود: فقط تیم ملی بزرگسالان را نبینید. اگر از من بپرسند که کشتی ایران 
چرا به این حالت در آمده جواب دارم؛ ۶ اعزام در فروردین سال ۱۴۰۰ داریم که ۵ و 
نیم میلیارد بدون بلیت هواپیما هزینه دارد که این موضوع را به اطلاع وزارت ورزش 
نیز رساندم.  با این وضعیت نمی توان تیم را اعزام کرد. با بودجه کمتر از ۷۰ میلیارد 

تومان، چرخ کشتی نمی چرخد.
رییس فدراسیون کشتی عنوان کرد: دو فدراسیون هستیم. بعد از من هم کسی 
بیاید این مشکل ها را دارد. ۲ عامل مشکل ماست. یکی رییس هیات های »وقت 

نگذار« و دوم مربیان بی سوادی که در کشتی پایه داریم. مربی خوب کم داریم.
مربیان باید فنی را که می خواهیم آموزش دهند 

دارنده مدال طلای المپیک افزود: مربیان باید فنی را که می خواهیم آموزش 
دهند را خودشان اجرا کنند.  کارت مربیگری کسانی را که کار نمی کنند را باطل 
می کنیم. چرا باید مربی ۶۰ ساله ای که می تواند کار کند را بازنشسته کنیم؟ وقتی 

کسی نمی تواند خوب کار کند چرا باید کارت مربیگری داشته باشد.
دبیر بیان داشت: سه سال قبل از المپیک مهمتر از سال المپیک است. این نکته 
مهمی است. انصافا وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک حواسشان به این رشته 
است اما با این پول ها کشتی نمی چرخد. کل پولی که به ما می دهند ۱۲ میلیارد 

تومان است اما ما بیکار ننشستیم. سال آینده در مجلس اتفاقات خوبی می افتد.
وی در مورد برنامه های خود در سه ماه آینده اظهار داشت: مرحله ششم اردوی 
تیم ملی کشتی آزاد فردا )چهارشنبه( تمام می شود. اما اردوی تیم ملی کشتی 
فرنگی تا لحظه تحویل سال ادامه خواهد داشت.  در فروردین ماه ۳ مرحله اردو 
برای تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی برگزار خواهد شد. در ماه رمضان مسابقاتی 
نداریم و ضمن آنکه جام تختی اردیبهشت ۱۴۰۰ برگزار می شود که به خاطر شرایط 
شیوع کرونا دیگر انتخابی ندارد و احتمالا مستقیما در هر وزن مثلا ۱۰ کشتی گیر 
وارد جام تختی می شوند. در خرداد ماه هم تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی در 

جام زیلکوفسکی و پیت لازینسکی لهستان حضور خواهد داشت.
رییس فدراسیون کشتی در مورد انتقاد »علیرضا رضایی« از »غلامرضا محمدی«  
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: قرار است او و محمدی آشتی کنند. ما با این 
افراد هم تیمی بودیم و این اختلاف نظرها همیشه بوده،  اما واقعیت این است که 
من نمی گذارم این موضوعات شخصی شود.  وقتی محمد بنا تیم را به اوکراین برده، 
انتخابی را همان جا برگزار کرده، پس چرا انتقاد می شود؟ اگر انتقاد درستی هست 

حتما باید مطرح کنید تا به کشتی کمک شود.

رییس فدراسیون کشتی: 

انتخابی تیم ملی کشتی در همه وزن ها برگزار می شود عرصه ورزش باید از هیاهوی دنیای سیاست دور باشد ؛

رفتار کنفدراسیون فوتبال آسیا نقض 
منشور المپیک

کنفدراسیون فوتبال آسیا با محروم کردن فوتبال ایران از حق قانونی خود در میزبانی 
رقابت های بین المللی، منشور المپیک را نقض کرده است.

هفته گذشته کنفدراسیون فوتبال آسیا کشورهای میزبان در مسابقات انتخابی جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر و همین طور لیگ قهرمانان آسیا در سال ۲۰۲۱ را اعلام کرد. 
فدراسیون فوتبال ایران و باشگاه های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا برای کسب 
میزبانی این مسابقات درخواست داده بودند اما به همه این درخواست ها پاسخ منفی 

داده شد.
با وجود اینکه ایران در سه مسابقه از چهار بازی دور رفت انتخابی جام جهانی میهمان 
بود و طبق قانون حق داشت در سه بازی دور برگشت از حریفان میزبانی کند، میزبانی 
گروه ایران به کشور بحرین داده شد. در لیگ قهرمانان آسیا هم میزبانی سه گروه از پنج 

گروه به کشور عربستان داده شد.
اعطای میزبانی به عربستان در حالی است که این کشور در سال های اخیر با ادعای 
نبود امنیت در ایران، اجازه سفر تیم های باشگاهی کشور خود به ایران را نداده و حتی 
تیم های عربستانی در کشور ثالث از تیم های ایرانی میزبانی می کنند. با تصمیم عجیب 
کنفدراسیون فوتبال آسیا، حالا تیم های ایرانی پس از چند سال باید به عربستان بروند که 

این موضوع با تصمیم پیشین این نهاد مغایر است.
میزبانی بحرین در رقابت های انتخابی جام جهانی هم زمانی عجیب تر به نظر می رسد 
که بدانیم ریاست کنفدراسیون فوتبال آسیا بر عهده یک بحرینی به نام شیخ سلمان است. 
ایران و بحرین رقابت سختی برای رسیدن به مرحله بعدی انتخابی جام جهانی دارند.  در 
حالی که تیم ملی فوتبال ایران می توانست با استفاده از حق میزبانی خود در سه بازی 
دور برگشت، شانس صعودش را افزایش دهد، حالا باید در دور برگشت مسابقات نیز در 

زمین حریف به میدان برود.
مسوولین ورزش و فدراسیون فوتبال ایران در روزهای اخیر اعتراض خود را به این 
تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام و آن را تصمیماتی سیاسی عنوان کردند. دیروز 
»مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان نیز گفت که با »محمدجواد ظریف« وزیر امور 
خارجه گفت و گو کرده است تا از ظرفیت دیپلماسی کشور برای حل مشکل و احقاق حق 

فوتبال ایران استفاده شود.
در واکنش به این اتفاقات، دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا در نامه ای به فدراسیون 
فوتبال ایران دلایل عدم اعطای میزبانی به ایران را بیان کرده که همه آنها زیر یک عنوان 

قرار دارند و آن هم »تحریم های بین المللی« است.
بر اساس این نامه، ایران نه تنها میزبانی در این ۲ رویداد را از دست داده، بلکه با 
درخواست میزبانی در مسابقات انتخابی فوتسال قهرمانی آسیا و مسابقات انتخابی 

قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا نیز مخالفت شده است.
از سوی دیگر در حالی مشکل »تحریم های بین المللی« عنوان شده که ایران در چند 
سال اخیر با مشکل تحریم »بین المللی« روبرو نیست بلکه دولت آمریکا به صورت یک 
جانبه ایران را تحریم کرده است. آن هم پس از خروج غیرقانونی از توافق چند جانبه برجام 
که به تایید شورای امنیت سازمان ملل متحد هم رسیده بود. در واقع اگر آمریکا از این 
توافق خارج نمی شد و تحریم های ظالمانه چند سال اخیر را وضع نمی کرد، امروز ایران 

هم مشکلی برای کسب میزبانی خود نداشت.
به این ترتیب کنفدراسیون فوتبال آسیا در عمل، نه تنها با تحریم های یک جانبه آمریکا 
همراهی کرده بلکه با اطلاق عنوان »بین المللی«، به آن رسمیت و مشروعیت هم داده 
است. بر اساس منشور المپیک، عرصه ورزش باید به طور کامل از هیاهوی دنیای 
سیاست دور باشد اما AFC هم در ظلم به ایران و فوتبال ایران پیشگام شده و هم منشور 

المپیک را نقض کرده است.

محمد پنجعلی: 

قرار نیست پرسپولیس
 در همه دیدارها برنده باشد

پیشکسوت سرخپوشان پایتخت، گفت: این نمی شود که پرسپولیس در لیگ همه 
دیدارها را با پیروزی پشت سر بگذارد. آنها با تقویت خط حمله، می توانند به اهداف خود 

برسند.
محمد پنجعلیدر مورد تساوی بدون گل پرسپولیس و صنعت نفت در هفته هفدهم لیگ 
برتر فوتبال کشورمان، اظهار داشت: تیم صنعت نفت واقعا تیم خوبی بود.  آنها مقابل 
پرسپولیس هم در خط دفاع و هم خط حمله بازی معقولی را به نمایش گذاشتند. در بازی 

با چنین تیم هایی باید کمی احتیاط کرد.  
وی ادامه داد: به نظر من کسب یک امتیاز در آبادان خوب بود. صنعت نفت تیم گردن 

کلفتی بود. به نظر من پرسپولیس توانست فوتبال خوبی را ارائه بدهد.  
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: شک نکنید با حضور بازیکنان 
جدید در پرسپولیس شرایط تیم بهتر می شود. با تقویت خط حمله، پرسپولیس می تواند 
به اهدافش برسد. پنجعلی درباره اینکه خیلی ها معتقد هستند تساوی مقابل صنعت 
نفت خوب نبود، گفت: من این چیزها را متوجه نمی شوم. نمی شود که پرسپولیس همه 

بازی هایش را ببرد. بالاخره تیم های دیگر هم می خواهند در لیگ امتیاز بگیرند.  
وی در خصوص عملکرد خط حمله پرسپولیس هم عنوان کرد: زدن سه یا چهار گل در 

هر بازی خوب است اما در لیگ بردن بازی ها و کسب ۳ امتیاز مهم است نه تعداد گل.
کاپیتان اسبق پرسپولیس گفت: پرسپولیس اگر می خواهد دوباره قهرمان شود باید 
۳ امتیازها را بگیرد. واقعا به تیمی که زیبا بازی می کند جام نمی دهند بلکه به تیمی که 

بیشترین امتیاز را بگیرد جام می دهند.

باشگاه زوریا خبر داد؛

اللهیار صیادمنش به اردوی تیم ملی ایران 
دعوت شد

با اعلام باشگاه زوریا لوهانسک اوکراین، اللهیار صیادمنش به اردوی تیم ملی فوتبال 
ایران دعوت شد.

اردوی آماده سازی تیم ملی فوتبال ایران از روز چهارم فروردین ماه در جزیره کیش آغاز 
می شود. تیم ملی ایران با هدایت »دراگان اسکوچیچ« خود را آماده مسابقات انتخابی 
جام جهانی ۲۰۲۲ و انتخابی جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا می کند که خردادماه به صورت 
متمرکز در کشور بحرین برگزار می شود. این اردوی ایران تا روز نهم فروردین ادامه دارد و تیم 

ملی روز دهم فروردین در دیداری تدارکاتی به مصاف تیم سوریه می رود.
باشگاه زوریا لوهانسک اوکراین دیروز خبر داد اللهیار صیادمنش به اردوی تیم ملی ایران 
دعوت شده است و این بازیکن در کمپ تمرینی ایران حضور خواهد داشت. صیادمنش 
پیش از این توسط مارک ویلموتس سرمربی سابق تیم ملی به اردوی ایران دعوت شده بود 
و اتفاقاً در بازی دوستانه با سوریه هم گلزنی کرده بود. این مهاجم ایرانی پیش از این موفق 

شده بود عنوان بهترین بازیکن ماه فوریه لیگ اوکراین را از آن خود کند.

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با بیان اینکه مدتی برای تیم پرسپولیس بازی می کرده است، گفت: 
پیشنهادی که پرسپولیس به جواد نکونام داد بیشتر از پیشنهاد ما بود.

علی فتح الله زاده درباره نقل و انتقالات بزرگ دوران کاری خود اظهارداشت : وقتی مهدی هاشمی نسب را 
گرفتم، به پرسپولیس فشار آمد. هاشمی نسب الحق که ستاره بود. پرسپولیسی ها چون نمی توانستند کاری 
کنند، گفتند هاشمی نسب را گران خریده است در حالی که اسنادش هم بیرون آمده است و اصلًا مخفی نیست. 
به هاشمی نسب برای سه سال ۹۹ میلیون تومان دادم یعنی سالی ۳۳ میلیون تومان. وی تاکید کرد: این مبلغ 
برای هاشمی نسب زیاد نبود. کریم باقری همان زمان ۲۵ میلیون گرفته بود. ما ۱۰۰ میلیون به هاشمی نسب 
ندادیم بلکه سالی ۳۳ میلیون دادیم. آن موقع پول خوبی بود و هر مدیری شاید جرات نمی کرد بپذیرد ولی من 
قبول کردم چون هاشمی نسب ارزش داشت و جذب او یک جور برد بود. مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال 
درباره جذب جواد نکونام تصریح کرد: یادم است وقتی نکونام را با مبلغ ۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان به استقلال 
آوردم همان زمان یک تیم قطری ۶ میلیارد به او پول می داد. جواد از ۶ میلیارد گذشت. همان زمان رقیب ما 
)پرسپولیس( بیش از ۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون به نکونام پول می داد. فتح الله زاده که در برنامه »سلام صبح بخیر« 
حضور داشت، درباره اینکه کدام بازیکن در مذاکرات »بد قلق« بوده است؟ گفت: خسرو حیدری مرا خیلی اذیت 
کرد. مثلًا ۶ و ۷ عصر جلسه می رفتیم و وقتی بر می گشتیم می دیدیم صبح است. ۱۰-۱۲ ساعت با همه چانه 
می زدیم. وی همچنین در پاسخ به این سئوال که حسرت عدم جذب کدام بازیکن را می خورد؟ اظهار کرد: علی 
کریمی. البته او هم جذب استقلال شد ولی قبل از آن در دیداری که در فوتسال داشتیم )علی کریمی در تیم 
فوتسال فتح بازی می کرد( به ما گل زد. هوادارانمان کریمی را عصبانی کردند و او هم از دستمان پرید. اگر می آمد 
رخداد عجیبی می شد. خیلی کریمی را دوست داشتم. مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال در واکنش به نقل 
قولی از او مبنی بر اینکه علی دایی هم استقلالی است، گفت: من نگفتم استقلالی است. گفتم می شد علی دایی 
را به استقلال بیاوریم. البته دایی در تیم استقلال اردبیل بازی می کرد. فتح الله زاده در خصوص اینکه خودش 
مدتی در تیم پرسپولیس خوی بوده است، تصریح کرد: گفتن مالیات ندارد! بگویند؛ اشکال ندارد. من در شهر 
خوی در رده سنی نوجوانان و جوانان بازی می کردم. در شهر خوی تیم استقلال وجود نداشت. در تیم جوانان 
پرسپولیس خوی بودم. در تیم منتخب استان و آموزشگاه های استان هم بازی می کردم. مدیرعامل پیشین باشگاه 
استقلال در پایان درباره اینکه کدام باشگاه ها در نقل و انتقالات زمستانی لیگ برتر خوب کار کرده اند؟ گفت: 

سپاهان و پرسپولیس خوب کار کردند. استقلال هم دارد فعال می شود. استقلال به یک بازی ساز نیاز دارد.

بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: هنوز پیشنهاد تمدید قرارداد نداشتم اما باعث افتخار است که در پرسپولیس بمانم.  
»امید عالیشاه« دوشنبه شب در گفت و گویی تلویزیونی اظهار داشت: هر بازیکنی فراز و نشیب زیادی در دوران فوتبال خود دارد 

اما به شخصه هر زمان افتخار پوشیدن پیراهن پرسپولیس را داشتم، تلاش کردم تا بهترین بازی را ارائه دهم. 
وی ادامه داد: نه تنها من بلکه همه بازیکنان فداکارانه تلاش می کنند. پرسپولیس دو ضرب المثل را در این چند سال نشان داده 
است. یکی خواستن توانستن است و دومی هم نابرده رنج، گنج میسر نمی شود. به نظر من تا یک مجموعه نخواهد، نمی تواند 

موفق شود. در این پنج سال مشهود بوده که ما خواستیم تا موفق باشیم.
عالیشاه در مورد مشکلات خود زمان کالدرون سرمربی سابق پرسپولیس، تصریح کرد: این موضوع در آن زمان بود اما نمی 
خواهم به آن دامن بزنم زیرا تیم و من در حال حاضر اوضاع خوبی داریم. شاید به دلایلی سلیقه کالدرون نبودم و از بیرون نیز به او 

حرف هایی زده می شد که نظر او را نسبت به من عوض کرده بود.
او عنوان کرد از سال ۹۲ در پرسپولیس بودم و به این موضوع افتخار می کنم. در تیم های راه آهن، نساجی و قبل تر از آن در سن 

۱۷ سالگی در لیگ دو بودم. در ابتدا دفاع راست بودم اما پست من تغییر کرد.
بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص گرفتن میزبانی از تیم های ایرانی، گفت: وقتی زیرساخت ها مناسب نباشد از این 
اتفاق ها رخ می دهد. البته ایران همه ظرفیت های میزبانی را ندارد اما موضوع تیم ملی فرق می کند. این تیم با بحرین و رقبایش 
در زمین حریف بازی کرده اما حالا دوباره باید میهمان باشد. البته این بازیکنان انقدر غیور هستند که با این ناملایمتی ها مبارزه 

کرده و به جام جهانی صعود می کنند. 
وی ادامه داد: فیفا یک شعار معروف به عنوان بازی جوانمردانه دارد اما گرفتن میزبانی مغایر این شعار است. این موضوع برای 

مردم ما جای گله دارد.
عالیشاه در مورد نقل و انتقالات گفت: تعداد بازیکنانی که کادرفنی می خواست را جذب کردیم. فکر نکنم تیم ما از این به بعد 
خروجی داشته باشیم اما در این چند روز از خروج محمد انصاری شنیدم که امیدوارم این اتفاق رخ ندهد. او ۶ سال در پرسپولیس 

است. محمد بازیکن با شخصیتی است. او برای تیم رباط داده و وقتی پیشنهاد داشت در پرسپولیس ماند.
وی در مورد رابطه خود با کادر فنی گفت: رابطه ما خوب است و مگر می شود بد باشد. در حال حاضر شرایط خوبی داریم و 

امیدوارم بتوانیم نتایج خوب خود را ادامه دهیم. 
او در مورد قرارداد خود تصریح کرد: سید جلال حسینی مصاحبه خوبی کرد که گفت حاضریم قرارداد خود را منتشر کنیم. 
قرارداد ما نسبت به بازیکنان خودمان هم کمتر است. البته انتظار داریم که قرارداد بهتر شود اما هیچوقت در این خصوص با 

مسوولان صحبت نکرده ایم.   

علی فتح الله زاده:

پیشنهاد پرسپولیس به نکونام بیشتر بود
عالیشاه:

 پیشنهاد تمدید قرارداد از پرسپولیس ندارم

تیم ملی کشتی  مدعی وزن ۶۰ کیلوگرم 
در  حضور  برای  ام  انگیزه  گفت:  فرنگی 
بازی های المپیک بسیار بالاست و فقط به 
کسب مدال در این آوردگاه سرنوشت ساز فکر 

می کنم.
کشتی فرنگی ایران در رقابت های جهانی 
۲۰۱۹ قزاقستان موفق شد توسط علیرضا 
قاسمی  امیر  و  گرایی  محمدعلی  نجاتی، 
منجزی، سهمیه های المپیک در اوزان ۶۰، 
۷۷ و ۱۳۰ کیلوگرم را کسب کند. بدین ترتیب 
شاگردان محمد بنا باید در اوزان ۶۷، ۸۷ و 
۹۷ کیلوگرم نیز موفق به کسب سهمیه شوند 
با ترکیبی کامل )۶ وزن المپیکی( راهی  تا 

بازی های المپیک ۲۰۲۱ توکیو شوند.
آخرین مرحله از تمرینات آماده سازی تیم 
ملی کشتی فرنگی در سال جاری از روز ۲۳ 
اسفندماه آغاز شد که این تمرینات تا روز ۵ 
فروردین ماه سال ۱۴۰۰ ادامه خواهد داشت.

بر این اساس علیرضا نجاتی یکی از مدعیان 
در  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  دوبنده  کسب 
المپیک که اتفاقاً موفق به کسب سهمیه وزن 
۶۰ کیلوگرم شده در حاشیه تمرینات آماده 
سازی تیم ملی گفت: مدتها پیش به دلیل 
ابتلا به کرونا مدتی دور از تمرینات بودم، اما 
و  استارت زدم  بهبودی کامل دوباره  از  پس 
آمادگی مطلوبی  به  اکنون  خوشبختانه هم 
رسیده ام. ضمن اینکه در رقابت های لیگ برتر 
هم حضور یافتم، توانستم رفته رفته وضعیتم را 
بهبود ببخشم. هم اکنون نیز از لحاظ بدنی و 
وزنی در شرایط بسیار خوبی هستم و مشکل 

خاصی ندارم.
خود  بالای  بسیار  انگیزه  خصوص  در  وی 
برای حضور در المپیک اظهار داشت: پس از 
کسب مدال برنز رقابتهای جهانی قزاقستان و 
کسب سهمیه المپیک، انگیزه فراوانی برای 
ادامه این مسیر رو به جلو به دست آوردم و 

در  به کسب مدال  اکنون فقط  واقع هم  در 
المپیک فکر می کنم. طبیعتاً برای رسیدن 
با تمام توان و داشته هایم  نیز  به این هدف 
تلاش می کنم تا با غلبه بر تمامی حریفان به 
آن چیزی که سالهاست در ذهن دارم، دست 

یابم.
نجاتی تاکید کرد: برای حضور در مسابقات 
بین المللی رسمی و تدارکاتی آتی همواره تابع 
تصمیم کادر فنی هستم. ضمن اینکه معتقدم 
برای رسیدن به نقطه ایده آل آمادگی جسمی 
و روحی باید همیشه در کوران رقابت بود و در 
مسابقات مختلف به میدان رفت. البته در وزن 
۶۰ کیلوگرم، حریفان داخلی و خارجی خوبی 
حضور دارند که باید به خوبی آنها را زیر نظر 
داشته باشم و نقاط ضعف و قوت رقبایم را به 

خوبی بشناسم.
این فرنگی کار عنوان دار قمی در خصوص 
محدودیت های  به  توجه  با  تمرین  وضعیت 

کرونایی هم گفت: خوشبختانه شرایط اردویی 
و امکاناتی که فدراسیون برایمان مهیا کرده 
راضی کننده است. ضمن اینکه تمرین زیر 
نظر کسی همچون محمد بنا به عنوان بهترین 
مربی جهان و مربی تاریخ ساز کشتی فرنگی 
ایران در المپیک باعث افتخار و ایجاد انگیزه 

مضاعف است.

وی در پایان خاطر نشان کرد: سالهاست 
برای رسیدن به چنین روزهایی تلاش کرده ام 
به  را  آمده  دست  به  فرصت  این  مطمئناً  و 
هیچ وجه از دست نخواهم داد. فقط امیدوارم 
اگر توانستم نماینده ایران در المپیک باشم، 
مردم  خیر  دعای  با  و  خدا  لطف  به  بتوانم 

افتخارآفرینی کنم.

نجاتی فرنگی کار قمی تیم ملی کشتی :

فقط به کسب مدال در المپیک فکر می کنم

پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: کاش مسوولین فوتبال خود را به ما نشان دهند. 
چرا هیچ فردی جوابگوی گرفتن میزبانی ها نیست؟

»خداداد عزیزی« دوشنبه شب در گفت و گویی تلویزیونی در خصوص بحث تیم 
ملی و میزبانی ها اظهار داشت: از ادبیات خودم عذرخواهی می کنم اما یک سری 
از مسوولین باید جرات داشته باشند که عذرخواهی کنند. بدترین حالت که می 
توانست کار را برای ما سخت کند، گرفتن میزبانی بود که گرفتند. ما باید چهار بازی 

در بحرین انجام دهیم که رقیب ما است.
وی افزود: یک روز می گویند کرسی داریم یا فدراسیون ۵ ستاره است. کاش عمل 
کنند. کار آنها خیانت است چطور آن ها نمی توانند کاری کنند. می گویند کرسی 
داریم بله ما هم در خانه کرسی داریم. متاسفانه اینکه می گوییم بازیکنان ما غیرت 

دارند را همیشه به زبان می آوریم اما مسوولان فوتبال چه می کنند که روز به روز 
شرایط بدتر می شود. اگر نمی توانند بگویند. به خدا این چیز بدی نیست. مردم 

حق دارند جواب آن ها را بشنوند.  
او ادامه داد: بازی با بحرین در زمین آنها سخت است. چرا بقیه تیم ها برای 
میزبانی تلاش می کنند، به این دلیل است که میزبان راحت تر نتیجه می گیرد. 
مدیران فدراسیون ما حق داند نفهمند چون فوتبالی نیستند و تفاوت میزبانی و 

میهمانی را نمی دانند. 
عزیزی تصریح کرد: امیدوارم به خاطر مردم هم که شده کمک کنند. مسوولین 
فوتبال خود را به ما نشان دهند. چرا هیچ کس جواب گو نیست. کم کم همه چیز 

را از فوتبال ما می گیرند.

وی ادامه داد: ما در فوتبال آسیا ابر قدرت هستیم اما چرا نمی توانیم اعمال نفوذ 
کنیم؟ خودشان گفتند که فدراسیون باتلاق است اما خود شما آن را درست کردید. 
شما ادعا داشتید فدراسیون پنج ستاره است اما چرا ما چیزی از آن نمی بینیم. 

فدراسیون ما چه دارد که پنج ستاره است؟ 
وی در پایان گفت: دراگان اسکوچیچ شده سرمربی تیم ملی اما الان مانده که چه 
کند. بازی کردن در بحرین سخت است. همه امیدواریم بچه های تیم ملی با تکیه به 
تعصب و غیرت ایرانی حریفان را ببرند که البته آن ربطی به فدراسیون گذشته ندارد. 
چشم همه مردم به ساق پای بازیکنان است. مردم به خوبی مسوولان بی لیاقت را 
می شناسند. فوتبال ما نیازمند افراد فوتبالی است. اگر درد فوتبال را نمی فهمید، 

مشاوران فوتبالی را پیش خود بیاورید.   

خدادادعزیزی:
 چرا هیچ فردی در فوتبال برای گرفتن میزبانی ها جوابگو نیست؟
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 رییس جمهور با بیان اینکه مدیریت کشور در شرایط سخت جنگ با شرایط عادی 
متفاوت است، گفت: با تلاش های انجام شده از سوی مسوولان و مقاومت ملت، کشور 
در شرایط سخت تحریم و جنگ اقتصادی به خوبی اداره شده است و کسی حق ندارد 

واقعیت های تاریخ کشور را نادیده بگیرد و یا تحریف کند. 
حجت الاسلام حسن روحانی در شصتمین اجلاس مجمع عمومی بانک مرکزی 
گفت: ما می دانیم که شرایط کشور باید حداقل به دو دوره تقسیم کنیم؛  قبل از سال 
۹۷ شرایط ما شرایط نسبتا عادی توام با فشار بود، اما در عین حال ما توانستیم تا حدی 

از این مسیر عبور کنیم و شرایط کشور مناسب بود.
وی افزود: اگر سال ۹۴ تا پایان ۹۶ را مقایسه کنیم چه در رشد اقتصادی، تورم و اشتغال 
واقعا آمار و ارقام افتخارآمیز است. در این سه سال تورم ما ۱۰ درصد بوده است، برخی 
از سال ها تورم تک رقمی بوده است. در سال ۹۵ و ۹۶ تورم ما تک رقمی بود. حتی در 
ماه های اولیه سال ۹۷ هم تورم تک رقمی را ادامه می دادیم و کشور به خوبی اداره می 

شد.
رییس جمهوری تاکید کرد: خواهش می کنم روایت واقعیات کشور را هیچ کس در 
تاریخ کشور تحریف نکند، در آن چند سال ما شرایط مناسبی داشتیم، هر فصل حدود 
۷۵۰ هزار و حتی در یک فصل ۷۹۰ هزار اشتغال خالص داشتیم، در طول سال های 
گذشته بی سابقه بود که بتوانیم در فصلی بیش از ۷۰۰ هزار اشتغال خالص داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: ما تورم را از تورم بالا به تورم تک رقمی رساندیم. در مساله رشد اقتصادی 
در سال ۹۵ بالاترین رشد اقتصادی جهان را داشتیم که در تاریخ ما کم نظیر است اما در 
عین حال ما با یک جنگ مواجه هستیم. این واقعیت است که هر کس این را نگوید منکر 

این واقعیت شده و کذب و دروغ بزرگ در تاریخ گفته است.
روحانی اظهار داشت: ما وارد یک جنگ اقتصادی شدیم یعنی آدمی که به پیمان، 
قانون، تعهد و اصول انسانی معتقد نبود، وارد کاخ سفید شد و خلاف همه اصول، قوانین 
و تعهدات بین المللی ناگهان از یک توافق هفت جانبه خارج شد و تحریم شدیدی علیه 

ایران وضع کرد و ایران را در شرایط حصر قرار داد که این شرایط یک شرایط خاص بود.
 می گفتند تورم ایران ونزوئلایی می شود

 رییس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: پیش بینی بسیاری از صاحب نظران از 
جمله اقتصاددانان در سال ۹۷این بود که تورم ما در پایان سال سه رقمی خواهد شد و 
درباره این مصاحبه کردند و در روزنامه ها نوشتند و گفتند تورم ایران ونزوئلایی می شود. 
اگر کار و تلاش نمی شد، ممکن بود با چنین شرایطی مواجه شویم اما کاری که دولت 
در سال ۹۷ و سال ۹۸ انجام داد، تقریبا از اواخر بهار تورم را کنترل کردیم و تورم شروع 

به کاهش کرد.  
وی ادامه داد: تورم قدم به قدم و نقطه به نقطه شروع به آرامش کرد که تا آخر سال ۹۸ با 
موضوع دیگری به نام کرونا مواجه شدیم اگر کرونا نبود باز هم این روند ادامه پیدا می کرد 

و شرایط بهتری داشتیم.
روحانی با اشاره به آمار ارائه شده در گزارش بانک مرکزی اظهار کرد: براساس این آمار 
به طور متوسط در سال های قبل ۴۵ تا ۴۶ میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم و حتی در 
سال ۹۰ متوسط درآمد نفتی ما ۱۱۲ میلیارد دلار بود و در سال ۹۸ این درآمد کاهش 
یافت و در سال ۹۹ بیشتر کاهش یافت و این بسیار مهم است. متوسط درآمد نفتی ما 
به یک پنجم کاهش یافت که این ها در واردات و قیمت ارز تاثیر  می گذارد و دست بانک 

مرکزی برای عرضه نیما خالی است و باید تعدیل کند.
رییس جمهوری با بسیار عجیب و غریب خواندن شرایط، هدف تحمیل کنندگان 
جنگ را فرو پاشی اقتصاد ایران عنوان کرد و گفت: آنها موفق نشدند و اقتصاد ایران به 
روند خود ادامه داد که البته کاهشی شد. بسیاری از سرمایه گذاری ها کاهشی و رنج و 

مشکلات مردم بیشتر شد.
پنج شنبه های افتتاح پرچمی بود که برافراشته شد

روحانی گفت: وقتی ۴۵ میلیارد دلار واردات مواد اولیه و ضروری ناگهان ۳۶ میلیارد 
دلار می شود، معلوم است که به مردم فشار می آید؛ وقتی به دلیل تحریم ناگهان واردات 
۲۵۰۰ قلم کالا را ممنوع کردیم حتما بر مردم تاثیر می گذارد. ما به خاطر شرایط تحریم 

این کار را کردیم و در شرایط عادی چنین نمی کردیم.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: با این همه در این شرایط اقتصاد سرپا است و به 
حرکت خود ادامه می دهد و افتتاح پنج شنبه های ما پرچمی بود که برافراشته شد و رایتی 
بود که به اهتزاز درآمد و این رایت به دنیا اعلام کرد که آمریکا شکست خورد و طرح آمریکا 

نادرست بود.  
وی با اشاره به افتتاح  روز یکشنبه گذشته، گفت: سرمایه گذاری مجموع این افتتاح ها 
۱۲۸ هزار میلیارد تومان است و این شوخی نیست که یک طرح عظیم انجام و نصف 
استان های  آب،  شیرین سازی  و  فارس  خلیج  آب  انتقال  با  می شود.  متحول  کشور 
اصفهان، کرمان، یزد، خراسان جنوبی، خراسان رضوی و سیستان و بلوچستان از آن 
استفاده می کنند و بخش اعظم کشور در شرق متحول می شود و ما این کار را در شرایط 

تحریم و فشار انجام داده ایم.  
رییس جمهوری گفت: ما در شرایط فشار و تحریم این کار را انجام دادیم سیستان 
و بلوچستانی که محروم بود لوله گاز وارد این استان شد زاهدان، زابل و ایرانشهر گاز 
نداشتند در این دولت گاز وارد این استان  شد و در این دولت بود که بنادر ما در چابهار 
چند برابر ظرفیت قبلی قدرت پیدا کرد. در این دولت بود که راه آهن چابهار به زاهدان 

شروع شد و بخش هایی هم در اوایل سال آینده افتتاح و نهایی خواهند شد.
روحانی افزود: همین آبی که در بخش های مختلف انتقال و ادامه پیدا می کند و ۴۶ 
هزار هکتار زمین را در سیستان تحت پوشش قرار می دهد، یک تحول عظیم و بزرگ 
است. البته مسائل دیگر هم وجود دارد. اینها نشان می دهد اگر در شرایط عادی ما این 
کار را انجام دادیم خیلی جالب تعریف و تمجید نبود اما ما در شرایط تحریم این کار را 
انجام دادیم یعنی به دشمن گفتیم تو راه غلط را انتخاب و اشتباه کردی و البته به مردم ما 

فشار وارد کردی و این جای انکار نیست و مردم ما در مشقت و فشار قرار گرفتند.
وی خاطرنشان کرد: البته مدیریت در دوران جنگ بسیار پیچیده و سخت است و 
با مدیریت شرایط عادی متفاوت است لذا مدیریت ممکن است ایراد هم پیدا کند. ما 
در هشت سال جنگ تحمیلی بودیم و می دانیم چگونه است. خود من مسئول ستاد 
پشتیبانی در دوران جنگ و مسئول پدافند هوایی بودم. بنابراین می دانم مدیریت در 

دوران جنگ چگونه است.  
رییس جمهوری یادآور شد: اکنون هم در این سه سال به دستور رهبر انقلاب من 
فرمانده جنگ اقتصادی بودم هم اینجا و هم آنجا بودم و می توانم اینها را به خوبی با 
یکدیگر مقایسه کنم. دوران بسیار سختی برای ملت ایران پیش آمد ولی در عین حال این 

ملت سروقامت ایستاد و مقابله کرد و سر فرود نیاورد.
 وزیر نفت و رییس بانک مرکزی در خط مقدم جنگ اقتصادی قرار داشتند

روحانی اضافه کرد: برای این کار بزرگی که انجام شد مسئولین اقتصادی کشور بار 
سنگینی بر دوششان وارد شد. چون این جنگ، جنگ تحمیلی اقتصادی بود و مشخص 

است که سرداران اقتصادی این جبهه مسولین اقتصادی هستند و فشار اول دشمن در 
این تحریم اقتصادی بر نفت و بانک بود. این را همه می دانند که تحریم اصلی بر نفت و 

بانک بود و به همین دلیل وزیر نفت و رییس بانک مرکزی در خط مقدم قرار داشتند.
وی با قدردانی از همه مسئولین اقتصادی گفت: معنی این قدردانی این نیست که 
دولت ما نقص و مشکل نداشته است. ما مشکل هم داشتیم و ممکن است نقص و 
قصوری هم داشتیم اما در عین حال کار عظیم و بزرگی انجام گرفته است و این کار بزرگ 
را مانند یک تیم فوتبال است که در میدان مسابقه با یک تیم قدرتمند و معروف در میدان 
مبارزه می کند سه گل زده و یک گل هم خورده است حال ما بیاییم و مرتب بگوییم که 
یادتان نرود یک گل خورده است، خب بگو ۳ گل هم زده است ما باید متعادل و منصفانه 

سخن بگوییم و واقعیت را بیان کنیم.  
رییس جمهوری گفت: من اقتصادی ها و بزرگان اقتصاد کشور و مسئولین بانک ها را 
مورد خطاب قرار می دهم، آیا آنچه در این دولت برای تحول مثبت در بانک ها انجام گرفت 
در سال های قبل سابقه داشته است یا خیر؟ موسسات اعتباری غیرمجاز را چه کسی در 
این کشور جمع کرد؟ این موسسات اعتباری غیرمجاز در چه دوره ای و با چه سختی و 

مشکلات و چه هزینه ای جمع شدند؟
رییس دولت تدبیر و امید گفت: ما ناچار شدیم مقدار زیادی پول پرداخت کنیم، 
می دانید پرداخت ۳۰ هزار میلیارد تومان پول به چه معناست؟ و پایه پولی هم است و 
کار بسیار عظیم و بزرگی است. اینکه جلوی بانک های متخلف را بگیریم و سرپرست برای 
آن بانک ها قرار بدهیم کار بزرگی است و به این معناست که بانک مرکزی بر این بانک ها 

نظارت می کند.
 وی اضافه کرد: اینکه ما بانک های نیروهای مسلح را ادغام کردیم کار عظیم و بزرگی 

بود که همه این بانک ها در بانک سپه ادغام شدند.
روحانی با اشاره به سامانه های ایجاد شده در بانک مرکزی گفت: ایجاد این سامانه ها به 
معنای مبارزه با فساد است. شما هر سامانه دقیقی که درست و شفافی که درست کنید 
که همه بتوانند آن سامانه نگاه کنند و همه بتوانند در یک پنجره واحد وارد شوند و ببینم 

چه خبر است یعنی مبارزه با فساد.
رییس جمهوری با بیان اینکه اولین راه مبارزه با فساد، شفاف سازی و اطلاع رسانی 
و این است که همه مردم مطلع شوند که ما چه کاری انجام می دهیم، اظهار کرد: در 
این شفاف سازی کار بزرگی صورت گرفته است. متاسفانه ما در این سال ها با پولشویی و 
تامین مالی تروریسم مبارزه کردیم اما بلد نبودیم این مبارزات مان را تابلو کنیم و این واقعا 

موضوع عجیبی است.
روحانی اظهار کرد: ما در کشوری هستیم که همسایه هایمان را می بینیم و می دانیم 
چه خبر است. ما بهترین مبارزه را با فساد و بیشترین مبارزه را با پولشویی و تامین مالی 
تروریسم انجام دهیم ولی وقتی نوبت به تابلو می رسد که می خواهیم مبارزاتمان را به دنیا 
اعلام کنیم در اینجا کمی خجالت می کشیم و این تابلو را پایین می آوریم که کسی متوجه 

نشود، ما کار خوب را برای خدا انجام دهیم و واقعا دل انسان می سوزد.
در مبارزه با فساد از همه مقدم تر هستیم/عده ای افتخار می کنند که لوایح را تصویب 

نکردند
وی ادامه داد: چهار لایحه ای که دولت به مجلس داد، مجلس تصویب کرد و حتی 
ایرادات آن در شورای نگهبان هم حل شد اما در جای دیگر گیر افتاد واقعا چیز عجیبی 
است. بعد هم عده ای افتخار می کنند می گویند ما این طرف سال تصویب نکردیم آن 
طرف سال تصویب می کنیم، آن طرف سال افتخار می کنند می گویند این دولت تصویب 
نکرده، چرا نکردید. ما که در مبارزه با تروریسم از همه مقدم تریم، بنابراین در بخش مالی 
آن هم باید مبارزه کنیم. ما با فساد مبارزه می کنیم و حکومت اسلامی داریم چرا آنها 
را بیان نمی کنیم و توضیح نمی دهیم.  باید تلاش کنیم و دوستان دیگر را با یک زبان 

دیگری قانع کنیم که همه با هم باشیم و این مساله را نهایی کنیم.  
روحانی تاکید کرد: بانک مرکزی می خواهد با دنیا کار کند،  با منابع مختلف داد و ستد 
کند. اوراق بخرد و اوراق بدهد. سرمایه گذاری کند و سرمایه گذاری را بپذیرد. کشورهای 
دوست وقتی می خواهند با بانک مرکزی کار کنند باید مطمئن باشند که مشکلی برای 
آنها پیش نمی آید. یک نهاد بین المللی به آنها گیر نمی دهد و افتخار کنند که با بانک 
مرکزی ایران کار می کنند. کاری نکنیم که دوستان ما هم بترسد که اگر با شما کار کنیم، 

گرفتار می شویم.  

 دست بانک مرکزی را در تعامل با دنیا بازبگذاریم
رییس جمهور گفت: تشکر من از بانک مرکزی به این دلیل است که دست بانک مرکزی 
را برای تعامل با دنیا باز بگذاریم آنها بیایند حرکت کنند که به نفع کشور و به نفع بانک ها و 
نفع به بانک مرکزی است. بانک مرکزی پشتوانه و ناظر بانک ها است. بانک های دیگر ما 
هم حرکت می کنند. بانک های ما مایلند که با دنیا کار کنند و آنها هم همینطور هستند.  
وی در ادامه به کمک بانک مرکزی و بانک ها در زمینه کرونا اشاره کرد و گفت: در زمینه 
کرونا همه دنیا دچار مشکل شدند. این که کشوری یک یا دو تریلیون دلار یا بیشتر برای 
مبارزه با کرونا می گذارد، نشان از مهم بودن آن است چرا که کرونا در زندگی مردم تاثیر 

گذاشته و مشکلاتی درست کرده است.  
روحانی یادآور شد: خارجی ها که ضد ما هستند، در تبلیغات خود خوب بلد هستند 
یعنی تا کاری درست می شود شروع به شلوغ کردن می کنند چون می دانند یا سلامت 

مردم را در تردید قرار دهند یا زندگی آنها را هدف قرار می دهند.
وی خاطرنشان کرد: کار درستی در کشور انجام گرفت و یک ستاد خوب برای مبارزه 
با کرونا شکل گرفت که در این مدت یک سال و چند هفته ۶۱ جلسه گذاشتیم و ۸۴۳ 
مصوبه تصویب کردیم که تمام مصوبات اجرا شد و این یکی از ستادهای موفق در کشور 
بوده است که به موقع رصد و عمل کرده است. البته همه در این جهت کمک کردند و 
کار بزرگ و عظیمی انجام گرفت و در این کار اگر بانک مرکزی نبود و بانک ها نبودند دچار 

مشکل می شدیم.
رییس دولت دوازدهم یادآور شد: در این ایام برای خرید واکسن نیاز به دلار و پول ارزی 
داشتیم و بانک مرکزی با همه سختی هایی که داشت، این پول را به فوریت و با تقدم 
ویژه تامین کرد. بیش از ۱۶ میلیون واکسن از کواکس خریداری کردیم که به تدریج 
وارد می شود و در کنار آن واکسن هایی که از کشورهای دیگر خریداری کردیم که الان 

واکسیناسیون در حال انجام است.  
روحانی گفت: بانک رقمی بیش از ۱۲۰ هزار میلیارد تومان تخصیص داد. ۷۵ هزار 
میلیارد تسهیلات و بقیه را به صورت دیگر به میدان آورد که توانستیم کار انجام دهیم. 
علاوه بر این سازمان برنامه و بودجه با برنامه ریزی خوبی که انجام داد، توانستیم برای 
افرادی که در فشار بودند ۳ ماه در اوایل و ۴ ماه آخر سال یعنی در ۷ ماه برای اقشار 
کم درآمد نفری ۱۰۰ هزارتومان ماهانه پرداخت کنیم. نمی خواهم بگویم این ۱۰۰ 
هزارتومان همه مشکلات را حل کرد به هر صورت کمکی بود که کمی فشار را از دوش 

مردم بردارد.
بار تحریم روی یک دوش و بار کرونا بر دوش دیگر بانک مرکزی بود

رییس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری از سخنانش گفت: امهال هایی که در 
پرداخت پول های برق و آب به مردم اعمال و تنفسی که به آنان داده شد، کمک دیگر 
بانک مرکزی بود. در اجاره مسکن و حمل و نقل کمک شد. به همه کسب و کارهایی 
که در فشار شدید قرار گرفتند مانند هتل داری و گردشگری وام اعطا و کمک شد و در 

مجموع بانک کار بزرگی انجام داد و قدم بزرگی برداشت.  
روحانی گفت: اولین پیشنهادات در اولین جلسه سال ۹۹ از سوی آقای همتی بود و 
کار بزرگی در این مدت انجام شد و روی یک دوش بانک مرکزی بار تحریم و روی دوش 
دیگرش بار کرونا بود که توانستیم هر دو بار را برداریم و همه بخش های اقتصادی تلاش 

کردند.
وی افزود: امروزبا قوت و قدرت می توانیم بگوییم سال آینده سال بهتری خواهد بود 
و  شرایط واکسن سال دیگر بهتر می شود و با توجه به مهار کرونا در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به سال ۹۹ بهتر خواهد شد و از ماه های اولیه سال ۱۴۰۰که عبور کنیم شرایط بهتر 

می شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه دولت در زمینه رفع تحریم همه توان خود را به کار 
می گیرد و یک لحظه را هم از دست نمی دهد، اظهار کرد: حرکت کردن در این راه سخت 
است و مشکلاتی دارد؛ زمینش صاف نیست و چاله زیاد دارد اما کار را شروع کردیم و 
خدا کمک می کند. شرایط کشور از لحاظ جنگ اقتصادی در سال ۱۴۰۰ نسبت به 

سال ۱۳۹۹بهتر خواهد شد.
 روحانی خاطرنشان کرد: همدیگر را یاری و کمک خیر و مومنانه می کنیم و با هدایت 
از  و  به دست هم می دهیم  و تحریم همه دست  مقام معظم رهبری در بحث کرونا 

مشکلات عبور خواهیم کرد.

روحانی در شصتمین اجلاس مجمع عمومی بانک مرکزی ؛

کسی حق ندارد واقعیت های تاریخ کشور را نادیده بگیرد یا تحریف کند

 سخنگوی دولت اینترنت ماهواره ای را ضرورت عصر اقتصاد 
ارائه  برای  بین المللی  شرکت  هر  گفت:  و  کرد  عنوان  دیجیتال 
خدمات می تواند پس از اخذ مجوز، در ایران خدمت رسانی کند و 

دولت نگاه تهدید محوری به این فناوری ندارد.   
علی ربیعی روز سه شنبه در نشست خبری و در پاسخ به پرسش 
تاثیر  بر  بایدن مبنی  نماینده  به اظهارات  خبرنگاران در واکنش 
در  ایران  سوی  از  هسته ای  مذاکره  زمان بندی  جدول  نداشتن 
سیاست این کشور گفت: ما از این موضع غافلگیر نشدیم چون 
انتخابات پیشین آمریکا هم تاثیری بر سیاست ما در آمادگی برای 
بازگشت فوری ایران به اجرای کامل تعهداتش در برجام پس از 
پایبندی دوباره آمریکا به تعهدات، لغو تحریم ها و اجرای قطعنامه 

۲۲۳۱ شورای امنیت نداشت.
 وی گفت: ما حتی در دولت قبلی آمریکا هم اعتقاد داشتیم 
که اتلاف وقت در بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان، اشتباه و 
همراه با پیامدهای زیانباری خواهد بود. امروز، روزنه  فرصت باقی 
مانده برای حل اختلاف به شیوه رضایت بخش برای همه طرف 
ها تنگ تر از سابق است و اگر از این زمان طلایی استفاده کند، در 

آینده نزدیک بخاطر از دست دادن آن افسوس خواهد خورد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری افزود: از نظر ما، 
برجام سندی است که قابلیت باز شدن ندارد و لزومی به انجام 
مذاکرات بر سر آن نیست. مهم، بازگشت سریع آمریکا به برجام و 

اجرای تعهداتش بویژه لغو عملی تحریم هاست.
دولت  نظر  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  دولت  سخنگوی 
درباره دسترسی مردم ایران به اینترنت ماهواره ای گفت: اینترنت 
برای  و  دیجیتال  اقتصاد  عصر  در  که  است  ضرورتی  ماهواره ای 
توسعه صنعت اینترنت اشیا و همچنین دسترسی به اینترنت در 

مناطق دورافتاده در همه دنیا در حال پیگیری است.
 وی افزود: دولت هم برای توسعه دسترسی به اینترنت در سیستان 
و بلوچستان و همچنین اخیرا در بشاگرد از آن بهره گرفته است و 
در سازمان فضایی ایران و کمیسیون های تخصصی شورای عالی 
فضایی، برنامه مدونی برای توسعه و نیز همکاریهای بین المللی در 

جهت بهره برداری از این تکنولوژی، ترسیم شده است.

 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: هر 
شرکت بین المللی برای ارائه خدمات می تواند پس از اخذ مجوز، در 
ایران خدمت رسانی کند و دولت نگاه تهدید محوری به این فناوری 

ندارد.  
ربیعی گفت: آنچه تحت عنوان مقابله با این فناوری ابتدا در 
مجلس مصوب شده بود، نیز پس از ایراد شورای نگهبان، در قانون 

بودجه مجددا توسط مجلس محترم از قانون حذف شد.
 کرونا یک و نیم میلیون شغل را از بین برد

 سخنگوی دولت با جمع بندی و اعلام آمار از روند اشتغالزایی 
در دولت در یک سال اخیر اظهار کرد: شیوع کرونا بر اقتصاد ایران 
همانند سایر کشورها تاثیر منفی گذاشته است و شغل از دست رفته 
کشور از بهار ۹۹ تاکنون بیش از یک و نیم میلیون نفر بود و شغل 
از دست رفته جوانان در این فاصله حدود ۷۳۱ هزار نفر یعنی ۵۵ 
درصد است. در ۹ ماهه امسال نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
۱ میلیون و۲۴۷ هزار نفر از شاغلان کاسته شد که تاثیر شیوع کرونا 
را تایید می کند. وی افزود: با کاهش محدودیت ها و شروع کسب 
و کارها در تابستان ۹۹، اقداماتی که دولت سامان داده و حمایت 
از بخش های خدماتی مانند گردشگری حدود ۴۶۶ هزار نفر از 
بیکارشدگان در دوره کرونا مجددا شاغل شده اند و این به معنای 

برگشت به کار برخی شاغلان بیکار شده است.
ربیعی با بیان اینکه داده های وزارت تعاون و کار و رفاه اجتماعی 
نشان می دهد ۳۷۶ هزار فرصت شغلی جدید هم در سال ۹۹ 
برای ۱۴۰۰  کار  بازار  کارشناسان  پیش بینی  گفت:  ایم،  داشته 
مثبت است و روند را افزایشی می دانند که این امر به دو وضعیت 
برمی گردد؛ یکی طرح هایی که در دوران برجام امکان اجرای آن 
فراهم شد و این طرح ها در سال ۱۴۰۰ افتتاح خواهند شد. این 
پروژه ها تعداد قابل توجهی شغل پایدار ایجاد می کند و بخشی از 

بهبود وضعیت به خاطر به ثمر نشستن این پروژه ها است.
 بخش خدمات از رکود خارج می شود

وی ادامه داد: با کاسته شدن از آثار شوک  کرونا در بخش خدمات 
و حمایت این دولت در این بخش، بخش خدمات از رکود خارج 
دست  به  بیشتری  مشاغل  خدمات  بخش  تدریج  به  و  می شود 

خواهد آورد. شاخص ها نشان می دهد که خدمات رکود بیشتری 
متحمل شده که هر چه جلوتر می رویم از رکود خارج می شود و 

بنابراین بخشی از اشتغال در خدمات ایجاد خواهد شد.  
در سال ۹۸  که  این است  دیگر  نکته  سخنگوی دولت گفت: 
با  بر اقتصاد را حذف کردیم و به تدریج  آثار منفی تحریم  و ۹۹ 
سیاستگذاریهای صورت گرفته آثار منفی تحریم از اقتصاد ایران 
تخلیه شده و این سیاست گذاری موجب شکل گرفتن مقاومت 
هم  اشتغال  حوزه  در  می رسد  نظر  به  شد.  خواهد  اقتصادی 

موفقیت هایی خواهیم داشت.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری جامعه هدف برخی 
اشتغال های ایجاد شده را زنان عنوان کرد و ادامه داد:  از سال ۹۶ 
تا امسال به طور متوسط حدود ۳۸ درصد مشاغل ایجاد شده در 
کشور متعلق به زنان بود و سالانه ۱۸۰ هزار فرصت شغلی برای زنان 

ایجاد شد.
 ربیعی اضافه کرد: دولت در کنار فراهم سازی تسهیلات لازم از 
حیث بیمه ای، مالی و بانکی، حمایت از بیکار شدگان را در دستور 
کار قرار داد و ۶۶۰ هزار از ۷۳۰ هزار مراجعه کننده از بیمه بیکاری 

برخوردار شده اند و بقیه هم در نوبت قرار دارند.
 با سیاستگذاری به رشد بدون اشتغال غلبه کردیم

 سخنگوی دولت یادآورشد: از اوایل سال جاری تسهیلات بانکی 
دولت با نرخ ۱۲ درصد از اوایل بهار امسال برای بنگاه های به شدت 
آسیب دیده آغاز شد و بیش از  ۵۸۰ هزار واحد اقتصادی با اشتغال 
بیش از یک میلیونی در این دامنه حمایتی قرار گرفته اند و این روند 
در سه حوزه گردشگری، ورزش، و فرهنگ و هنر دنبال می شود.   
اشتغال مشخص  نظریه  دوازدهم  و  یازدهم  دولت  در  افزود:  وی 
داشته ایم و شاهد رشد بدون اشتغال بوده ایم که این پدیده چند 
اما ما در حوزه سیاستگذاری اشتغال،  سال اخیر جهان است. 
آگاهانه عمل کردیم و تا حدودی با سیاست بازار کار توانستیم به 

رشد بدون اشتغال غلبه کنیم
استقبال از تلاش جامعه بین الملل برای متقاعد کردن 

آمریکا به اجرای قانون 
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره اظهارات سرگئی 
اعلام کرده روسیه درصدد است  وزیر خارجه روسیه که  لاوروف 
با میانجی گری میان ایران و آمریکا دو کشور را بر تعهدات خود 
به برجام بازگرداند، گفت: اطمینان داریم آقای لاوروف با حسن 
نیت کامل آمادگی روسیه را برای میانجی گری ابراز کرده اما نحوه 
بازگشت طرفین به تعهدات و زمینه تحقق آن مطابق توافق برجام 

و قوانین بین المللی بسیار ساده و برای همه طرف ها روشن است.
وی با اشاره به اینکه واشنگتن به رغم تغییر دولت در آمریکا و 
شعارهای آن، همچنان به نقض قطعنامه ۲۲۳۱ ادامه می دهد، 
افزود: آمریکا کشوری بود که از برجام خارج شد و امروز هیچ عقل 
سلیمی این انتظار را از ایران نمی پذیرد که قبل از پایبندی دوباره 
متحد،  ملل  سازمان  امنیت  شورای  قطعنامه  اجرای  به  آمریکا 
اقدامات جبرانی خود را که در واکنش به آن نقض عهد صورت 

گرفته متوقف کند.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: 
البته از تلاش روسیه و سایر اعضای جامعه بین المللی برای متقاعد 
بین الملل استقبال  قوانین  به اجرای اصول ساده  آمریکا  کردن 

می کنیم و مشورت نزدیکی با روس ها در مورد اجرای کامل برجام 
داشته و داریم. طبعا روسیه نسبت به چالش عظیمی که آمریکا با 
خروج خود از برجام و تعلل بیش از حد در بازگشت آن برای سایر 

طرف های برجامی ایجاد کرده، کاملا آگاه است.
انتخاب  با  آمریکا  دولت  کرد:  امیدواری  ابراز  دولت  سخنگوی 
هرچه سریع تر تنها گزینه درست، توانایی اش را برای خارج کردن 

آمریکا از سردرگمی، آشفتگی و قانون شکنی اثبات کند.
 سود و ضرر ارز ترجیحی را باهم ببینیم

ربیعی درباره ارز ترجیحی و احتمال وجود رانت در این ارز گفت: 
بارها اعلام کردیم ارز ترجیحی هم فواید و هم ضرر دارد. رانت به 
احتمال قوی در ارز ترجیحی وجود دارد و هیچ کس آن را انکار  
نکرده است اما در نظر داشته باشیم ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی 

در شرایطی که اقتصاد از تعادل خارج شده است چه تاثیری دارد.
ما متصل  بودم قیمت کالاهای  ادامه داد: قبلا هم گفته  وی 
به ارزی شده بود که هر روز بالا و پایین می رفت. زمانی لوازمی 
می خریم که عمر طولانی دارند. در این شرایط اگر برخی کالاها 
به زندگی روزمره مردم مربوط هستند،   روزی به تهدید به جنگ و 
روزی به اظهار نظر و آثار روانی آن روی ارز بسپاریم، تاثیر این کار را 
بر زندگی مردم باید ارزیابی کنیم. ما ارز ترجیحی را از ۲۵ میلیارد 
به ۸ میلیارد رساندیم و به دنبال این بودیم با یک برنامه مشخص به 

سمتی برویم افزایش قیمت نداشته باشیم.
سخنگوی دولت گفت: با پدیده سودجویی مواجه هستیم و قطعا 
باید در مقابله با سودجویی ها و کنترل ها برنامه قوی تر می داشتیم 
که امروز با نظام شبکه اطلاع رسانی که در سامانه تجارت شکل 
گرفت و نظارت هایی که هست امیدواریم از این تنش خارج شویم.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری درباره نظارت بر کالاها 
و حذف ارز ترجیحی روغن توسط دولت گفت:  در حال حاضر 
کمبودی درباره روغن وجود ندارد، تولید کارخانجات ما نسبت به 
گذشته افزایش نیز داشته است، مطابق آمار نیاز ماهانه روغن کشور 
۱۳۰ هزار تن بوده اما از اسفند ماه ۲۰۰ هزار تن تولید و توزیع شد.
وی افزود: جلسه گذشته سخنی داشتم که برخی رسانه ها خود 
را مدعی العموم می دانند و سخنان را با حذف قسمت هایی منتشر 
می کنند. اساسا در مورد روغن، اثر روانی احتمال گران شدن و 
برداشته شدن ارز ۴۲۰۰ تومانی و رفتار مصرف کنندگان مبنی بر 

خرید بیشتر و از طرفی قیمت جهانی روغن افزایش داشته است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان اینکه افزایش 
قیمت جهانی باعث برخی نارسایی در عرضه شده است، اظهار 
کرد: در یک سال گذشته قیمت جهانی روغن پالم ۷۵ درصد و 
روغن خام آفتاب گردان ۱۳۵ درصد افزایش داشته است. این در 
حالی است در سال گذشته افزایش این کالا نهایتا ۴ تا ۵ درصد بود.

 سفارش 40 هزار تن میوه برای شب عید
ربیعی با اشاره به سفارش۴۰ هزار تنی میوه شب عید، اظهار 
کرد: حمل و توزیع میوه شب عید در حال انجام است و در نقاط 
متعدد در تهران و شهرهای بزرگ از اول هفته جاری تا پایان فروردین 
ماه ۱۴۰۰ در میادین میوه و تره بار و شبکه های منتخب و متعدد 

عرضه خواهد شد.
 سخنگوی دولت اضافه کرد: بنابر گزارش همکاران در وزارت 
بین  قیمت  تفاوت  ما  مشکل  است.  پر  میوه  از  انبارها  صمت 

مغازه ها با میادین است که تصمیم گرفته شد با استفاده از ظرفیت 
تعاونی های مختلف و فروشگاه های بزرگ توزیع به نحوی انجام شود 
که از صف ها کاسته شود. همچنین براساس مصوبه دولت مقرر شد 
واردات برخی میوه های گرمسیری از نقاط مرزی آزاد شود و فعلا 

ممنوعیت صادرات میوه اعمال می شود.
ترس از قدرت فوتبال ایران در محرومیت از میزبانی کاملا 

مشخص است
در  ایران  از  میزبانی  حق  شدن  گرفته  درباره  دولت  سخنگوی 
مقدماتی جام جهانی و ارتباط آن با نپیوستن ایران به FATF گفت: 
تصمیمات غیرمنصفانه و ناعادلانه ای که در قبال ورزش کشور 
و فوتبال ملی و باشگاهی ایران در چند سال اخیر صورت گرفته، 
متاثر از تحریم های ظالمانه آمریکا و آخرین تلاش های علاقه مندان 
به ترامپ برای منزوی کردن کشورمان و تداوم فشار حداکثری به 
ایران است. البته بدون تردید علاوه بر این اقدامات سیاسی، ترس 

از قدرت فوتبال ایران و جوانان با انگیزه آن هم وجود دارد.  
وی با اشاره به تصمیم اخیر کنفدراسیون فوتبال آسیا در محروم 
کردن میزبانی ایران به بهانه هایی چون محدودیت در امور مالی، 
بانکی و لجستیکی نمایندگان ایران در رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا، گفت: میزبانی گروه هایی که نمایندگان کشورمان در آن 
و  هندوستان  عربستان،  قبیل  از  کشورهایی  به  داشتند  حضور 
در  ایران  ملی  تیم  میزبانی های  همچنین  شد،  سپرده  امارات 
اول مقدماتی جام جهانی در شرایط  برگشت مرحله  دیدارهای 
حساس رقابتی در گروه سوم آسیا به بحرین، رقیب جدی ایران در 
راه صعود واگذار شد، این آخرین تصمیماتی است که با بی عدالتی 
ابلاغ و موجب ضرر و زیان حقوق فوتبال ایران شده و ظلمی آشکار 

در حق ملت ورزش دوست ایران است.
 بهانه های کنفدراسیون برای ما قابل قبول نیست

ربیعی با بیان اینکه ما می فهمیم تحریم و مشکل انتقال پول 
بهانه سازی مسئولان کنفدراسیون بوده و برای ما این بهانه جویی ها 
قابل قبول نیست، گفت: متاسفانه این اولین بار نبود که فوتبال 
ایران اسیر این بی عدالتی های محض در نهاد حاکمیتی فوتبال در 

قاره آسیا شد.  
 وی اظهار کرد: فصل گذشته نیز کنفدراسیون فوتبال آسیا در 
نهایت بی منطقی تصمیم بر لغو میزبانی های نمایندگان ایران در 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گرفت که با دستور و حمایت وزیر 
ورزش و جوانان، تیمی متشکل مدیران باشگاه های ایرانی همراه 
با مدیران ورزش کشور به مقر کنفدراسیون رفتند و با اعتراض و 
گرفتند.  پس  را  ایران  نمایندگان  میزبانی های  قانونی،  اقدامات 
تغییر داد و حق میزبانی  را  کنفدراسیون فوتبال آسیا رای خود 
نمایندگان ایران در بازی های برگشت دوره قبل لیگ قهرمانان آسیا 

پس گرفته شد.
از  موجی  که  اخیر  اتفاقات  درباره  افزود:  دولت  سخنگوی 
نارضایتی را در بین مردم ورزش دوست ایران نسبت به تصمیم 
کنفدراسیون فوتبال آسیا بدنبال داشته است، پس از انتشار شایعه 
عدم میزبانی ایران برای مسابقات برگشت انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۲ و رقابت های لیگ قهرمانان آسیا، وزیر ورزش و جوانان به 
درخواست فدراسیون فوتبال همه اقدامات حمایتی را انجام خواهد 

داد و به شدت دنبال خواهد کرد.   

سخنگوی دولت :

 دولت نگاه تهدیدمحور به فناوری اینترنت ماهواره ای ندارد
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خدای من! از گوناگونیِ آثار و تغییر 
حالت ها دانستم که تو می خواهی خود 
را در هر چیز به من بشناسانی تا در هیچ 

چیز از تو بی خبر نمانم ... .

چهارشنبه -بیست وهفتم اسفند1399 - سال بیست وسوم- شماره 5239

الإقبال : ص ٣48

طرح:مهدی عزیزی 

 اتوبوس ویژه سفر به شمال رسید!
نمایندگان مجلس چقدر حقوق می گیرند؟

 سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت است حقوق نمایندگان حدود ۱۰ الی ۱۲ میلیون تومان است 
محمدحسین فرهنگی دیروز در حاشیه جلسه علنی مجلس با اشاره به بحث حقوق نمایندگی اشاره کرد و گفت: 
" یکی از همکاران هزینه های نمایندگان و همچنین مسائل مربوط به حقوق آنها را در نامه ای منتشر کرده است. 
بخشی از این گزارش درست است زیرا دفاتری که نمایندگان در سراسر کشور دارند بعضاً برای بررسی چند حوزه 
انتخابیه است و مانند همه دستگاه های اجرایی این هزینه ها جهت مصارف دفاتر هزینه می شود اما حقوق نمایندگان 
حدود ۱۰ الی ۱۲ میلیون تومان است."سخنگوی هیئت رئیسه مجلس یادآور شد: »هیچکدام از نمایندگان از هزینه 
دفاتر برای مصارف شخصی استفاده نمی کنند، موضوعاتی مانند مسکن و خودروی نمایندگان نیز در این نامه عنوان 
شده است که قبلًا در ارتباط با آنها توضیح داده شده است. همه نمایندگان هزینه مسکن را دریافت نکرده اند، همه 
نمایندگان نیز خودرو را تحویل نگرفته اند و نمایندگانی که نیاز داشتند برای اسکان در یک مسکن، هزینه ای در 

اختیارشان قرار داده شد.«

دستور رهبر انقلاب به بسیجیان در ایام نوروز 
 مسئول نمایندگی ولی فقیه در بسیج گفت: رهبر انقلاب ضمن قدردانی از خدمات بسیجیان در امر کمک های 
مومنانه دستور فرمودند این تلاش ها پیگیری شود. حجت الاسلام و المسلمین محمدرضا تویسرکانی مسئول 
نمایندگی ولی فقیه در بسیج در سخنانی درباره حمایت از نیازمندان در روز های منتهی به عید نوروز و همچنین عید 
امسال، اظهار کرد: رهبر انقلاب مطالبه ای را در مورد کمک های مومنانه داشتند که بسیجیان در این راستا تمام تلاش 
خود را کردند.مسئول نمایندگی ولی فقیه در بسیج افزود: معظم له ضمن تقدیر و تشکر از خدمات بسیجیان در امر 
خیرخواهانه و خداپسندانه کمک های مومنانه نقل به مضمون فرمودند با قدرت پیگیری شود و تلاش شود در ایام عید 
نوروز سختی مردم کمتر شود.تویسرکانی خاطرنشان کرد: بسیجیان در ایام عید نوروز بنابر دستور مقام معظم رهبری 
باید بیش از پیش تلاش کنند.وی گفت: بسیج در هر مقطعی گزارش های مورد نیاز در بحث کمک های مومنانه را به 

رهبری ارسال می کنند و در آخرین گزارشی که ارسال شد، معظم له به این مهم تاکید کرده اند.
 

اتهام علیه عادل فردوسی پور در برنامه میثاقی 
دوشنبه شب در برنامه فوتبال برتر، عادل فردوسی پور تلویحا به سهم داشتن در ماجرای ندادن میزبانی به تیم ملی 
ایران متهم شد.نکته قابل  بحث آیتم یاد شده، کنایه تندی بود که تلویحا علیه عادل فردوسی پور به زبان آمد؛ گوینده 
این آیتم در یک چهارم پایانی این گزارش ویدئویی با اشاره به ضدایرانی بودن کنفدراسیون فوتبال آسیا و با اشاره 
به این که آن ها می خواستند مردم ایران را از تماشای فینال آسیا محروم کنند، به ناگاه و روی تصویری که گزارش 
اینستاگرامی بازی پرسپولیس و اولسان هیوندای را نشان می داد، گفت: »متاسفانه بعضی ها که ادعای وطن پرستی 

دارند، در این تلاش شرم آور سهم مهمی را ایفا می کنند!«

سهمیه بنزین سفر های نوروزی منتفی شد 
 سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: سهمیه بنزین برای سفر های نوروزی منتفی است.فاطمه 
کاهی، با بیان اینکه با توجه به شرایط کرونا، بعید به نظر می رسد در روز های باقی مانده سال، تصمیم جدیدی در 
این باره گرفته شود، اظهار کرد: بنابراین سهمیه فروردین ماه خودروها، طبق روال هرماه در کارت های سوخت واریز 
خواهد شد.به گفته وی سهمیه سوخت فرودین، ساعت صفر روز یکشنبه اول فروردین ماه در کارت سوخت مالکان 

واریز می شود.

زمان واریزسود سهام عدالت 
فرهاد دژپسند درمورد واریز سود سهام عدالت اظهار داشت: از ۱۰ روز قبل در تلاشیم که سود را از شرکت ها بگیریم 
و قبل از عید پرداخت کنیم. سعی می کنیم چهارشنبه و پنجشنبه، سود سهام عدالت به حساب افراد واریز شود.، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی بیان داشت: رقم سود عدد خوبی است؛ مثلًا برای یک خانواده چهار نفره حدود ۸۰۰هزار 
تومان واریز می شود. می خواهیم آن را کامل به افراد بدهیم. می توانیم الان نفری ۱۰۰هزار تومان بدهیم، اما تلاشمان 

این است که تا آخر همین هفته به طور کامل پرداخت شود.

رئیس مرکز فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

آمادگی کامل اورژانس ۱۱۵ قم
 در ایام نوروز و اعیاد شعبانیه

رئیس مرکز فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر ضرورت رعایت مسائل بهداشتی در 
تعطیلات در پیش رو گفت: نیروهای اورژانس ۱۱۵ قم برای نوروز ۱۴۰۰ در آمادگی کامل قرار دارند. 

 محمد شهیدی رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین از 
آمادگی ۱۰۰ درصدی مرکز اورژانس در ایام نوروزی خبر داد و به هموطنان و شهروندان توصیه کرد با توجه به 

اپیدمی ویروس کرونا در خانه بمانند و از انتشار بیشتر این ویروس جلوگیری کنند.
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط خاص کنونی با آمادگی کامل و صد درصدی و با تمام توان و استعداد در 

راه جلوگیری از آسیب های بیشتر حوادث ترافیکی و غیرترافیکی تلاش می کنیم.
 دبیر ستاد طرح سلامت نوروزی دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه یادآور شد:  قم شاهراه مواصلاتی ۱۷ 
استان می باشد و مرکز اورژانس استان نیز از ۲۵ اسفند تا ۱۶ فروردین ۱۴۰۰ در تمامی راه های مواصلاتی 
و در تمامی پایگاه های جاده ای استان استقرار دارد. رئیس اورژانس قم ادامه داد: همچنین تمامی خدمات 
اورژانس استان به مانند گذشته پابرجا است و شهروندان می توانند در صورت بروز حادثه و یا بیماری اورژانسی 
با شماره ۱۱۵ تماس گرفته و با ارائه شرح حال دقیق به کارشناسان پرستاری در صورت صلاحدید کارشناسان 

فوریت های پزشکی با آمبولانس های اورژانس ۱۱۵ بر بالین مصدومان و بیماران حاضر می شوند.
 شهیدی در پایان بیان کرد: مجدد به شهروندان عزیز توصیه می شود از مسافرت و همینطور دید و بازدید 

نوروزی خودداری کرده و نکته های بهداشتی را رعایت کنند.
 

مرکز بهداشت قم اعلام کرد؛ 

مراکز تست تشخیص سریع کرونا در قم 
تست تشخیص سریع کرونا در ۶ کلینیک و درمانگاه خصوصی و خیریه قم انجام می شود. 

به گزارش مرکز بهداشت قم، با هماهنگی انجام شده از سوی  معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم 
امکان انجام تست تشخیص سریع کرونا در ۶ کلینیک و درمانگاه بخش خصوصی و خیریه قم فراهم شد. بر 
اساس این گزارش همشهریان در صورت داشتن علایم مشکوک به کرونا با مراجعه به کلینیک ها و درمانگاه  
های تعیین شده با دستور پزشک کلینیک به کارشناسان مرکز بهداشت مستقر در کلینیک ارجاع داده می 
شوند و با انجام تست تشخیص سریع کرونا  در عرض ۲۰ دقیقه نتیجه تست را دریافت می کنند.  کلینیک ها 
و درمانگاه هایی که جهت استقرار تیم بهداشتی و انجام تست تشخیص سریع همکاری دارند شامل کلینیک 
غرضی، مهرگان، حضرت ابوالفضل )ع(، امام صادق )ع(، البرز و خاتم است. گفتنی  است تست PCR در 
مراکز درمان سرپایی کرونا انجام می شود که شامل مراکز شهدا، خوراکیان، پنبه چی، امام خمینی )ره(، 

جندقیان، فرقانی، پردیس، بعثت و امام حسن عسکری )ع( می شود.
 

سخنگوی اورژانس قم :

برخورد پراید و پژو ، قربانی گرفت 
سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر برخورد ۲ دستگاه پراید و پژو درقم ، 
یک خانم جان خود را از دست داد.  مهدی فراهانی افزود: این حادثه ساعت پنج دقیقه بامداد روز سه شنبه در 
بلوار مرجعیت رخ داد و ابر اثر آن خانمی حدودا ۴۴ ساله در صحنه حادثه جان باخت. سخنگوی اورژانس قم 
اضافه کرد: حادثه فوق چهار مصدوم نیز برجای گذاشت که سه مصدوم پس از دریافت خدمات اولیه توسط 
کارشناسان فوریت پزشکی با آمبولانس اورژانس ۱۱۵ به بیمارستان فرقانی منتقل شد. به گفته وی، یکی از 

مجروحان در محل حادثه توسط کارشناسان اورژانس ۱۱۵ درمان شد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

دو بیمار کرونایی درقم فوت کردند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و پنجم اسفند ماه ۹۹، دو بیمار کرونا 
مثبت دراین استان جان خود را از دست دادند.  محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت از مبتلایان به 
کووید۱۹ در قم، افزود: دراین مدت ۳۰بیمار با علائم ابتلا به کرونا درمراکز درمانی قم پذیرش که ۲۰ نفر 
بستری شدند. وی اظهار داشت: همچنین دراین مدت ۱۷ بیمار کرونایی نیز پس از بهبودی از بیمارستانهای 
قم مرخص شدند.  وی گفت: در حال حاضر ۱۳۴ بیمار کرونا مثبت در مراکز درمانی قم بستری هستند که 

حال ۱۲ نفر آنان وخیم است.
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد:

مصدومیت نوجوان قمی بر اثر مواد محترقه
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: نوجوان ١۶ ساله در اثر انفجار مواد 
محترقه دست ساز مصدوم شد.  حمید کریمی با اشاره به نظارت خانواده ها بر وسایل و لوازم نوجوانان 
اظهار داشت: ظهرروزسه شنبه نوجوان ۱۶ ساله ای که در پارکینگ منزل اقدام به ساخت مواد محترقه 
دست ساز می کرده، بر اثر انفجار این مواد دچار مصدومیت شده است. سخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: وضعیت عمومی این نوجوان بر اثر شدن جراحات وارده ناشی 
از انفجار مساعد نیست و بلافاصله پس از انجام عملیات نجات توسط نیروهای امدادی به مراکز درمانی 

منتقل شده است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد :

پیش بینی تمهیدات لازم برای 
نوروز و نیمه شعبان 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: امسال نیز مانند سال گذشته 
محدودیت ها و پروتکل هایی بهداشتی  برای برنامه های نوروز و نیمه شعبان در 
شهر خواهیم داشت، اما هنوز دستورالعملی از طرف ستاد ملی و استانی کرونا 

ابلاغ نشده است.
سید امیر سامع در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم 
در نوروز و نیمه شعبان، اظهار داشت: امسال نیز مانند سال گذشته بیماری کرونا 
و لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی تغییرات زیادی را در برنامه های شهرداری 

برای ایام نوروز و نیمه شعبان ایجاد کرده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم هم زمانی تعطیلات نوروزی را با نیمه 
شعبان موردتوجه قرارداد و افزود: امسال نیز مانند سال گذشته محدودیت ها 
و پروتکل هایی بهداشتی برای برنامه های نوروز و نیمه شعبان در شهر خواهیم 
داشت، اما هنوز دستورالعملی از طرف ستاد ملی و استانی کرونا ابلاغ نشده 
است. سامع شرایط کنونی شهر را برای حضور شهروندان در سطح شهر تشریح 
کرد و گفت: برخی اقدامات شهری با وجود بیماری کرونا انجام شده است، مانند 
بازگشایی حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران و برخی 
سفرهای اضطراری شکل گرفته و ممکن است شهر قم محدودیتی برای سفر در 

ایام نوروز  نداشته باشد.
وی از عدم اجازه نصب چادر در سطح بوستان ها در ایام نوروز خبر داد و ابراز 
کرد: در صورت نبود محدودیت سفر به شهر قم، در ایام نوروز مسافر خواهیم 
داشت که می توانند در هتل ها و مهمانسراها مستقر شوند اما مهمانسرای دولتی 
اجازه فعالیت نداشته و بوستان ها برای پذیرش مسافر و نصب چادر بازگشایی 
در  را  شهرداری  تجربه  عدم  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون  نمی شود. 
ممنوعیت سفر برای نیمه شعبان مطرح کرد و یادآور شد: در جلسه ستاد کرونا 
خواستیم وضعیت شهر را مشخص کرده و یا ممنوعیت سفر و عدم برگزاری 
برنامه های نیمه شعبان را مشخص کنند اما هنوز دستورالعملی برای برگزاری یا 

عدم برگزاری برنامه نیمه شعبان به ما ابلاغ نشده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر دستور مقام معظم رهبری بر 
کنسل شدن سفرهای نوروزی، اظهار داشت: شهرداری قم پیش بینی های لازم 
را برای هر دو حالت ممنوعیت و عدم ممنوعیت زائرپذیری و اجازه سفر به قم در 

ایام نوروز و نیمه شعبان انجام داده است.
سامع از آماده سازی مسیر پیاده روی به سمت مسجد مقدس جمکران خبر داد 
و بیان کرد: برای روز نیمه شعبان مسیر پیاده روی به مسجد جمکران را باید ازنظر 
رعایت پروتکل بهداشتی و نظافت راه آماده کنیم اما پیش بینی چگونگی رعایت 

پروتکل های بهداشتی بسیار سخت بوده و بر اساس تجربه امکان ندارد.

شهردار قم مطرح کرد: 

سال ۹۹ یکی از پرشکوه ترین سال ها 
از نظر سرمایه گذاری

شهردار قم گفت: ۶ مرحله افتتاح پروژه های عمرانی با اعتبار ۵ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان در قم انجام شد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه نور، 
با گرامیداشت ایام شعبان و پاسداشت یاد و خاطره شهید باکری به عنوان روز 
شهردار، اظهار داشت: سال ۹۹، سال بسیار سختی بود و با کرونا و سیل و 

مشکلاتی برای مدیریت شهری آغاز شد.
شهردار قم افزود: بخش عظیمی از کار در ابتدا، پیرامون تسهیلاتی برای 
از شیوع کرونا و ضد عفونی شهر و پارک ها و آماده کردن بهشت  جلوگیری 
معصومه)ص( و فرهنگ سازی برای پیشگیری از بیماری و اقدامات اجرایی در 

ایجاد خط تغسیل و تدفین شرعی گذشت.
سقائیان نژاد تصریح کرد: با این همه، سال ۹۹ یکی از پرفروغ ترین سالها از نظر 
توسعه عمرانی در برنامه شهری بود و ۶ مرحله افتتاح پروژه های عمرانی با اعتبار 

۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان در قم انجام شد.
وی بیان کرد: مرحله اول در دهه کرامت با افتتاح پروژه با اعتبار ۲ هزار میلیارد 
تومان و مرحله دوم در هفته دولت با ۱۱۵ میلیارد تومان و مرحله سوم در هفته 
دفاع مقدس با ۱۶۲ میلیارد تومان و مرحله چهارم در دهه ولایت با ۸۶۰ میلیارد 
و مرحله پنجم دهه فجر با ۱۴۰۰ میلیارد تومان و ایام بعثت با ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان انجام شد. شهردار قم در مورد سرمایه گذاری، خاطرنشان کرد: امسال 
یکی از پرشکوه ترین سالها از نظر سرمایه گذاری بود و در سال ۹۹ رقم ۱۱ هزار و 
۴۲۴ میلیارد ریال شامل یک سوم بودجه شهرداری به سرمایه گذاری اختصاص 

داشت و در این باره ۴ پروژه برای ابتدای سال آینده داریم.
سقائیان نژاد عنوان کرد: امسال بیشتر از بودجه ای که در سال ۱۴۰۰ ارائه 

دادیم، در مورد سرمایه گذاری نهادینه شده و پروژه ها با سرعت پیش می رود.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اعلام کرد:

تعطیلی آرامستان ها درپنجشنبه وجمعه 
آخر سال 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از تعطیلی پنجشنبه و جمعه 
آخر سال آرامستان های داخل شهر و بهشت معصومه )س( خبر داد.

سید سیف الدین موسوی نیارکی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات 
سفر شهرداری قم در نوروز و نیمه شعبان، از تعطیلی پنجشنبه و جمعه آخر سال 
آرامستان های داخل شهر و بهشت معصومه )س( خبر داد و اظهار داشت: با 
توجه به هماهنگی های انجام شده در استانداری و ستاد بحران، پنجشنبه و 
جمعه آخر سال آرامستان های داخل شهر و بهشت معصومه)س( تعطیل است.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اهمیت اطلاع رسانی دقیق 
به مردم را مطرح کرد و افزود: بنرهای اطلاع رسانی در سطح شهر نصب شده و 
چند مرتبه از طریق رسانه ها و صداوسیما تعطیلی پنجشنبه و جمعه آخر سال 

آرامستان های داخل شهر و بهشت معصومه )س( اعلام شده است.
موسوی نیارکی با تأکید بر عدم حضور شهروندان در آرامستان ها، تصریح کرد: 
از ستاد تخلفات شهری درخواست داریم  قبرستان های داخل شهر را پوشش 

داده و سازمان نیز چند اکیپ برای استقرار در آرامستان ها آماده دارد.
شد  شلوغ  آرامستان های  در  آتش نشانی  خودروهای  حضور  خواستار  وی 
و خاطرنشان کرد: برای استقرار نیروهای پلیس راهور و نیروی انتظامی  نیز 

هماهنگ های لازم انجام شده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد:

ممنوعیت ورود مسافر و برپایی
 چادر در بوستان ها

در  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
بهداشتی  نکات  رعایت  و  بهداشتی  شرایط  دلیل  به  شهری  سکونتگاه های 
به هیچ وجه امکان اسکان در پارک ها و بوستان ها وجود ندارد، گفت: در بوستان 

اجازه برپایی چادر نیز داده نمی شود.
پیام جوادیان در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم در 
نوروز و نیمه شعبان، برنامه های سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم را در 
ایام نوروز و نیمه شعبان تشریح کرد و اظهار داشت: طبق اعلام ها در ایام نوروز و 
نیمه شعبان سفر به شهر قم ممنوع نبوده ولی ورود مسافر به بوستان ها در بحث 

نصب چادر و کمپ ممنوع است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تجربیات سال های 
گذشته شهر قم را در ایام نوروز و نیمه شعبان یادآور شد و افزود: در سال های 
گذشته باوجود مدارس، هتل ها و مهمان پذیرها در اوایل فروردین و ساعات آغاز 
سال مشکلات بسیاری داشته و امسال باوجود تعطیلی مدارس و بوستان ها 

چالش بزرگی در پیش داریم.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: براساس اقدام های 
انجام شده در سال جهش تولید، حجم فعالیت های صنعتی در استان با راهبرد 
تکمیل زنجیره تولید گسترش یافته و فرصت های متعدد برای سرمایه گذاری و 

اشتغال در آن ایجاد خواهد شد. 
محمود سیجانی اظهارداشت : صنعت قم دراجرای راهبرد تکمیل زنجیره 
تولید دستاوردهای قابل توجهی داشته و امروز صنایع مادری در قم فعالیت 
می کند که وجود هر کدام از آن ها موجب شکل گیری واحدهای تولیدی متعدد 

برای تامین مواد مورد نیاز در تولید محصول نهایی شده است.
وی افزود: شکل گیری مجموعه ای از واحدهای صنعتی که محصول تولیدی 
آن ها در نهایت برای ساخت یک کالای مشخص مورد استفاده قرار می گیرد 

در شهرک های صنعتی قم، موجب افزایش فرصت های سرمایه گذاری و علاقه  
فعالان اقتصادی برای حضور در این بخش شده است.

وی ادامه داد: توجه به راهبرد تکمیل زنجیره تولید درقم باعث شده تا هزینه 
تولید محصولاتی که در قالب این طرح مورد توجه بوده است، کاهش یافته و 
صنعتگران با سهولت بیشتری به مواد و محصولات مورد نیاز خود برای تولید 

کالای نهایی، دسترسی داشته باشند.
سیجانی گفت: همچنین این راهبرد موجب کاهش آثار منفی تحریم های 
ظالمانه در بخش صنعت استان شده و فعالیت های صنعتی با اتکا به توان 
داخلی حتی در شرایط دشوار فشارهای اقتصادی، بدون توقف ادامه می یابد.

وی با اشاره به ظرفیت بالای شهرک های صنعتی قم برای استقرار صنایع 
تکمیل کننده زنجیره تولید، بیان کرد: در آینده نزدیک قم با تکمیل زنجیره 
تولید بسیاری از محصولات مورد نیاز کشور به یکی از قطب های مهم تولید و 

صادرات این کالاها تبدیل خواهد شد.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
 )I.C.T( قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات - )محمودآباد، ثامن الائمه )ع
و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها 
به خصوص دو شهرک راهبردی شکوهیه و محمود آباد موقعیت ممتازی برای 

توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم فراتر از ۵۹ هزار 
میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود ۲ 
هزار و ۴۰۰ واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش از ۵۸ هزار تَن فرصت 

اشتغال ایجادشده است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم به قطب  مهم تولید و صادرات تبدیل خواهد شد

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: برخی از 
قوانین دست و پا گیر برای ساخت مساجد بین 
راهی نفس گیر شده است که باید این قوانین مورد 

بازنگری قرار گیرد. 
با  گفت وگو  در  گذشته  خامه یارروز  محمد 
خبرنگاران با اشاره به فعالیت های ستاد اقامه نماز 
استان قم اظهار کرد: ستاد اقامه نماز استان قم بنا 
بر اعلام ستاد مرکزی نماز، سرآمد ستاد های اقامه 
نماز کشور بوده و می توان به صراحت بیان کرد هیچ 

فعالیتی در دوران کرونا متوقف نشده است.
وی خاطرنشان کرد: کرونا فرصتی ایجاد کرد که 
نگاه ویژه ای به مساجد، نمازخانه های بین راهی و 
مدارس صورت گیرد و مشاوره و ارتباط با کارمندان 

و خانواده ها انجام شود.
به  اشاره  با  قم  استان  نماز  اقامه  ستاد  مدیر 
از  بسیاری  گفت:  شده  انجام  اقدامات  دیگر 
ایام تعطیل بازسازی و  نمازخانه های مدارس در 

نمازخانه های بین راهی تجهیز و بازنگری شد.
وی خاطرنشان کرد: اجلاس نماز در سال ۹۹ 
قوی تر از سال های گذشته برگزار شد و از شبکه 
استانی و به صورت آنلاین و شبکه شاد مورد پخش 

قرار گرفت.
خامه یار عنوان کرد: شب شعر نماز برای نخستین 
بار برگزار و سه بار مسابقه کتابخوانی برگزار شد. 
با رعایت دستورالعمل ها در  نشست های فصلی 
 ۳۰ از  بیش  همچنین  و  گرفت  قرار  کار  دستور 
با حضور کارشناسان  ادارات  در  معارفی  نشست 

مرکز تخصصی نماز برگزار شد.
صورت  محتوایی  فعالیت های  به  اشاره  با  وی 
گرفته گفت: ۲۰۰ عکس نوشته و ۱۰۰ کلیپ برای 
شبکه شاد آماده شد و برگزاری جلسات متعددی 

برای خانواده ها در زمینه نحوه دعوت فرزندان به 
نماز از دیگر اقدامات بود.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم خاطرنشان کرد: 
بیش از ۳۰۰  نشست در مساجد و پارک ها با حضور 
برادر و ۹ کارشناس خواهر برگزار  ۲۳ کارشناس 

شد.
وی با اشاره به فعالیت های آموزشی صورت گرفته 
گفت: دوره های متعدد معارف نماز را برای کارکنان 
از ۲۹۰ نفر در فضای  دولت برگزار کردیم. بیش 
و  کردند  شرکت  معراج  آموزشی  دوره  در  مجازی 

آموزش های لازم را فراگرفتند.
نظارت ها  و  ارزیابی  کرد:  خاطرنشان  خامه یار 
سبب شد که امسال سه مسجد و نمازخانه مجهز 
بین راهی داشته باشیم. نمازخانه های بین راهی 
ما نسبت به همه استان ها برتری دارد زیرا هر ماه 
نظارت و گشت مشترک انجام می شود و تجهیز 

نمازخانه ایستگاه محمدیه ثمره نظارت ها است.
وی با بیان اینکه فعالیت های دبیران اقامه نماز 
درخور تجلیل است، عنوان کرد: بازدید مکرر از 
نمازخانه ادارت و تجهیز از  سوی دبیران اقامه نماز  
و برگزاری نشست های فصلی با دبیران اقامه نماز 

در دستور کار است.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به احداث 
پردیس  مسجد  گفت:  استان  مساجد  تجهیز  و 
قم افتتاح و سه مسجد روستایی احداث شد که 
مهندسان جهادی و خیران در این امر همکاری 

کردند.
وی ضمن گلایه از برخی از قوانین دست و پا گیر 
بیان داشت: برخی از قوانین دست و پا گیر برای 
ساخت مساجد بین راهی نفس گیر شده است که 

باید مورد بازنگری قرار گیرد.

خامه یار خاطرنشان کرد: احداث سه مسجد به 
طور مستقیم و دو مسجد بین راهی از سوی بخش 
خصوصی اقدام شد و برای احداث ۱۷ مسجد در 

استان کمک شد.
تفاهم نامه  ادارات  همه  با  اینکه  بیان  با  وی 
اجرای برنامه های نماز منعقد شده است، گفت: 
تفاهم نامه ها در استان بومی سازی شده است و اگر 
با اداره ای تفاهم نامه اجرای برنامه ها منعقد نشود 

در کمیته ارزیابی مردود است.
استان قم با کمبود مسجد مواجه است 

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به استمرار 
نوروز  ایام  در  بین راهی  نمازخانه های  بر  نظارت 
گفت: سامانه ای در زمینه نمازخانه های بین راهی 
همراهی  اجرایی  دستگاه های  با  و  شده  تعریف 

می کنیم.
وی با اشاره به گذشت دو سال از حادثه سیل پل 
دختر گفت: هنوز مسجدی در این منطقه احداث 
نشده بنابراین دوم فروردین گروه فنی از قم برای 

احداث مسجد در این منطقه اقدام می کنند.
خامه یار یادآور شد: در صورت تقاضا اگر در هر 
هیأت و مجتمعی و جلسه خانوادگی مشاور نماز 
و مربی برای کودکان و استاد تقاضا شود آمادگی 

وجود دارد.
وی با بیان اینکه تولید محتوا در فضای مجازی را 
از برنامه های سال آینده ذکر کرد و افزود: با چنین 
برنامه هایی در شبکه های اجتماعی شاهد فعالیت 

جدیدی خواهیم بود.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به کمبود 
مسجد در استان قم گفت: سرانه جمعیت نسبت 
به  است  استان ها  از  برخی  از  کمتر  مساجد  به 

طوری که  ۲۵ مسجد در پردیسان کم داریم.

مدیر فناوری اطلاعات، امنیت مجازی و شبکه دولت استانداری قم گفت:  در  
حال حاضر ۲۱۰ خدمت در دفاتر پیشخوان با همکاری اداره کل ارتباطات و 

فناوری اطلاعات استان ارائه می شود.
اکرم روح پرور افزود: با توجه به شیوع ویروس کرونا و اعمال قانون منع تردد به 
استان هایی با شرایط قرمز و نارنجی، استان قم جزو معدود استان هایی است که 

مجوز تردد را به صورت الکترونیکی صادر می کند.
وی اضافه کرد: سامانه الکترونیکی مجوز ترددها دی ماه امسال با همکاری 
مرکز توسعه دولت الکترونیک وزارت کشور راه اندازی و با هماهنگی اداره کل 
امنیتی استانداری و همکاری اداره کل روابط عمومی استانداری از تاریخ ۲۷ 

دی ماه اجرایی شد.
وی ادامه داد: تعداد مجوزهای درخواست شده تا ۱۹ اسفندماه جاری، پنج 
هزار و ۶۸۶ مجوز بوده که چهار هزار و ۸۹۷ مورد تایید و از طریق پیامک به 

شهروندان اطلاع رسانی شده است.
به گفته روح پرور، دسترسی به این خدمت از طریق پورتال وزارت کشور و 

استانداری به آدرس ghom.ir – taradod.moi.ir  امکان پذیر می باشد.
وی در ادامه به راه اندازی میز خدمت الکترونیکی استان و ایجاد پنجره واحد 

خدمات استان از طریق پرتال استانی اشاره کرد و گفت: با همکاری سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان،  اداره کل روابط عمومی استانداری و ادارات مرتبط 
در راستای اجرای میز خدمت الکترونیکی استان، میز خدمت الکترونیکی در 

دستگاه های اجرایی ایجاد شد.
وی افزود: در سال ۹۸ لینک خدمات دستگاه های اجرایی به صورت متمرکز 
 qomportal.ir آدرس  به  استان  پورتال  روی  بر  مردم  آسان  دسترسی  برای 

بارگذاری و به روزرسانی شد.
مدیر فناوری اطلاعات استانداری قم همچنین بیان کرد: در  حال حاضر 
فناوری  و  ارتباطات  کل  اداره  همکاری  با  پیشخوان  دفاتر  در  خدمت   ۲۱۰
اطلاعات استان ارائه می شود. به گفته وی، خدمات ۱۹ دستگاه اجرایی در 
دفاتر پیشخوان ارائه می شود و در حال حاضر ۷۳ دفتر پیشخوان در استان قم 

فعال است که هفت دفتر در سال جاری ایجاد شده است.
ریاست  نهاد  فناوری اطلاعات  با هماهنگی مرکز  امسال  وی اضافه کرد: 
اداری  مکاتبات  طرح  استان،  ارتباطات  کل  اداره  همکاری  و  جمهوری 
ارباب رجوع از طریق دفاتر پیشخوان منتخب اجرا و به دستگاه های اجرایی 

استان برای بهره برداری ابلاغ شد

مدیرستاد اقامه نماز استان قم :

باید قوانین مربوط به ساخت مساجد بازنگری شود

مدیرفناوری اطلاعات استانداری قم:

۲۱۰ خدمت در دفاتر پیشخوان قم ارائه می شود

سخت  دوران  در  نوروزی  سفرهای  بلیت  خرید  برای  تقاضا  افزایش 
همه گیری ویروس جهش یافته کرونا و حرکت اتوبوس ها با بیش از ظرفیت 

مجاز که به پدیده "کف خوابی" در راهروی اتوبوس ها منجر شده است. 


